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■ Esej Jaroslava Rezníka Štúr a mladosť si hodno pripomínať aj dnes – nadčasový literárny triptych 
■ Od meruôsmych rokov do prvej svetovej – osudy veterána štúrovcov Jozefa Podhradského
■ V Bratislave sa stretli publicisti na Konferencii pri príležitosti 170. výročia založenia SNN
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Myslí si to bývalý slovenský politik Jozef Banáš. Taktiež tvrdí: „... Na Slovensku je totálna  mediálna cenzúra v mienkotvorných médiách. ... Teraz 
však nastáva hodina pravdy.“ Pravdy, ktorú nikto z popredných európskych politikov nechce vidieť, aby nemusel priznať, že všetko, čo sa urobilo, 
sa urobilo doteraz zle. Migračná kríza rastie.

Európu v jej ťažkom období vedú diletanti

Posolstvo veľ kého umelca jeho rodisku

Nad jasným nemeckým migračným rajom sa začína zmrákať

Máriu MOLČANOVÚ, riaditeľku Galérie J. Kulicha vo Zvolenskej Slatine

R - 2015033
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Svet je plný protikladov. 
Bohatstva a chudoby, empatie 
a ignorancie, záujmu i apatie. 
Únia vyčíta Slovákom nedo-
statok ľudskosti v prístupe 
k imigrantom. Slováci zasa Únii 
nedostatok porozumenia voči 
občanom Únie. Nielen voči  ich 
životným potrebám, ale najmä 
voči neuveriteľnému ignorant-
stvu zachovať pre nich kultúrny 
a civilizačný priestor. Prakticky 
až v čase jeho ohrozenia sa uka-
zuje, ako ho pre život potrebu-
jeme v tej podobe, v akej sme ho 
zdedili po predkoch. Môžeme sa 
vysmievať dogmám, tradiciona-
lizmu, ale alternatíva nejestvuje. 
Ak nemáme splynúť s inou civi-
lizáciou, ktorá už klope na dvere. 

Náš výklad slobody sa pre-
hupol za hranicu únosnosti. 
Obťažuje iných. Už to nie je slo-
boda. Experimenty s ľudskými 
právami doviedli občanov Európy 
do totálneho rozkladu základ-
ných životných pojmov. Rodina 
prestala jestvovať v tej podobe, 
v akej sa zabezpečovala repro-
dukcia a výchova detí. Tá časť 
Európy, ktorá si zachovala zvyš-
ky zdravého rozumu, volá po 
obrode. Aj Slováci to nedávno 
vyjadrili v Národnom pochode 
za život. No stačia takéto demon-
štratívne gestá na rozdelenú spo-
ločnosť? Na spoločnosť, v ktorej 
ustavične rastie vplyv menšín? 
V ktorej sa uplatňovanie práv majo-
rity považuje za tyraniu väčšiny? 

Akým zázrakom sa stalo, že 
svet sa v krátkom čase rozde-
lil na deväťdesiatdeväť percent 
chudobných a jedno percento 
bohatých? Zdravotníci hovoria 
o exode, ak sa im nesplnia pla-
tové nároky. Kam pôjdu? Na 
Západ? Do Mníchova? Vráti sa 
im ľudskosť, keď budú ošetrovať 
syfilitikov, ľudí s najrozličnejšími 
infekčnými chorobami? Možno 
za vyšší plat, ale s rizikom, že 
neprežijú. S imigrantmi k nám pri-
chádzajú exotické choroby, s kto-
rými nemáme skúsenosti a sme 
voči nim  bezbranní. A prví  sa 
s nimi stretnú zdravotníci. Vo 
svete, do ktorého hodlajú ujsť.

Život je plný protikladov. Čo 
nie sme ochotní strpieť v rodine, 
národe, štáte, pokojne znášame 
v cudzom svete. Aj takú tvár má 
imigrácia. 

Eva ZELENAYOVÁ

SLOVO O SLOVENSKU
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● Jánovi Kulichovi ste otvárali 
galériu vo Zvolenskej Slatine počas 
konania jubilejného 50. ročníka 
Folklórnych slávností pod Poľa-
nou. O čo by bola sochárova tvorba 
ochudobnená bez jeho väzieb na 
ľudovú a národnú kultúru? 

Otvorenie galérie práve v tomto 
čase bolo viac než symbolické. Otec 
bol s ľudovou kultúrou doslova zras-
tený a všetky javy, prejavy, tradície 
a zvyky mal nažité od detstva. Pri Folk-
lórnych slávnostiach v Detve bol od 
samého začiatku, nachádzal tu inšpi-
račné zdroje a zakaždým si odnášal 
množstvo kresieb, ktoré skicoval 
priamo v hľadisku amfiteátra. 

● Galéria je podobne ako 
ružomberská Ľudovíta Fullu 

v umelcovom rodisku. Obaja plá-
novali dôstojnú strechu pre svoje 
diela už za svojho života...

Treba dodať, že Galériu Ľudovíta 
Fullu postavil a spravuje štát. Galéria 
Jána Kulicha vznikla výlučne zo súk-
romných zdrojov, my sme nedostali 
od štátu ani cent. Trvalým presved-
čením môjho otca bolo, že všetko, čo 
vytvoril, patrí Slovensku. 

● Na čo sa môžu návštevníci 
galérie vo Zvolenskej Slatine oso-
bitne tešiť?

Za pozornosť stojí už samotná 
budova galérie, ale podstata je vo 
vnútri. Prvý výstavný celok s názvom 
Piliere a klenby národnej kultúry Slo-
venska v sochárskom a medailér-
skom diele Jána Kulicha je nainštalo-

vaný pri príležitosti dvojstého výročia 
narodenia Ľudovíta Štúra. Ťažisko 
tvoria plastiky zo zváraného železa,
v technike, v ktorej dosiahol až 
filigránske majstrovstvo – súsošie 
Solúnski bratia, portrét Ľudovíta 
Štúra, Morena a Zvončiar. Jadro 
expozície tvoria plastiky a medaily 
osobností našich kultúrnych dejín: 
Matej Bel, Anton Bernolák, Matej 
Hrebenda, Milo Urban, Milan Rúfus, 
Martin Kukučín, Andrej Sládkovič, 
Marína, Detvan a mnoho ďalších, 
kresby z folklórnych slávností v Detve 
v rokoch 1967 až 1980 aj dosiaľ 
v celistvosti nevystavený súbor tri-
dsaťjeden bronzových reliéfov Svad-
benie z rokov 1982 až 1991.  

Zhováral sa Dušan MIKOLAJ
Foto: archív

n iach  p re  mig ran tov.  Na jnovš ie 
sa  i ch  obe ťou s t a l  ťa žko z ranený 
po l i c a j t .  Podobné in fo r mác ie 
p r i chádza jú  z  v iac er ých  európ -
sk ych  k ra j ín .  U  nás  bo l  vá žny 
p rob lém v  Medveďove,  p r i  k to -
rom muse la  po l íc ia  op rávnene 
rázne j š ie  zas iahnu ť .  V  tomto 
smere  s i  naše  bezpečnos tné 
z ložk y  zas luhu jú  v  t ýchto  dňoch 
naoza j  všeobecnú podpor u  oby-
vate ľs t va .  A  n ie len  to . 

■  POSTO J M ATICE 
Mat ic a  s lovenská  podpor u je 

s t anov isko  v lády  SR k  p r i s ťaho -
va leck ým k vót am.  „Oc eňu jeme 
pos to j  naš ich  p reds t av i te ľov, 
k to r ý  b rán i  t i s íc ročné  k res ťan -
ské  t radíc ie ,  na  k to r ých  s to j í 
a  padá  s lovensk ý  národ ,“  uv iedo l 
v  písomnom s t anov isku  je j  p red -
seda Mar ián  Tkáč .   Mat i c a  n ie  j e 
pod ľa jeho  s lov  p ro t i  so l i da r i te 
s  p renas ledovanými  a  t r p iac im i , 
t á  však  „ nesmie  spôsob i ť  oh ro -
zen ie  naš ich  ko reňov “.  „ Pova žu -
jeme za  rozhodu júc e,  aby  svet 
p r i o r i t ne  r i eš i l  p r íč i ny  k r íz y, 
k to rá  zásadne mení  c i v i l i začné 
pomer y  v  Európe,“  doda l  Mar ián 
Tkáč .

Pos to j  v lády  S lovenske j 
repub l i k y  j e  na te raz  nekom -
promisný  a  má podpor u  a j  v ia -
c e r ých  opoz ičných sub jek tov. 
S lovensko  nemôže  p r i j a ť  d ik t á t , 
k to r ý  by  znamena l  s t ra tu  j eho 
suveren i t y.  A n i  z  B r use lu . 

Ivan BROŽÍK – I lustrácia: Ľubomír KOTRHA

Nemecká  kanc e lá r ka  ko -
nečne  pochop i la ,  že  k r ízu  t reba 
r i eš i ť  t am,  kde  v zn ik la ,  a  n ie 
a ž  v  Nemecku  a lebo  v  B r u -
se l i .  I n tenzívna  d ip lomac ia  bez 
v ýs ledku  p reb ieha  medz i  Fran -
cúzskom a  Tureckom.  Je j  pod -
s t a tou  je ,  čo s  I s lamsk ým š t á -
tom.  Po l i t i c i  konečne  pochop i l i , 
že  S t redný  v ýchod sa  neda l  do 
pohybu iba  z  lásk y  k  A nge le 
Mer ke love j  a  j e j  Nemecku.

■  SOS EURÓPY
Nemecká  kanc e lá r ka  A nge la 

Mer ke lová  v yh lás i la ,  že  EÚ 
pot rebu je  podpor u  Spo jených 
š t á tov,  Ruska  a  ďa lš ích  k ra j ín 
v  bo j i  s  p r íč i nami ,  k to ré  spôso -
bu jú  p r í l ev  m ig rantov  us i lu jú -
c i ch  sa  dos t a ť  do  Ún ie.  V  p re -
jave  k  pos lanc om Spo lkového 
par lamentu  Mer ke lová  uv ied la , 
že  súčasná  mig račná k r íza  je 
v ý z vou p re  c e lý  sve t .  Pr ipome -
nu la ,  že  g lobá lny  počet  u tečen -
c ov  je  na jv yš ší  od  d r uhe j  sveto -
ve j  vo jny :  pod ľa odhadov  je  i ch 
as i  šes ťdes ia t  m i l i ónov.

Utečeneckú  k r ízu  je  pod ľa 
ne j  možné z v ládnu ť  j ed ine  za 
p redpok ladu  r i ešen ia  p r íč i n 
toh to  exodu.  V  te j to  súv is los t i 
zdôrazn i la  nu tnos ť  podpor y  zo 
s t rany  t ransat lan t i ck ých  par t -
nerov,  Spo jených  š t á tov,  ako  a j 
Ruska  a  k ra j ín  z  ob las t i  B l íz-
keho v ýchodu p re  „ h roznú  s i tuá -
c iu  v  Sý r i i “.

j e  na  S l ovensku  p r i emer ný  p r í -
j e m  p r ac u júc eh o  o bčana ,  a j  my 
by  sm e  s a  r ad i  p o h l i  sm er o m 
na  B e r l í n .  N e m e c ko  v š ak  t ú to 
š t e d r o s ť  z as t av u j e ,  d o ko n c a 
z as t av u j e  a j  s o c i á l ne  dáv k y 
a  p o m o c  bu de  p r i d e ľova ť  i ba 
v  na t u r á l i ác h ,  t e da  vo  f o r m e 
j e d la ,  p i t i a ,  o b l ečen ia  a  dočas -
ného  p r í s t r e š ku .

■  PR I BÚDA JÚ KONFLI K T Y
Medz i t ým musí  Nemecko 

„ s t ráv i ť “   i n fo r mác ie  o  čoraz 
čas te j š ích  kon f l i k toch  v  uby tov -

■  N A  B E R L Í N . . .
Pr e  t i e  t i s í c e  m l adýc h , 

zd r avo  v y ze r a j úc i c h  a  d o b r e 
o b l ečenýc h  mu žov  s  ko nečn o u 
p l a t n o s ťou  pad la  v i d i na  mes ač -
néh o  p r í jmu  c ez  t i s í c dve s to 
eu r  b ez  p ov inn o s t i  o dvádz a ť 
o dvo dy  a  p l a t i ť  dane .  P r áve 
p r e  ňu  s a  o dm i e t a l i  us ad i ť 
v  „ eko n o mic k y  nea t r ak t í v nyc h 
š t á to c h  Eu r ó py “,  m e dz i  k t o r é 
o n i  (a l e  a j  s ám p r e ds e da  v l ády 
Ro b e r t  F i c o)  z a r ad i l i  a j  S l ove n -
sko .  P r i zna jme  s i ,  keď že  i de 
o  v ý r a zne  v y š š iu  sumu ,  ako 
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Matica slovenská a jej Stredisko 
národnostných vzťahov (SNV) v spo-
lupráci s Domom MS v  Lučenci usku-
točnili na konci septembra konferenciu 
Národné a kultúrne vzťahy v Sloven-
skej republike – dejiny a prítomnosť, 
tematiku, ktorou si plní a uskutočňuje 
povinnosť voči štátu Matica. Po otvo-
rení predsedom MS Ing. Mariánom 
Tkáčom, PhD., účastníkov z celého 
Slovenska privítala riaditeľka miest-
neho Domu MS a členka výboru MS 
Ing. Alena Rezková. Historická prob-
lematika príspevkov národnostných 
vzťahov plynulo prešla do súčasného 

stavu, čo zdokumentuje v nasledujú-
cich mesiacoch zborník. 

V prvom referáte Štúr a maďari-
zácia, štúrovci a Fiľakovo riaditeľ SNV 
MS doc. PaedDr. Pavol Parenička, 
CSc., poukázal a vyzdvihol ústrednú 
postavu našich národných a kultúrnych 
dejín, ktorú si tento rok pripomína celé 
Slovensko, a to aj v kontexte miest Fiľa-
kova a Lučenca. 

■ JUH A TRIANON
Problematikou Trianon ako slo-

venský pamätný deň nadviazal na 
predrečníka predseda MS M. Tkáč, 

pričom zdôraznil argumenty, prečo by 
si Slovensko a Slováci mali pripomí-
nať zmluvu, ktorá deklarovala južnú 
hranicu nášho štátu, ako aj súvisiace 
kontexty. Príspevok Slovenské národné 
povstanie a Košický vládny program 
– rozhodujúce udalosti pre novú slo-
venskú národnú štátnosť od význam-
ného slovenského ústavného právnika 
a podpredsedu DV MS Dr. h. c. prof. 
JUDr. Jaroslava Chovanca, CSc., sa 
zameral na najvýznamnejšie udalosti 
týchto dvoch dejinných skutočností na 
vznik, formovanie, rozvoj a uchovanie 
súčasnej slovenskej národnej štátnosti 

Medzi ústredné úlohy našej najstaršej vlasteneckej, kultúrnej a celonárodnej inštitúcie patrí upevňovať 
slovenské vlastenectvo, prehlbovať vzťah občanov k slovenskej štátnosti, podieľať sa na rozvoji miestnej 
a regionálnej kultúry, zvyšovať národné povedomie Slovákov na jazykovo zmiešaných územiach SR, ako aj 
posilňovať vzťah kultúr občanov hlásiacich sa k národnostným menšinám a etnickým skupinám na území 
SR so slovenskou národnou kultúrou. Tak to Matici slovenskej uložil zákonom štát.

Ako sme už v SNN písali, bývalý Klub slovenských spisovateľov na Laurinskej ulici v Bratislave sa zmenil na 
striptízový klub. Aj napriek protestom viacerých osobností z radov spisovateľov, publicistov, výtvarníkov či 
hudobníkov, skrátka všetkých, ktorí si ctia základné koordináty našej kultúry. Na petícii proti zmene klubu na 
hlboko komerčné zariadenie sa vyníma vyše dvestopäťdesiat podpisov zo všetkých sfér umenia. Celá kauza 
sa však v posledných dňoch zaujímavo vyvrbila.

Viliam KOMORA – Foto: Marek HANUSKA

Alexander GOTZ – Foto: archív autora

Zápas o Klub spisovateľov pokračuje

Vedecká konferencia Matice slovenskej

Súd predbežným opatrením pozastavil prevádzku striptízového baru

Národné a kultúrne vzťahy v Slovenskej republike – dejiny a prítomnosť Slovenskej republiky, ktorá úspešne 
funguje už vyše dvadsaťdva rokov. 

■ PONORY DO DEJÍN
Vstup do problematiky spolunaží-

vania Slovákov a Maďarov na Gemeri 
v rokoch 1938 – 1945 v kontexte archív-
neho výskumu a oral history priblížil Mgr. 
Jozef Jakubovský, pričom spomenul 
mníchovský diktát, Viedenskú arbitráž 
a nasledujúce negatívne obdobie s eko-
nomicko-sociálnymi problémami, hospo-
dárstvom a ostatné slovensko-maďarské 
vzťahy v tých časoch. Mgr. Margaréta 
Vyšná v referáte Výchova a vzdeláva-
nie z hľadiska samosprávnych kompe-
tencií priblížila spracované poznatky 
o tejto sfére aj z hľadiska samospráv-
nych orgánov. RNDr. Ján Seman témou 
Miestne odbory Matice slovenskej na 
národnostne zmiešanom území  pouká-
zal na historické i súčasné východiská 
matičnej práce a činnosti najmä  na juhu 
SR.  Príspevok Slovenské národno-
-kultúrne pamiatky a slovenské obce 
na južnom Slovensku od prom. histo-
rika Jána Vrtielku stručne priblížil doc. 
Parenička, keďže to je materiál aust-
rálskeho Slováka, ktorý sa dlhodobo 

V Š IML I  SME  S I
Najnovší prejav prezidenta Českej republiky na výročnom 

Valnom zhromaždení OSN v New Yorku bol urč i te dobrým návo-
dom pre svetové spoločenstvo, ako sa efektívne namiesto sia-
hodlhých vyhlásení a štátnických „mudrovaní“ raz a navždy 
porátať  s terorizmom.

M. Zeman vyzval na 
urýchlené rozhodnutie rea-
govať  na ak tuálne prejavy 
medzinárodného teror izmu. 
Pod ľa neho trpia predsta-
vi tel ia svetových ve ľmocí 
tromi základnými i lúziami. 
Urč i te sa vraj mýl ia v tom, 
že teror izmus, ak ho aj neja-
kými prostr iedkami lokálne 
ohranič íme, zmizne sám. 

„ Aj tak pr ibúdajú vraždy, aj tak rastie nási l ie, aj tak sa nič ia histo -
r ické pamiatky. Teror izmus aj tak rastie,“ povedal prezident Zeman. 
Druhú pol i t ickú i lúziu odkryla hlava Českého štátu v redukci i tero-
r istov iba na prís lušníkov Is lamského štátu. Pr ipomenul, že stále je 
tu Al -Káida, Tal iban č i  Boko Haram. Ale na to médiá akosi zabú-
dajú, a nielen t ie. Horš ie je, že aj pol i t ic i .  V arabskom svete sa vše-
obecne vie, že t ieto zoskupenia r iadi Mosl imské bratstvo. Kto však 
o ňom vie naprík lad v Európe? O tretej i lúzi i  sa M. Zeman rozhovo-
r i l  v iac: „Boj s teror izmom nemožno vyhra ť  k lasickým spôsobom. 
Žiadne tanky, žiadne delostrelectvo,“ vyhlási l  a navrhol zasiah-
nu ť  nervové centrá svetového teror izmu malými, presne r iadenými 
útokmi pomocou moderných technológií – bezpi lotných l ietadiel, 
dronov a podobnej techniky. M. Zeman pr i tom opä ť  použi l jeden 
zo svoj ich povestných bonmotov: „Som si istý, že t ie stovky pol i t ic -
kých vyhlásení o potlačení teror izmu si Bagdádí (vodca Is lamského 
štátu) preč í ta, usmeje sa a zahodí ich.“  

Mi loš Zeman je urč i te pol i t ik kontroverzných vyhlásení so svoj -
ráznym nazeraním na takzvané „hodnoty“ . Ale aj v prejave v OSN 
povedal ve ľmi racionálne myšl ienky. Možno práve preto ho médiá 
ignorujú zo všetkých najviac. 

(ib) –  Karikatúra: Ľubomír KOTRHA

Český prezident inšpiruje
otázka ostane visieť vo vzduchu, pre-
tože sa doteraz nezriekli politiky, zalo-
ženej na sebaistote, presvedčení o svo-
jej výnimočnosti a beztrestnosti.“

Pod zástavami takzvaného Islam-
ského štátu  už bojujú desiatky tisíc 
bojovníkov. Medzi nimi sú bývalí irackí 
vojaci, ktorí po invázii do Iraku v roku 

Dnešnému svetu dominuje sebectvo...
 Čo povedal Vladimír Putin na Valnom zhromaždení OSN 

Zameral sa najmä na vízie ďal-
šieho vývoja vzťahov v súčasnom 
svete. „Bude to svet, v ktorom namiesto 
tímovej práce budú dominovať sebec-
tvo, svet, v ktorom bude stále viac 
diktátu a menej rovnoprávnosti, menej 
skutočnej demokracie a slobody, svet, 
v ktorom namiesto skutočne samostat-
ných štátov sa rozmnožia v podstate 
protektoráty, kontrolované zvonku. 
Čo je to štátna suverenita, o ktorej tu 
už kolegovia hovorili? To je v prvom 
rade otázka slobody, slobodnej voľby 
vlastného osudu pre každú osobu, pre 
národ, pre štát.“ 

V. Putin sa venoval aj situá-
cii v krízových oblastiach sveta. 
„Politické a sociálne problémy 
v tejto oblasti boli zamiesené dáv-
nejšie a ľudia tam, samozrejme, 
chceli zmeny. Ale čo sa stalo 
v skutočnosti? Agresívny vonkajší 
zásah viedol k tomu, že namiesto 
reformy boli štátne inštitúcie, ba 
i samotný spôsob života bezohľadne 
zničené. Namiesto triumfu demokracie 
a pokroku – násilie, chudoba, sociálna 
katastrofa a ľudské práva, vrátane 
práva na život, znehodnotené. Rád by 
som sa opýtal tých, ktorí vytvorili takúto 
situáciu: ‚Uvedomujete si aspoň teraz, 
čo ste urobili?‘ Ale obávam sa, že táto 

„Sedemdesiate výroč ie Organizácie Spojených národov je dobrým dôvodom vrátiť  sa k minulosti 
a pohovoriť  si o našej spoločnej budúcnosti. V roku 1945 totiž krajiny, ktoré porazil i nacizmus, spojil i 
svoje sily s cieľom založiť  pevné základy povojnového svetového poriadku,“ povedal prezident Ruskej 
federácie V. Putin na sedemdesiatom Valnom zhromaždení OSN.

ČO IN Í  NEP ÍŠU

niu obstarožných bývalých režimis-
tov, pričom niektorí aktívni hlásnici 
z mimovládnych organizácií nešetrili 
prívlastkom nacionalistickí. Samotné 
predbežné opatrenie v podstate 
nič nerieši. Protistrana sa urč ite už 
odvolala, a tak môžu prsnaté strip-
térky aj naďalej pokojne krúžiť polo-
nahé okolo tyčí. Celý spor sa, ako je 
už na Slovensku zvykom, potiahne 
riadne dlho. Je na zamyslenie, prečo 
sa verejný status spisovateľa dostal 
na takú úroveň, akú máme možnosť 
sledovať v tomto spore. Spore, ktorý 
by nenastal, keby sa posledných 
dvadsaťpäť rokov neustále neobja-
vovali presné a dobre cielené útoky 

nielen na spisovateľov, ale aj na 
všetky profesijné umelecké združe-
nia na Slovensku. Z našich zdrojov 
sme sa dozvedeli, že návštevnosť 
spomínaného „striptíz baru“ bola 
počas dvoch týždňov jeho prevádzky 
okolo štyroch ľudí za noc. V časoch 
najväčšej slávy, to znamená v prvej 
polovici deväťdesiatych rokov, 
sedelo v Klube slovenských spiso-
vateľov azda aj päťdesiat tvorivých 
ľudí. Spisovateľov, publicistov, ale aj 
výtvarníkov, hercov č i hudobníkov. 
Zdá sa, že prežívame nielen uteče-
neckú krízu, ale aj krízu kultúrnej 
identity, ale to už ide zrejme jedno 
s druhým.

2003 boli vyhodení na ulicu. Dodáva-
teľom regrútov je aj Líbya, ktorej štát-
nosť bola zničená následkom hrubého 
porušenia Rezolúcie č.1973 Bezpeč-
nostnej rady OSN. A teraz rady radi-
kálov posilňujú aj členovia tzv. umier-
nenej sýrskej opozície podporovanej 
Západom.

Vladimír Putin si nedával pred 
delegátmi VZ servítku pred ústa: 
„Najprv ich vyzbroja, vycvičia 
a potom títo prechádzajú na stranu 
takzvaného  Islamského štátu. 
Vlastne samotný Islamský štát nevzni-
kol na prázdnom mieste: už spočiatku 
si ho pestovali ako zbraň proti nežia-
ducim sekulárnym režimom.“  Stojí za 
to sa aspoň zamyslieť. 

Veď prapôvodná funkcia médií 
spočívala vždy v tom, že poskytovali 
svojim čitateľom či poslucháčom alebo 
divákom najširšie spektrum správ. Aby 
sa zamysleli, aby si spravili názor.  Pri-
rýchlo a nie na prospech občianskeho 
rozvoja civilizácie sme však rezignovali 
a uspokojili sme sa s tým, čo nám veľmi 
sofi stikovane ponúkajú súčasné médiá. 
Tie však neslúžia občanom, ale moci. 
Žiaľ, fi nančnej i politickej.  

Ján ČERNÝ
Foto: internet – zdroj: noviny.sk

a precízne venuje problematike národ-
nostných vzťahov a postaveniu Slovákov, 
štátneho (slovenského) jazyka, kultúr-
nych a ostatných súvislostí na sloven-
skom juhu. 

■ PLODNÁ DISKUSIA
Príspevok historika PhDr. Pavla 

Mičianika, PhD., M. A., poukázal na 
potrebu venovať sa problematike nega-
tívnych vzťahov Maďarov k Slovákom, 
keď boli prenasledovaní, vysídľovaní po 
pripojení južného Slovenska k horthyov-
skému Maďarsku po roku 1939 – aj preto 
si treba pripomínať  Trianonskú mierovú 
zmluvu.

Na podujatí  účastníci prijali vyhlá-
senie, ktorým sa Matica slovenská 
obracia na parlament, vládu, príslušné 
ministerstvá, ako aj na Združenie miest 
a obcí Slovenska v záujme riešenia 
problémov, ktoré ovplyvňujú život na 
jazykovo zmiešanom území. Účastníci 
konferencie ich vidia najmä v zaned-
banej infraštruktúre, ale aj v nízkej úrovni 
informovanosti a vzdelanosti ako pred-
pokladov pozitívneho rozvoja spolužitia 
slovenských občanov a ich vzájomného 
rešpektovania sa.

Problém s Klubom slovenských 
spisovateľov má korene v roku 
2012. Vtedy sa rozhodli päťpod-
lažnú budovu v hodnote zhruba pät-
násť miliónov eur šéfovia spolku, 
konkrétne predseda Ján Tužinský 
a tajomník Pavol Janík, spolu s pred-
staviteľmi Asociácie organizácie 
spisovateľov Slovenska (AOSS) pre-
najať  súkromnej spoločnosti Arthur 
DS. Tá pritom prejavila záujem zís-
kať ju potenciálne aj do vlastníctva. 
Nájomnú zmluvu s ňou podpisoval 
dnes už tiež bývalý šéf asociácie Igor 
Hochel. 

■ SÚD ROZHODOL
Vedenie Spolku slovenských 

spisovateľov sa po zistení, ako mieni 

ich „partner“ využívať spisovateľ-
ský klub, najprv obrátilo na ministra 
kultúry Mareka Maďariča a zároveň 
na pamiatkarov. Keďže si však boli 
vedomí  dnešných pomerne dlhých 
lehôt pri riešení podobných sporov, 
obrátili sa aj na súd. Polovica nehnu-
teľnosti totiž patrí Spolku slovenských 
spisovateľov, pričom druhú vlastní 
vinou neprehľadného a súdne napad-
nutého predaja zo strany AOSS spo-
mínaná spoločnosť Arthur DS. Napo-
kon 18. septembra 2015 Okresný súd 
Bratislava I. rozhodol nasledovne: 
„Súd nariaďuje predbežné opatrenie, 
ktorým zakazuje zriadiť a prevádz-
kovať nočný klub v nehnuteľnosti na 
Laurinskej ulici v Bratislave. Zároveň 
ukladá povinnosť odstrániť reklamný 

pútač s vyobrazenou polonahou 
tanečnicou s nadpisom ARTHUR 
NIGHT CLUB OPENING SOON zo 
spoločných priestorov nehnuteľnosti.“

Súčasťou podanej žaloby bola zo 
strany Spolku slovenských spisovate-
ľov aj žaloba za vznik nemajetkovej 
ujmy na dobrom mene a povesti navr-
hovateľa. Súd však tento bod zamie-
tol. Zdá sa, že v istých kruhoch sa 
slovenský spisovateľ nemá čo odvo-
lávať na svoje dobré meno.

■ ZBYTOČNÉ ŤAHANICE
Keď sme spomenuli problema-

tický kredit slovenských spisovateľov, 
tak ten vznikol aj pre neustále úsilie 
istých médií vykresliť našu spisova-
teľskú scénu ako požívačnú kompá-
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sovie t sk ych č i as  v  poba l t -
sk ých re publ ikách ,  kde sa 
sp ieva l i  t ak is to  ľudové  p ie sne 
na š t ad iónoch ,  le bo zbor y 
mal i  n ieko ľko de sať t i s íc 
č l enov!

Kata lánsko pr iťahuje  mno -
hých a j  svo j ím prot i f aš is t ic -
k ým republ ikánsk ym odbojom 
prot i  h i t l e rovsk ým Nemeckom 
a mussol in iovsk ým Tal ian -
skom podporované mu gene rá -
lov i  Francovi .  Dodne s na t rhu 
uprost red Barce lony ná jde te 
záme rne zachované s teny so 
s topami  po gu ľkách č i  š rapne -
loch bômb.  Sú to  na jpôsobi -
ve jš ie  pamätn ík y tohto dr uhu 
v  Európe .

Kata lánsko nev yhovovalo 
an i  ľav ic i  vše tk ých odt ieňov, 
p re lomová kn iha o p rave j 
podobe s ta l inského rež imu, 
kn iha s lávneho a  dne s os lavo -

vaného  b r i t ského sp isovate ľa 
George  O r we l la  Hold Kata lán -
sku,  v yš la  v  če št ine až  v  roku 
19 92 a  v  s lovenč ine  v  roku 
2 014 .  Kata lánc i  sa  nepre t r ž i te 
us i lu jú  o  autonómiu,  p re sad i l i 

s i  ju  v  roku 1976 ako dr uhý 
na jdô lež i te jš í  ústavný doku -
ment  po španie lske j  ús tave . 
A prav ide lne sa tak  konajú 
vo ľby č i  r e fe rendá o tom,  ako 
v yhlás iť  nezáv is losť  Kata lán -
ska .  Nezáv is losť,  k tor ú  samo -
zre jme úst redná madr idská 
v láda rázne odmie ta .  A t v rd í , 
že  v  pr ípade nezávis lost i 
v ypadne Katalánsko z  Európ -
ske j  únie a z  eurozóny,  zo spo -
ločnej  meny euro.  Kata lánsko 
má v yše sedem mi l iónov oby-
vate ľov,  je  to šestnásť  per-
cent  všetkého oby vate ľst va 
Španie lska ,  t vor í  v yše pät iny 
španie lskeho hrubého národ -

ného dôchodku a p lat í  š t vr-
t inu všetk ých španie lsk ych 
daní .  No zo štátnych v ýdavkov 
dostáva len desať  percent .

Č i t a te ľ  sa  môže opráv-
nene spý tať:  no dobre ,  a  čo 

nás do toho? A v  tom je  ten 
pe s zakopaný.  Médiá  na S lo -
vensku hovor ia  o  vo ľbách 
a  snahách Kata láncov a ko  o 
s e p a r a t i z m e  a separat istoch, 
málokto hovor í o hnut í  za nezá-
vislosť.  Strana, k torá nedávno 
vyhrala regionálne voľby, 
dostáva v slovenských médiách 
n á l e p k u  s e p a r a t i s t i c ke j 
a  v  l e p š o m p r í p a d e  n a c i o n a -
l i s t i c ke j .  J e  t o  n a  S l ove n s k u 
s p r áv n e?  M á m e my,  k t o r í  s m e 
b o l i  e š t e  n e d áv n o  s e p a r a -
t i s t i ,  n a c i o n a l i s t i ,  a n t i e u -
r ó p a n i a ,  n e p r i a t e l i a  e u r ó p -
ske j  j e d n ot y  a  i n t e g r á c i e , 
p r ávo  t a k t o  h ovo r i ť?  N i e  j e 

t o  z n e va žova n i e  n á š h o  v l a s t -
n é h o   p o s t ave n i a  a  n e d áv n e j 
m i n u l o s t i?  N i e  j e  t o  n a p o -
ko n  zn eva žova n i e  š t á t n e h o 
ú t va r u ,  k t o r é h o  s m e o bča n m i 
a  v  m e n e  k t o r é h o  sa  p o d i e -
ľa m e n a  m n o h o m v  e u r ó p s ke j 
p o l i t i ke?  M á m e p r ávo  t a k t o 
h ovo r i ť  o  K a t a l á n c o c h  a ko 
se p a r a t i s t o c h  l e n  z a  t o ,  že 
c h c ú  v  p o d s t a t e  t o  i s t é  čo 
my ?  Ž e  m a j ú  t o  i s t é  s e b a -
ve d o m i e ,  čo  s m e m a l i  my ? 
N e zn eva ž u j e m e  v l a s t n e  sa m i 
se ba ,  keď  z a  t o  i s t é ,  čo  s m e 
u r o b i l i  my  a  n a  čo m d n e s 
s t o j í  s l ove nsk ý  p r áv ny  p o r i a -
d o k ,  h a n í m e  K a t a l á n c ov ? 
N e p ľu je  ča s ť  m é d i í  n a  S l o -
ve nsk u  t ý m t o  n á l e p kova n í m 
d o  t e j  vo d y,  z  k t o r e j  p i j e m e? 
Veď  keď  j e  p ož i a d av ka  us i -
l ovať  s a  p o s t u p n e  o  n e z á -
v i s l o s ť  a  č l enst vo v  Európ -
ske j  ún i i  a  eurozóne pre  v yše 
sede mmi l iónové Kata lánsko 
separat izmom, nac ional izmom 
a rozb í jan ím španie lskeho 
k rá ľovst va ,  ako potom v ysvet -
l íme v las tný pohyb v  minulých 
de saťroč i ach? I s teže ,  nedá sa 
zakázať  ná lepka separat izmu 
a  nac ional izmu v  médiách ,  a le 
t reba s i  uvedomiť,  k to  a  p rečo 
ju  na S lovensku používa .

Približne pred štvr ťstoročím 
sa zo slovenských základných škôl 
zo systému vzdelávania začali 
najprv vytrácať rôzne formy poly-
funkčnej výučby, napríklad práca 
s drevom, kovom č i pestovateľské 
práce. Zanikli tak pr incípy učenia 
praktických zručností vo všeobec-
nom vzdelávaní a pokračovalo to 
potom aj v zániku učebných odbo-
rov pre stredoškolsky vzdelaných 
technikov v zrušených strojárskych 
a stavebných podnikoch. V stre-
doškolskom aj vo vysokoškolskom 
vzdelávaní sa v súčasnosti upred-
nostňujú humanitné smery ako 
marketing, manažment, obchodo-
vanie a iné nevýrobné odbory. 

„Takto sme si v niekoľkých ge-
neráciách sami zlikvidovali záujem 
o výrobné odvetvia. Naše škol-
stvo za posledné dve desaťroč ia 
vyprodukovalo množstvo neupot-

rebite ľných politológov, sociológov, 
environmentalistov, ekonómov, 
rôznych manažérov a analytikov 
na všetko možné,“ upozorňuje 
prezident Slovenskej asociácie 
stavebných dozorov a odborne 
spôsobilých osôb Ivan Pauer. 

V slovenskom stavebníctve akútne 
chýba celé spektrum remeselníkov, 
ako sú klampiari, tesári, kúrenári 
č i murári. Naopak, slovenskí reme-
selníci sa úspešne uplatňujú v r ia-
diacich a kontrolných funkciách na 
stavbách v zahraničí. Doma však 
chýbajú. 

Prečo sa Slovensko zaradilo 
aktuálne na prvú priečku z pohľadu 
nezamestnanosti v skupine krajín 
Vyšehradskej štvorky a v rámci EÚ 
tiež patríme k štátom s najvyššou 

nezamestnanosťou? Okrem iného 
aj preto, lebo nemáme dostatok 
ľudí, ktorí by boli nielen schopní, 
ale aj ochotní pracovať s potreb-
nou kvalif ikáciou za nízke platy 
na miestach, ktoré sú k dispozícii. 
Šikovným patrí svet a doma ich 
potom niet, idú zarábať za hranice. 
Nezakrývajme si oč i pred faktom, 
že mnoho našincov je v rámci 
Európy v pozícii ekonomických 
migrantov. Chcú sa mať lepšie, ako 
by sa mali, keby ostali doma. Na 
rozdiel od ekonomických migran-
tov č i  skôr imigrantov z arabských 
krajín Slováci idú von pracovať, 
zarábať, šetr iť a zväčša aj pod-
porovať svojich príbuzných, ktorí 
ostali doma. V rámci EÚ máme 
vo ľný pohyb pracovnej sily a slo-
bodu pohybu. 

Lenže aj pracovný trh sa 
v celej Európe následkom tr va-

Imigrantská časovaná bomba

Prečo sa sporím, hádam o slová

Dušan D. KERNÝ

Šikovní doma chýbajú

SPOZ A OPONY

lej krízy zmenil najmä z h ľadiska 
výšky zárobkov. V Česku sú ešte 
stále najvyššie zárobky spome-
dzi krajín Vyšehradskej skupiny. 
V pr iemere je to 726 eur v č istom 
mesačne. Pr ibl ižne o 60 eur menej 
zarobi l  v lani pr iemerne zarábajúci 
Slovák, keď  č istá mzda bola of i -
c iálne 665 eur. Nasledujú Poliaci 
s pr iemernou č istou mzdou vo 
výške 634 eur mesačne. Zaostá-
vajú Maďar i, k torých pr iemerná 
č istá mzda vlani dosiahla len 532 
eur.

Vlani slovenská ekono-
mika medziročne reálne vzrást la 
o 2,4 percenta a ďalšie zrýchle-
nie očakávajú analy t ic i v tomto 
roku. Tempo rastu nášho HDP by 
mohlo prekroč iť  úroveň  t roch per-
cent. Minulý rok náš rast nepatr i l 
k najr ýchlejším vo Vyšehradskej 
štvorke. Predbehlo nás Maďarsko 
aj Po ľsko, Česko za nami o niečo 
zaostalo. Štat ist ický pr iemer 
však v reálnom živote neznamená  
pravdivé informácie o tom, z čoho 
si má náš pracujúci č lovek zabez-
peč iť  s lušný život. A j preto naši 
ľudia chodia pracovať  za hranice 
Slovenska, hoci by možno radšej 
pracovali  a pr itom aj slušne zará-
bali doma...

Základnou charakter ist ikou 
diskusie okolo súčasnej imig-
račnej vlny je jej  prvoplánovosť  
a neschopnosť,  resp. neochota 
položiť  si otázky prekračujúce  
hor izont nieko ľkých mesiacov č i 
málo rokov. Inak povedané, dnes 
a denne sme k ŕmení osudmi ute-
čencov, k torí utekajú pred vojnou. 
Množstvo skutočných, často srdce 
trhajúcich príbehov však neodpo-
vedá na dlhodobejšiu perspektívu 
r iešenia tohto problému. 

Of ic iálna verzia, k torej však 
nik to neverí (asi ani t í,  čo ju hlá-
sajú), je, že utečenci ostanú 
v Európe len do č ias, kým bude 
tr vať  vojna a po nej sa všetc i vrá-
t ia do mierovej v last i a s novým 
elánom budú budovať  z ruín svoju 
Sýr iu, Irak č i  Afganistan. Takéto 
teór ie, samozrejme, neobstoja 
ani ako rozprávky pre dospelých. 
Dnes všetc i dobre vieme, že abso-

lútna väčšina migrantov, k torí sa 
dostanú do západnej Európy, ju 
už neopust ia, ale postupne sa 
stanú plnoprávnymi občanmi so 
všetkými právami a s nárokmi – 
č i  už poli t ickými, náboženskými 
a podobne.

A práve v tedy môže nastať 
problém. Nakoniec, netreba veci 
teoret icky modelovať,  minimálne 
vo Francúzsku, ale aj v Br itánii  č i 
v Holandsku už máme jasné prí-
k lady, čo nastane. Je fakt, že väč -
šina z prvej generácie utečencov 
je viac-menej vďačná kraj inám, 
k toré ju pr ichýli l i ,  a poväčšine sa 
voč i   týmto host ite ľským kraj inám 
správa lojálne. Problémom tejto 
migrácie je, že je prí l iš masová, 
aby sa mohla rozr iediť  vo väčši -
novej spoločnost i,  a navyše má 
jasnú a jednoznačnú tendenciu ku 
get izáci i.  Je málo pravdepodobné, 
že sa táto imigrácia premení 

v taviacom kot le (melt ing pot) 
na nových európskych občanov, 
na  novú generáciu, k torá pr i jme 
hodnoty a životný štýl väčšinovej 
spoločnost i, obohatí ju a bezprob-
lémovo sa integruje.   

Môžeme očakávať  presný 
opak. Na okrajoch ve ľkomiest 
sa vy tvor ia getá, v k torých bude 
vyrastať  vykorenená generácia 
s ve ľmi otáznou perspektívou.  Je 
dosť  pravdepodobné, že značná 
časť  imigrantov sa len ťažko 
bude presadzovať  na ve ľmi kon-
kurenčnom trhu práce. Bude to 
o to ťažšie, že moderná poznat-
ková spoločnosť  vy tvára  relatívne  
málo pracovných miest s nízkou 
kvali f ikáciou. Ponuka nízkokva-
l i f ikovanej pracovnej si ly bude, 
naopak, ve ľmi ve ľká, čo logicky 

bude viesť  k ďalšiemu znižovaniu  
platov pr i takýchto profesiách.  
Práve masívny prí lev nízkokvali f i -
kovanej  pracovnej si ly  v relatívne  
krátkom čase vy tvorí podmienky 
na nové masívne skupiny sociálne 
vylúčených komunít.

Následky potom budú jasné. 
Druhá a tret ia generácia týchto 
migrantov, vyrastajúca zväčša 
v sociálno-patologickom prostre-
dí, bude frustrovaná, vykore-
nená, neschopná uplatniť  sa 
v danej spoločnost i, a teda ve ľmi 
náchylná na radikálne r iešenia. 
Masová dostupnosť  satel i tných 
televízií  č i  internetu, v k torých 
radikálni imámi budú permanentne 
chr l iť  oheň  a síru na dekadentnú 
západnú spoločnosť,  potom ľahko 
a masovo zradikal izuje migran-
tov druhej a tretej generácie. 
Následky budú jednoznačné. 
Vznikne relatívne masívna sku-
pina moslimov h ľadajúcich svoju 
už takmer stratenú ident i tu, k torí 
svoj hnev obrát ia prot i  spoloč -
nost i,  k torá ich pr i jala, ale nedo-
kázala naplniť  ich často nerealis-
t ické očakávania. Práve z týchto 
mladých mužov s európskym 
obč ianstvom, a teda aj s európ-
skymi pasmi, sa stanú vhodné 
obete najradikálnejších islamist ic -

kých skupín, k toré môžu postupom 
času ohrozovať  samotnú podstatu 
európskej c ivi l izácie.

Nakoniec už dnes máme 
množstvo prík ladov, že práve 
európski mosl imovia tvor ia 
značnú časť  regrútov Islamského 
štátu. Ak si pr i tom uvedomíme, že 
moslimských migrantov str ik tne 
odmietajú  bohaté  a relatívne  
málo ľudnaté arabské štáty ako 
Saudská Arábia, Katar, Kuvajt 
č i  Omán,  môže sa zdať,  že jed-
nostranná migrácia do Európy nie 
je ani tak náhoda, ale ve ľmi pre-
myslený zámer.  Korunu všetkému 
nasadila ponuka Saudskej Arábie, 
že bude v Nemecku f inancovať 
výstavbu dvesto mešít . Každý, k to 
pozná extrémne radikálny wahá-
bist ický islam, k torý sa  prakt ikuje 
v Saudskej Arábii ,  si v ie ve ľmi 
ľahko domysl ieť  následky. 

To, čo sa nepodar i lo Mohame-
dovi a jeho nasledovníkom, teda 
kolonizovať  srdce Európy, by sa 
mohlo za nepatrný zlomok nákla-
dov podar iť   súčasným migrantom, 
f inančne podporovaným extrémne 
konzervatívnymi despot ickými 
monarchiami z Arabského polost-
rova.  Je teda najvyšší čas, aby sa 
aj o tomto aspekte migračnej vlny 
začalo vážne diskutovať.

Tak ako t is íce  S lová -
kov,  špor tovcov,  tu r is tov, 
hudobníkov a j  j a  som ne raz 
navš t ív i l  Barce lonu.  Č i  už 
ako tur is t a ,  a le bo p racovne . 
Tak  ako t is íce  moj ich k ra ja -
nov a j  mňa zauja lo ,  s t r h lo 
to to  me sto ,  j eho a t mo sfé ra . 
A  samozre j me ma zau ja lo 
a j  svo j imi  de j inami ,  ok re m 
iného zápasom za  ident i tu 
a  j azyk .  Naš ine c ne môže 
ne mať  záu je m o tú  časť 
Európy,  kde bo l  zakázaný 
jazyk e š te  d lho v  X X .  s to -
roč í .  A j  v  B arce lone ,  h lav-
nom me ste  Kat a lánska ,  e š te 
za  gene rá la  Franca (zomre l 
v  roku 1975 )  bo la  ka t a lán -
č ina  zakázaná .  B a e š te  t e raz 
podáva jú   n iek toré  po l i t i cké 
s t rany ús t avné ža loby,  aby 
če l i l i  rozsahu v yučovan ia 
v  ka t a lánč ine  na  ško lách 
v  samotnom Kat a lánsku. 
V  po l  d r uha mi l iónove j  B ar-
ce lone sa  okre m iného d r ž í 
t rad íc ia  masového zborového 
spevu.  Dake dy to  bo l  j e d iný 
spô sob udr ž iavan ia  ka t a lán -
skeho jazyka ,  a  samozre j me 
spo lupat r ično st i ,  ka t a lánske j 
ident i t y.  Podobné to  bo lo  za 
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Už to nie je hnutie, aké bývalo kedysiMzdy na Slovensku síce šta-
tisticky rastú, ale veľmi nerovno-
merne. Priepasť medzi najlepšie 
a najhoršie zarábajúcimi sa stále 
zväčšuje. Dokonca až štvorná-
sobný môže byť rozdiel medzi 
najhoršie a najlepšie platenými 
profesiami. Najlepšie sú na tom 
samozrejme riadiaci zamestnanci 
a najmä osvedčení manažéri. Za 
nimi nasledujú špecializovaní 
technici a iní pracovníci s vyso-
kou odbornosťou. Najnižšie mzdy 
poberajú pracujúci v zamestna-
niach s nízkou úrovňou pracov-
nej zodpovednosti bez potreby 
špeciálnych zručností a vedo-
mostí, teda v podstate pomocní 
a nekvalifikovaní zamestnanci. 
Vyplýva to z najnovších údajov 
Ministerstva práce, sociálnych 
vecí a rodiny SR, ktoré zbieralo 
prostredníctvom Informačného 
systému o cene práce (ISCP).

Medzi konkrétne zamestnania, 
ktoré sú najslabšie odmeňované, 
patria opatrovatelia či asistenti 
pre domácu starostlivosť o staršie 
osoby a zdravotne postihnutých. 
To je zároveň dôvod, prečo odchá-
dzajú Slováci vykonávať rovnakú 
prácu do zahraničia. Napríklad 
v susednom Rakúsku zarobia pod-
statne viac. Ďalším faktom je, že 
fyzicky náročná práca u nás nie je 
docenená všeobecne. U najslabšie 
zarábajúcich sa mesačná mzda pri 
plnom pracovnom úväzku pohybuje 
na hranici od 427 eur po 534 eur. 
Z prieskumu vyplýva, že v Sloven-
skej republike zarába až šesťdesiat-
päť percent zamestnancov menej, 
ako je vykazovaná priemerná mzda, 
naopak približne tretina zamestnan-
cov má nadpriemerné mzdy.

Najlepšie platené sú, samo-
zrejme, všetky zamestnania vo 
vedúcich a v riadiacich pozíciách. 
Okrem nich patria do tejto skupiny 
zamestnaní aj lekári špecialisti, 
finanční analytici, vývojári softvéru 
aj špecialisti v oblasti počítačo-
vých sietí. Tieto profesie zarábajú 
mesačne nad dvetisíc eur. 

Slovensko má síce vysokú 
nezamestnanosť, ale aj paradoxne 
veľa voľných pracovných miest. 
Pritom tu chýbajú ľudia, ktorí by 
žiadané pozície obsadili. Z viac 
ako 360 tisíc evidovaných neza-
mestnaných na úradoch práce nemá 
vyše 220 tisíc Slovákov uvedenú 
ani kvalifikáciu. Pred zaradením 
do evidencie totiž nikde nepraco-
vali. Obsadiť voľné pracovné pozí-
cie Slovákmi je takmer nemožné. 
V súčasnosti často počúvame, ako 
zamestnávatelia bojujú s nedostat-
kom kvalifikovaných pracovníkov. 

Pokiaľ v roku 2009 bolo evido-
vaných len približne tritisíc voľných 
pracovných pozícií, v súčasnosti je 
to až dvadsaťtisíc voľných miest. 
Počty pracujúceho obyvateľstva, 
schopného obsadiť žiadané pozí-
cie, sú však takmer nezmenené. 
Odborníci upozorňujú aj na problém 
priepastného rozdielu v tom, akých 
absolventov náš pracovný trh potre-
buje a akí v súčasnosti vychádzajú 
zo škôl. „Spomedzi ľudí so základ-
ným vzdelaním je takmer polovica 
bez práce. Vysoká nezamestna-
nosť na Slovensku je totiž daná 
aj nedostatočným prepojením vzde-
lávacieho systému a trhu práce,“ 
potvrdzuje nedostatok koncepcie 
analytička Jana Glasová. 

Podľa požiadaviek trhu stále 
narastá ponuka práce v automobilo-
vom priemysle a k tomu pridruženej 
výrobe, ale aj v iných odvetviach 
strojárenstva. Pracovné ponuky sú 
aj v oblasti ekonomickej administra-
tívy a financií. Menej ich je v štát-
nej správe, čo však neznamená, že 
v nej pracuje málo úradníkov...

Robert LANDIS

Priepasť sa 
zväčšuje

V KDH sa búria proti manipulatívnym až nedemokratickým metódam

Vystúpiť z KDH nemá zmysel. Dôležité je zabojovať o zmenu vnútri strany. Taký je odkaz člena strany Jozefa 
BAČU, predsedu KDK Centrum v Bratislave a šéfredaktora periodika Nové noviny Centrum. 

● Vo svojom vyhlásení Vzbura 
zdola v KDH z 22. septembra zdô-
vodňujete, že vzbura zdola v KDH 
je nevyhnutná, ak má dôjsť k pre-
sadeniu myšlienok ľudovej poli-
tiky z obdobia vzniku hnutia, pre-
tože udalosti ostatného obdobia 
potvrdzujú, že sa od nich vzdialilo. 
V čom konkrétne?

Otvorenosť a čitateľnosť hnutia 
pre ľudí zatienilo trvalé zabezpečovanie 
funkcií pre lídrov v KDH. Úplne sa vytra-
tila politika, smerujúca k dôstojnému 
životu obyčajných pracujúcich občanov. 
To je vec, ktorú vnímajú najmä ľudia 
mimo KDH. Vo vnútri sa to prejavuje tak, 
že KDH neriadia na všetkých úrovniach 
schopní lídri, ale ľudia zabetónovaní vo 
svojich funkciách manipulatívnymi až 
nedemokratickými metódami. To zne-
pokojuje nás radových členov a viacerí 
to riešia tak, že jednoducho z hnutia 
odídu. To však nie je riešenie. Vystúpiť 
z KDH nemá zmysel. Dôležité je zabojo-
vať o zmenu vnútri strany. KDH musí byť 
kresťanským konzervatívnym hnutím, 
nie pokryteckou sektárskou mašinériou.

● V čom spočívajú tie „nede-
mokratické“ manipulatívne metódy? 
Máte s nimi skúsenosť vo vašom 
okrese v Bratislave?  

Keď sme pred niekoľkými mesiacmi 
chceli zvolať  snem na okresnej úrovni 
KDH v Bratislave I. a odvolať vedenie, 
vedenie okresu rýchlo rozhodlo, že na 
snem nemôžu ísť delegáti podľa tra-
dičného kľúča. Pôvodne to bolo jeden 
k piatim, teda v podstate za každých päť 
členov mohol ísť na snem za klub jeden 
delegát. Obávali sa, že ich prehlasujú 
delegáti z klubov žiadajúcich zmenu, 
a tak stanovili maximálny počet dele-
gátov za jeden klub. Odvolali sme sa 
proti tomuto neférovému rozhodnutiu na 
Rozhodcovský súd KDH, ktorý však sta-
novenie limitu potvrdil. Stanovil tak, že 
z hľadiska členskej základne môže byť 
za každý miestny klub delegovaných na 
okresný snem v Bratislave I. maximálne 
päť delegátov, a to aj keby mal daný klub 
milión členov. Ďalšou vecou, ktorá doku-
mentuje netransparentnosť v riadení 
strany, je podľa nás to, že na opakované 
žiadosti o poskytnutie zoznamu členov 

Zhovárala sa Irena BERKOVIČOVÁ – Foto: autorka

● Nespokojní sú iba členovia 
KDH v Bratislave alebo sa to týka aj 
iných miest či regiónov? 

Tým, že nemáme možnosť sa bez 
problémov informovať o sebe navzá-
jom v členskej základni, zväčša sa 
dozvieme o tom, že niekto bol nespo-
kojný až vtedy, keď vystúpi zo strany. 
Tak ako to urobil spomínaný člen Roz-
hodcovského súdu KDH, ktorý bol aj 
funkcionárom v okrese Topoľčany. 

● Vaše výzvy na otvorenú dis-
kusiu v KDH o metódach, ktoré 
vládnu v jeho riadiacich štruktú-
rach, už trvajú dlhšie. Napokon, 
dôsledkom nespokojnosti s poli-
tikou vlastnej strany bola reakcia 
viacerých členov KDH, ktorí sú 
poslancami v parlamente v tomto 
volebnom období. Čo si teda sľu-
bujete od vašej výzvy Vzbura zdola 
KDH?

Chceme motivovať ľudí, aby sa 
nebáli hovoriť otvorene, čo ich trápi, 
čo sa im nepáči. Aby sa nedali zastra-
šiť, ak im záleží na tom, aby sa hnu-
tie vrátilo k otvorenej ľudovej politike. 
Naším cieľom nie je KDH rozbiť, ani 
z KDH vystúpiť. Naším cieľom je robiť 
v KDH skutočnú politiku otvorenú ľuďom, 
presadzovať otvorený a transparentný 
program tak, ako ho dlhodobo prezentu-
jeme na stránkach nášho periodika.

● Neobávate sa, že verejná kri-
tika KDH pol roka pred parlament-
nými voľbami strane uškodí a zníži 
jej volebné preferencie?

Keď sa v KDH skutočne začne 
uplatňovať otvorenosť, férovosť a spra-
vodlivosť, keď ľudia, ktorí tvrdo pra-
cujú, nebudú mať neférovo podrážané 
nohy zabetónovanými funkcionármi, 
prejaví sa to aj na volebných výsled-
koch. Myslím si, že voliči nemôžu ne-
oceniť otvorenosť. Je to len na nás.

● Po skúsenostiach kritikov, 
dnes už bývalých členov KDH, pred-
pokladáte, že budete mať odvahu 
a dosť síl na dlhodobejší boj s tým, 
čo vás v strane znepokojuje? 
Neobávate sa, že aj vás zo strany 
vylúčia?

Môj zosnulý príbuzný v päťde-
siatych rokoch čelil omnoho horším, 
nevyberavým hrozbám a nevzdal 
to, aj keď strávil dlhé roky vo väzení. 
Musel by som sa za seba veľmi hanbiť, 
keby som sa zľakol možného dosahu 
teraz. A aj keď vylúčia mňa, verím, že 
do KDH skôr alebo neskôr prídu  noví  
mladí ľudia, ktorí presadia skutočnú 
otvorenú  ľudovú neintrigánsku politiku.

SEBAOBR ANA

hlavná redakc ia SNN mala by ť 
na jpr v  v Brat is lave. Napokon sa 
začala formova ť  v Mar t ine. Po 
nul tých č ís lach sa v lete objavi lo 
konečne pr vé č ís lo S lovenských 
národných novín. Šéfredak torom 
sa s ta l  na návrh Tomáša Wink-
lera Ivan Kučma. Noviny začal i 
vychádza ť  ako dvoj týždenník 

s tým, že až sa personálne dobu-
duje redakc ia,  prejdú na týž-
dennú per iodic i tu.  Vydavate ľom 
bola Mat ica s lovenská. Sedel i 
sme vedno s Drahoslavom v kan-
celár i i ,  k torá patr i la Dr.  Pavlovi 
Vongrejovi ,  vedeckému pracov-
níkovi  Mat ice, „maj i te ľovi fak-
tov “ ,  vynika júcemu znalcovi  d ie la 
Janka Krá ľa a celej  š túrovskej 
generácie.  Popr i  ňom tam mal 
s to l ičku a j  M iros lav Janek, novi -
nár,  redak tor mesačníka S loven-
sko, k tor ý sa v tých mesiacoch 
venoval  v iac pol i t ike,  neskôr sa 
s ta l  ve ľvys lancom SR v Po ľsku... 
Po pr vých „demokrat ických“ vo ľ-
bách, kde jednoznačne zví ťazi la 
VPN, sa udia l i  personálne zmeny 
a j  vo vedení Mat ice s lovenskej: 

predsedu výboru MS, scéno-
grafa a rež iséra Vi l iama Grusku, 
k tor ý na v lastnú ž iados ť  z funk-
c ie odstúpi l ,  vystr iedal  bývalý 
podpredseda „v lády národného 
porozumenia“ Jozef Markuš. Bolo 
to významné rozhodnut ie,  k toré, 
ako sa neskôr ukázalo,  pozna-
č i lo vývoj  Mat ice s lovenskej na 

ďalších dvadsa ť  rokov. Jozefa 
Markuša navrhol  v jeho neprí tom-
nost i  zvol i ť  za predsedu Mat ice 
na zasadnutí  výboru MS ekonóm 
Hvezdoň  Koč túch. Markuš bol 
v tedy na odbornej  s táž i  mimo 
územia S lovenska  (v Nemecku?). 

Rozbeh Slovenských národ-
ných novín pr iš ie l  pozvo ľna. 
Netr va lo však d lho, kým s i  do 
týchto novín naš l i  cestu vyni -
ka júc i  novinár i ,  spisovatel ia , 
vý tvarníc i ,  muzikant i ,  a le a j  pol i -
t ic i .  Naša f i l iá lna brat is lavská 
redakc ia získala dve samostatné 
kancelár ie na pr vom poschodí 
na Frant iškánskej u l ic i .  Ako som 
už napísal  v jednej  z predchá-
dzajúc ich g los, „génius loc i “ 
tohoto miesta bol výnimočný: 

hneď  pod našou redakc iou na 
prízemí bol  pr iestranný refek tár, 
kde sa konal i  zasadnut ia výbo -
rov Mat ice s lovenskej ,  a le a j 
významné pol i t ické s tretnut ia č i 
ku l túrne podu ja t ia .   A v  p ivn ic i 
zas bo la známa K láš torná v iná -
reň .  Čas le te l  neobyča jne r ých lo. 
Popr i  č lánkoch,  čo sme písa l i  do 
novín,  sme spo lu s  Drahos lavom 
Macha lom vykona l i  v  tom období 
rozbehu nesmierne ve ľa organ i -
začnej  práce:  písa l i  sme l is t y, 
os lovova l i  ľudí,  verbova l i  spo -
lupracovníkov.  Zb l ižova la nás 
všetkých myš l ienka národného 
povedomia.  Aby sme zvýš i l i  pre -
da jnos ť  novín,  chod i l i  sme do 
bra t is lavských u l íc  a  SNN predá -
va l i  ako ko lpor tér i .  No ten sku -
točne na jväčší  rozmach pr iš ie l 
až s  pr íchodom Romana Ka l is -
kého,  k tor ý  pres ta l  v  augus te 
1990 by ť  ús t redným r iad i te ľom 
ST V. A na jeseň  nas túp i l  k  nám 
do redakc ie SNN ako zás tupca 
šéf redak tora ,  aby pokračova l 
v  myš l ienke obnoven ia Š túro -
vých novín po páde komunis -
t ického rež imu.  A za Romanom 
Kal iským – ako včely  na k vet  – 
pr ichádza l i  do novín jeho pr ia -
te l ia ,  rovesníc i ,  a le  a j  t í  m ladší . 
Nov iny získava l i  n ie len nových 
a nových pr isp ievate ľov,  a le  zvy-
šova l i  a j  svo ju  k va l i tu .  Pravda, 
to to by nebo lo možné bez pod -
por y h lavne j  redakc ie v Mar t ine, 
kde sa noviny vyrábal i ...

vášho terajšieho vyhlásenia. Čo 
konkrétne vás k nemu viedlo?

Pre pár dňami vystúpil z KDH 
jeden z členov rozhodcovského súdu, 
ktorý sa zúčastnil na potvrdení rozhod-
nutia o stanovení maximálneho počtu 
delegátov na okresný snem. Vystúpil 
z KDH s odôvodnením, že sa v KDH 
uplatňujú manipulatívne až nedemo-
kratické spôsoby. Hodnotíme to tak, že 
ak nešlo bezprostredne o jeho záujmy, 
tieto spôsoby vládnutia v KDH mu 
neprekážali. Keď sa to týkalo záujmov 
jeho a jeho okolia, rozhodol sa inak. 
A poslednou kvapkou bola Rada KDH, 
ktorá sa konala v sobotu 19. septem-
bra. Vystúpil tam člen poslaneckého 
klubu KDH v Národnej rade SR. Reš-
pektujem jeho stanovisko, že nechce 
svoje názory z vystúpenia mediali-
zovať. On však vystúpil so zásadnou 
kritikou situácie v kresťanskodemo-
kratickom hnutí. Som presvedčený, že 
problémy KDH by sa mali riešiť verejne, 
pred členmi a voličmi, nie za zatvore-
nými dverami. Sme za politiku otvorenú 
ľuďom. Nemáme čo skrývať.

O  Č O M  J E  R E Č 

Túto g losu začnem c i tátom 
Drahoslava Machalu: „ Pre mňa 
patr í  obdobie,  keď  sme spolu 
s nadšenými s lovenskými intelek-
tuálmi budoval i  v lastný nezávis lý 
š tát ,  k na jkra jším rokom môjho 
ž ivota. Prečo? Lebo som cít i l  nes-
miernu zameranos ť,  c ie ľavedo-
mos ť,  prežíval  som denne poc i t , 
že meníme sen Ľudoví ta Š túra 
a celej  jeho jedinečnej  generá-
c ie na skutočnos ť ! “  Drahoš toto 
obdobie špeci f ikoval  do rokov 
1990 – 1993, teda od chví le, 
keď  pr iš ie l  do redakc ie S loven-
ských národných novín a s ta l  sa 
tak spolu so mnou redak torom 
f i l iá lnej  brat is lavskej  redakc ie. 
V Mar t ine nul té č ís la SNN popr i 
svoj ich ta jomníckych matičných 
povinnost iach pr ipravoval  Tomáš 
Wink ler.  T ie zač ia tky  bol i  t ro -
chu chaot ické. Obnovenie Štúro -
vých národných novín vymyslel 
Roman Kal iský, ten však od feb -
ruára 1990 nastúpi l  do funkc ie 
ústredného r iadi te ľa Slovenskej 
televízie.  A tak odvážna myš-
l ienka nemala na zač ia tku hlav-
ného šéfa.  Roman Kal iský nepo-
chybne pr i  svojej  predstave mal 
na mysl i ,  že S lovenské národné 
noviny v duchu odkazu Ľudo-
ví ta Š túra s tanú sa plat formou 
pre budovanie samostatnej  S lo -
venskej republ iky.  Myslím s i ,  že 

Splnený sen Ľudovíta Štúra

 Peter ŠTRELINGER

KDH dostávame od platených úradníkov 
KDH dlhodobo zamietavé stanovisko. 
Bránia nám tak v otvorenej a efektívnej 
spolupráci v rámci členskej základne 
KDH. 

● Rozhodcovský súd KDH je 
najvyšší orgán na riešenie sporných 
otázok a na výklad stanov strany. Ak 
rozhodol, že na snem v Bratislave I. 
môže prísť za každý klub maximálne 
päť delegátov, nevytvorilo to prece-
dens pre všetky snemy na rôznych 
úrovniach, vrátane celoslovenského, 
ktorý hlasuje o vrcholnom vedení  
strany?

Celoslovenský snem sa riadi inými 
ustanoveniami. Je však pravda, že toto 
rozhodnutie je precedensom, ktorý 
zablokuje aktívne kluby na celom Slo-
vensku a podporí „zabetónovanie“ sta-
rých štruktúr v KDH.

● Tvrdíte, že situácia sa zhor-
šuje už dlhodobo, zmarený snem 
mal byť pred niekoľkými  mesiacmi, 
teda nie je to bezprostredná príčina 

Jozef BAČBAČA oA odhahaľujľuje pe pprakra tiky v brbrbrbbrratiaa slalaaaaavskvskvskvskvskvskejej ej ejej orgorgorgrgor anannininia záczáczáácáccii ii KDHKDH.
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priame zákazky. Tie si budú vedieť 
sami riadiť bez veľkých spoločností 
typu Váhostav. Teda bez rizika.

■ BEZ RODIČOV
Takmer polovica – až štyrid-

saťosem  percent Slovákov vo veku od 
dvadsaťšesť do tridsať rokov žije v jed-
nej domácnosti so svojimi rodičmi. Ako 
vidieť, Slovensko je na jednej strane 
dostatočne „prestavané“, na druhej 
„lenivé“ riešiť svoju bytovú otázku. 
Totiž len desať percent mladých vo 
veku dvadsať až dvadsaťpäť rokov 
vlastní byt. S pribúdajúcim vekom 
počet vlastníkov prirodzene rastie 
a najvyšší podiel je vo veku päťde-
siatšesť až šesťdesiat rokov – až päť-
desiatšesť percent. Kde sa vzal teda 
problém riešenia bytovej otázky, keď 
máme prakticky rovnaký počet vlastní-
kov bytov aj domov? Sú aj rovnomerne 
rozmiestnené, lebo ich výstavba bola 
plánovaná. Rodinný dom najčastejšie 
obývajú majitelia vo veku štyridsať-
šesť až päťdesiat rokov. Je ich o niečo 
menej ako vlastníkov bytov – štyridsať-
sedem percent.

■ CENA DOMU
Stavba nového bežného rodin-

ného domu stojí približne dvesto eur 
za štvorcový meter obstavaného 
priestoru. Ak predpokladáme dvoj-
podlažný dom s malým suterénom 

obsahuje aj voľný kysličník uhličitý. Lie-
čivé účinky sa prejavili u pracovníkov 
priehrady, ktorí ju pili, a po jej zdravot-
nom overení sa Nimnica stala známa 
vodou, ktorá má priam zázračné účinky 
na ľudský organizmus. 

     
■ VAJDOVA ZÁSLUHA
Hlavným iniciátorom myšlienky 

využiť túto vodu pre ciele kúpeľníctva 
bol tamojší lekár MUDr. Jozef Vajda, 
otec známeho slovenského herca. 
Napriek nie malým technickým ťaž-
kostiam napokon 1. apríla 1959 kúpele 
vznikli a o päť mesiacov neskôr boli 
s kapacitou šesťdesiatich lôžok uve-
dené do prevádzky. Pramene sú alka-
lické kyselky s teplotou 10 – 15 °C, 
stredne až silne mineralizované, mine-
rálna voda obsahuje sodík, draslík, hor-
čík, železo, vápnik, chlór, jód a voľný 
oxid uhličitý. Využíva sa na pitnú a inha-
lačnú liečbu, ako aj na vaňové a uhličité 
kúpele, ktoré sa kombinujú s ďalšími 
procedúrami. V kúpeľoch sa liečia 
onkologické ochorenia, netuberkulózne 
ochorenia dýchacích ciest, choroby 
pohybového a tráviaceho ústrojenstva, 

a obytným podkrovím na rovinatom 
pozemku s pôdorysnou plochou sto 
až stopäťdesiat štvorcových met-
rov, dostaneme sa k maximálnym 
nákladom stotridsaťpäťtisíc eur pri 
3,5-metrovej konštrukčnej vnútornej 
výške. Samozrejme, ak dom posta-
víme vlastnými silami. 

Vládna dotácia chce aj takto 
upriamiť pozornosť všetkých veko-
vých kategórií na zatepľovanie rodin-
ných domov a hľadanie schodnejších 
riešení bývania pre mladých. Pred-
tým, ako si však požiadame o dotá-
ciu, spravme si analýzu žiadateľov 
o hypotéku. Úspešní žiadatelia sa 
vydávajú buď cestou rekonštruk-
cie, alebo od základov úplne novej 
výstavby. Manželské páry dominujú 
vo všetkých regiónoch Slovenska pri 
žiadostiach o hypotéku. V Poprade je 
to dokonca až šesťdesiatdva percent 
zo všetkých. Muži častejšie žiadajú 
o hypotéku ako ženy – až šesťdesiat 
percent a ich priemerný vek je tridsať-
deväť rokov. V Bratislave prevládajú 
slobodní žiadatelia, tí dokonca pora-
zili manželské páry. 

■ RADY ŽIADATEĽOM
Celkový objem financií, určený 

na dotácie na zníženie energetického 
úniku v rodinných domoch, by mal byť 
tridsať miliónov eur. Presná suma ešte 
nie je definitívne stanovená, ale už 
vieme, že od 1. januára 2016 sa môžu 
hlásiť žiadatelia s požiadavkou na zís-
kanie finančného príspevku. Žiadať 
o príspevok sa môže rovnako pred aj 
po zateplení, takže každý žiadateľ má 
šancu vybrať si pre seba vyhovujú-
cejší modus. 

Najdôležitejšou informáciou pre 
mnohých je výška príspevku, ktorú 
môžu žiadatelia získať. Vláda nasta-
vila hornú hranicu až na sumu šesť-
tisícpäťsto eur. Tú však samozrejme 
väčšina domácností nezíska. Presná 
výška dotácie sa bude vypočítavať 
podľa niekoľkých kritérií, medzi kto-
rými nebude chýbať najmä vek domu. 
Pozitívom je, že kritériá spĺňa väčšina 
domov na Slovensku. Hlavné kritériá 
na získanie príspevku sú:  

● objekt sa začal využívať desať 
rokov pred žiadaným zateplením,  je 
na území SR a slúži len na bývanie, 
celková plocha je stopäťdesiat štvor-
cových metrov pri jednom poschodí 
alebo dvestopäťdesiat štvorcových 
metrov pri dvoch poschodiach, na 
zateplenie nesmela byť predtým 
poskytnutá dotácia zo ŠFRB.

nervové ochorenia, ženské choroby, 
choroby žliaz s vnútornou sekréciou 
a porúch látkovej výmeny (cukrovka, 
obezita), choroby z povolania.

          
■ KAŽDOROČNÉ NOVOTY
Kúpele sa dynamicky rozvíjajú, 

každým rokom niečo nové pribudne. 
K Balnea Grandu a ku kúpeľnému 
domu Manín pribudli kúpeľné domy 
Caritas a Veritas, Balnea Grand sa 
prestaval, prerobila sa aj stará budova 
kúpeľného domu Salus, pribudlo päť-
desiatosem slnečných kolektorov, 
jazierko s vodopádom, obnova chodní-
kov, nové osvetlenie, oddychové zóny, 
prestaval sa hotel Salvator, pribudla 
úžasná Soľná jaskyňa, obsahujúca soľ 
z Mŕtveho mora. Všade je bezbariérový 
prístup, pre klientov sú k dispozícii aj 
bezbariérové izby, ba dokonca aj Infor-
mačný spravodaj Kúpeľov Nimnica.

Treba sa poďakovať celému vyni-
kajúcemu kolektívu, ktorý tu pracuje, 
zvlášť  Dr. Halmešovi, Mgr. Pavlí-
kovi, Ing. Michalcovi, Mgr. Jamboro-
vej a ostatnému personálu lekárov 
a sestier, pracovníkom jedálne a tech-
nickému personálu. Robia to výborne!

Na záver kritika Národnej diaľ-
ničnej spoločnosti, ktorá už štyri roky 
ani na podnet Kúpeľov Nimnica nevie 
umiestniť orientačnú tabuľu od výjazdu 
z Beluše a aj zo žilinského smeru. 
Ľudia, ktorí majú záujem kúpele navští-
viť, doslova blúdia, a stačilo by tak 
málo. Na smer Piešťany a Trenčian-
ske Teplice svietia veľké nadrozmerné 
tabule, aj keď ich každý pozná, ale 
výjazd smer Púchov, Nimnica nie je 
označený...

Štátne orgány  urobili  krok k úspornejšiemu a efektívnejšiemu bývaniu

Kúpele Nimnica sú najmladšie balneoterapeutické zariadenie

Pozi t ívom uplynulého leta je nepochybne schválenie poskytovania dotácie na zateplenie rodinných 
domov, k toré už bolo avizované dávnejšie. Kompetentné rezor ty nespresni l i  ani podmienky na je j 
z ískanie, ani bl ižšie informácie. Nebola známa ani výška pr íspevku, ani obdobie, v k torom sa môže 
real izovať.  Si tuácia sa však prednedávnom zmenila ,  keď  pr iamo ministerstvo dopravy, výstavby 
a regionálneho rozvoja uviedlo  presné kr i tér iá ,  k toré musí splniť  ž iadateľ. 

Neraz konštatujeme, aké pr írodné krásy, pamät ihodnost i  i  „blahodárnost i“  máme doma a mnohí 
o tom ani nevedia. Že sa radíme medzi kraj iny s rozvinutým kúpeľníctvom, to je známe. No menej 
ľudí už vie,  že Kúpele Nimnica sú našou minerálnou per lou. Sú to naše najmladšie kúpele, nachá-
dzajú sa v Trenč ianskom kraj i  v údol í  r ieky Váh medzi Považskou Bystr icou a Púchovom pr i veľkom 
vodnom diele Pr iehrada mládeže. 

Obnovu potrebuje najmä slovenský vidiek

Málo známa a  nedocenená perla

Tibor B. HAČKO – Foto: internet

Text a foto: (se) – Z podkladov Ladislava FÁBRYHO

Po oboznámení sa s podmien-
kami rezortu môžeme konštatovať, že 
poskytovanie dotácie je skutočným 
príspevkom obyvateľom Slovenska 
a dopĺňa už osvedčené bezplatné ces-
tovné. Najprv však niekoľko informácií,  
ako je to vlastne s bytmi a rodinnými 
domami na Slovensku.

■ AKO BÝVAME? 
Posledné sčítanie obyvateľstva 

nám dáva presné čísla. Na Sloven-
sku máme takmer dva milióny bytov, 
ktoré vlastní 1 776 698 obyvateľov, 
čo je 89,1 percenta celého bytového 
fondu. Medzi obývanými bytmi prevlá-
dajú vlastné byty v bytových domoch 
a byty vo vlastných rodinných domoch. 
Slováci majú v prevažnej miere byty 
s tromi obytnými miestnosťami, s obyt-
nou plochou štyridsať až osemdesiat 
štvorcových metrov. Európske fondy 
sa cestou samosprávnych celkov, 
miest, mestských častí a správcov 
domov  dostali veľmi skoro do hľa-
dáčika záujmu stavebných spoloč-
ností pri zatepľovaní bytových domov. 
Proces zatepľovania totiž prináša 
pri malých materiálových nákladoch 
vysoký finančný zisk. Samotná ener-
getická úspora určite nebola motorom 
masívneho, neraz neestetického obaľo-
vania domov do polystyrénu. Schodiš-
tia, suterény, výťahy ostali nedotknuté. 
Štátny fond rozvoja bývania tiež nepri-
šiel s nijakým modelom, ako podporiť 
obnovu týchto spoločných priestorov 
a tak aj samotnú kultúru bývania. 

■ VYŠE MILIÓN DOMOV
Čo sa týka rodinných domov, 

situácia celé desaťročia stagnovala. 
Donedávna bola nielen mimo záujmu 
štátu, ale nedostala sa ani do plánov 
obnovy bývania. Pritom Slovensko má 
vyše  milión domov. Z toho je takmer 
deväťstošesťtisíc obývaných. Teda 
84,6 percenta zo všetkých nehnuteľ-
ností. Väčšinu z nich, až deväťdesiat 
percent, tvoria rodinné domy. Tie 

V prvých rokoch sa nazývali 
Nosice. Kúpele ležia na úpätí výbežku 
Javorníkov v nadmorskej výške asi tri-
sto metrov na slnečnom svahu, ktorý 
sa zvažuje k rozľahlému umelému 
jazeru. Zrkadlo jazera a okolité listnaté 
a ihličnaté hory tvoria nevšedný rámec 
kúpeľov a vytvárajú krásnu prírodnú 
scenériu.

sú sústredené prevažne v malých 
obciach, ktoré majú od tisíc do dvetisíc 
obyvateľov. Ostatné sú v  obciach od 
dvadsaťtisíc do päťdesiattisíc obyva-
teľov. Nie sú to teda ani Košice, Žilina 
alebo Nitra, ale slovenský vidiek, ktorý 
potrebuje obnovu. Ozajstný rozvoj 
bytovej výstavby nastal až po roku 
1946. Až 65,4 percenta z celkového 
počtu domov sa postavilo za štyrid-
saťpäť rokov, do roku 1990, pričom 
absolútnu prevahu tvorili domy, ktoré 
vlastnia fyzické osoby – 87,5 percenta. 
Slováci teda jednoznačne bývajú 
vo svojich rodinných domoch z čias 
socializmu. 

Čo sa týka neobývaných domov, 
v prevažnej miere sa uvádza, že sú 
to domy určené na rekreáciu. Tento 
bytový fond sa od roku 1990 ocitol 
na chvoste záujmu všetkých inštitúcií, 
okrem daňových úradov, ktoré prak-
ticky každý rok upravujú dane sme-
rom nahor. Bez opodstatnenia, keďže 
ich výmery sú nemenné. Energetické 
podniky nevyvíjajú nijaké aktivity na 
úpravu energetickej náročnosti pri 
starších rodinných domoch. Obce 
a doterajšie vlády tiež. Až teraz pri-
chádza vládne uznesenie o dotácii na 
zateplenie aj týchto objektov. Nejde 
však len o samotnú pomoc pre majite-
ľov rodinných domov. Pozitívom tohto 
kroku je aj podpora malých a stred-
ných podnikateľov, ktorým pribudnú 

■ LIEČIVÝ PRAMEŇ
Základy Nimnických kúpeľov boli 

položené po tom, ako v roku 1953 pri 
hĺbení základovej jamy priehradného 
múra pod hladinou Váhu objavili vodu, 
ktorá bola čistá, slaná a šumela. Pri 
hydrogeologickom prieskume sa zistilo, 
že voda sa vyznačuje vysokou kon-
centráciou minerálnych látok a navyše 

Na začiatku divadelnej 
a koncertnej sezóny v Európe 
a v tieni 51. Bratislavských 
hudobných slávností u nás akosi 
zapadla práve taká veľkolepá, 
ako aj výnimočná udalosť. Odo-
hrala sa v Mníchove, v hlavnom 
meste desaťmiliónovej nemec-
kej spolkovej krajiny Slobodný 
bavorský štát. Nastúpil tam nový 
šéfdirigent Mníchovskej filhar-
mónie. Sezóna sa začala uve-
dením Mahlerovej 2. symfónie 
c-moll. Je nazývaná aj Vzkrie-
senie. Je to skladba pre veľký, 
veľmi veľký orchester. 

Mimoriadna je rozmanitosť 
a rozsah použitých nástrojov, je ich 
celá škála, v závere organ. Je to 
skladba pre zmiešaný zbor, soprán 
a alt. V celej tej rozmanitej škále 
hudobných farieb je nasadený 
hlavný a vedľajší orchester – všetko 
teda vyžaduje aj mimoriadne diri-
gentské úsilie. Poslucháč má čas 
vychutnávať si túto najdlhšiu Mahle-
rovu symfóniu celých deväťdesiat 
minút.

Je to teda mimoriadna uda-
losť stredoeurópskeho hudobného 
života, a mníchovského osobitne. 
Prišla celá honorácia mesta, nielen 
terajší, ale aj predchádzajúci primá-
tor mesta. Ako vieme, v Bavorsku, 
kde tradične kraľuje desaťročia 
kresťansko-sociálna strana (CSU), 
v jeho hlavnom meste sú primá-
tori z radov sociálnej demokracie. 
Prečo je mníchovský koncert oso-
bitne zaujímavý? Nejde len o sen-
záciu, výnimočnosť hudobného 
života a uvádzania Mahlerovho 
diela, ale aj o celkové pozadie. 
Meno nového šéfdirigenta, ktorý 
uviedol v novom poňatí Mahlera, je 
totiž  Valerij Gergijev. 

Je to svetoznáme meno, 
v hudobnom svete zvlášť. Odborný 
ohlas mníchovského otváracieho 
koncertu o tom presvedčivo svedčí. 
Ale médiá zaujímajú najmä názory 
tohto dirigenta, šéfa preslávenej 
petrohradskej Mariinky. Podobne 
ako voči olympiáde v Soči viedla sa 
aj proti Gergijevovi kampaň, ktorá 
bola súčasťou protiruského ťaženia 
v otázke práv gayov, LBGT vôbec. 
Od Gergijeva požadovali, aby sa 
kategoricky postavil proti prezi-
dentovi Putinovi a ostro kritizoval 
v zahraničí politiku Ruskej federácie. 
Organizovala sa podpisová kam-
paň, aby nedostal miesto šéfdiri-
genta v Mníchove. Bol terčom tvrdej 
kampane.

Gergijev to všetko odmietal. Je 
to nielen sebavedomý umelec, občan 
Ruskej federácie, ale aj hrdý Kauka-
zec. Hrdý, sebavedomý a sebaistý 
Oset z Vladikaukazu. Demonštroval 
to výnimočným hudobným podu-
jatím, ktoré vošlo do dejín. Po pre-
pade Južného Osetska Saakašviliho 
jednotkami a zničujúcim raketovým 
útokom na nočné civilné Cchinvali, 
hlavné mesto Južného Osetska, 
v roku 2008, usporiadal so svojím 
orchestrom svetového mena koncert 
priamo na cchinvalských ruinách. 
Odvtedy, čo hral iný svetoznámy Rus 
Rostropovič pri zrútenej berlínskej 
stene, je to úplne ojedinelý ume-
lecký protest proti násiliu a vojne. 
Gergijev bol vtedy dirigentom Lon-
dýnskej filharmónie a hosťujúcim 
dirigentom Metropolitnej  opery 
v New Yorku. Ešte nikdy neznela 
uprostred ruín zbombardovaného 
mesta Čajkovského piata symfónia 
a Šostakovičova 7 symfónia, známa 
aj ako Leningradská. Je to koncert 
na počesť ruských a osetských obetí 
a na oslavu ruského zásahu, pretože 
vojnu začala brutálna agresia z gru-
zínskej strany, zdôvodňoval to vtedy 
V. Gergijev.

    (ddk)

Veľkolepá 
udalosť

B E S E D N I C A

KúpKúpeleele NiNimnimnicaca nana brebrehu vodvodnéhného do dieliela Pa Prieriehrahradada mlámládeže.
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● Po roku 1989 sa Čína vybrala 
budovať svetovú veľmoc. V minu-
lom roku sa dokonca stala vedú-
cou ekonomikou sveta a pred-
behla Spojené štáty americké.  
Najnovšie informácie  avizujú, že 
„v súvislosti s poslednými udalos-
ťami je očividné, že Rusko a Čína 
vytvárajú pevný zväzok na ceste 
k ‚dedolarizácii‘ sveta. USA sú tým 
mimoriadne znepokojené, pretože 
stratia kľúčové pozície vo sveto-
vom obchode a postavenie sveto-
vého lídra“, uvádza  turecký portál 
T24. Čo si o tom myslíte?

Ďakujem za  pozitívny komen-
tár k úspechom čínskeho rozvoja. 
Chcel by som však zdôrazniť, že 
už v roku 1978 Čína prijala politiku 
reforiem a otvárania sa svetu. Uvoľ-
nila sa výrobná sila, bol dosiahnutý 
rýchly ekonomický rozvoj, zlepšila sa 
životná úroveň ľudí a celková národná 
sila a ekonomika sa neustále rozras-
tajú. V roku 2014 dosiahol  HDP Číny 
po prvýkrát vyše tisíc miliárd americ-
kých dolárov, čím sme sa stali dru-
hou najväčšou ekonomikou na svete 
po USA. Ako ste spomínali, Čína sa 
stala najväčšou ekonomikou vo svete, 
čo je v súlade s výsledkami MMF pri 
použití kontroverznej metódy porov-
návania parity kúpnej sily (PPP), čo 
však ešte úplne nedokazuje, že čín-
ska ekonomika už predbehla ame-
rickú. V skutočnosti je medzi kvalitou  
a efektivitou ekonomického rastu  
a hodnotami HDP na obyvateľov 
Číny a USA stále značný rozvojový 
rozdiel. V súčasnosti sa tendencie 
multipolárneho sveta a ekonomickej 
globalizácie rýchlo rozvíjajú a krajiny 
sa stali vzájomne závislými. Čína ide 
neochvejne cestou mierového roz-
voja, nasleduje stratégiu otvárania 
sa, prospešnú pre všetkých.  S oso-
bitným dôrazom na budovanie nového 
typu vzťahu medzi (veľmocami) Čínou 
a USA, so vzájomným rešpektom, 
s prospechom a kooperáciou v jadre. 
Cieľom rozvoja Číny nie je  prekonať 
USA. Tak ako je pre ekosystém veľmi 
dôležitá diverzifikácia, veríme, že 
v rámci rozvoja ľudskej civilizácie 
a svetovej ekonomiky sú diverzifiká-
cia a multipolarita prospešné pre roz-
voj ľudskej spoločnosti. 

● Nedávno začal čínsky 
akciový trh klesať a nastalo 
prudké oslabenie kurzu RMB. Sve-
tové médiá  vyjadrili znepokojenie 
nad tzv. efektom prelievania spo-

malenia rastu čínskej ekonomiky 
a zníženia výmenného kurzu RMB 
(skrátka čínskej meny). Aká je 
súčasná čínska hospodárska situá-
 cia a kurzová politika? 

Na vašu otázku odpovedal už 
premiér Čínskej ľudovej republiky 
Li Keqian na 9. ročníku letného fóra 
Davos, ktorý sa uskutočnil v čínskom 
meste Dalian. V súčasnosti je oživo-
vanie svetovej ekonomiky veľmi slabé 
a mnoho medzinárodných organizá-
cií znížilo svoje očakávania týkajúce 
sa globálneho hospodárskeho rastu. 
Čínska ekonomika je úzko spojená 
so svetovým trhom, preto nemôže 
byť neovplyvnená  slabou situáciou 
globálnej ekonomiky. Momentálne je 
vo fáze prestavby. Z extenzívneho 
modelu rastu vo výrobnom sektore 
prechádza na intenzívnejšiu výrobu 
a vzdáva sa nadmerného spoliehania 
sa na investície pre väčšiu vyváže-
nosť medzi spotrebou a investíciami. 
Toto je veľmi bolestivý a náročný 
proces, počas ktorého bude ekono-
mický rast nevyhnutne kolísať. Ide 
o  bežný jav v období transformácie. 
Napriek  spomalenému rastu sveto-
vej ekonomiky dosiahol čínsky eko-
nomický rast v prvom polroku 2015 
obdivuhodných sedem percent, čo 
je najviac spomedzi hlavných sveto-
vých ekonomík. Keďže ide o rast na 
vysokej báze desať triliónov americ-
kých dolárov, znamená to, že rast je 
v skutočnosti vyšší ako v minulosti 
dvojciferný a v rovnakej hodnote ako  
HDP Švajčiarska, dvadsiatej  najväč-
šej ekonomiky sveta .Terajšia reforma 
výmenného kurzu RMB sa konala 
z dôvodu zlepšovania mechanizmu 
chodu trhu. Aktuálne oslabenie trhu 
nie je výsledkom vládnych regulá-
cií, ale samoregulácie trhu. Čína 
v minulosti aj  v prítomnosti čelí tlaku 
za nadmerné zhodnocovanie koša 
mien voči čínskej mene. Terajšie 
kolísanie výmenného kurzu RMB je 
iba voči americkému doláru. Oboj-
smerná fluktuácia RMB je normou. 
Čínska ekonomika udržiava stabilný 
a rýchly rast, má dostatok devízo-
vých rezerv a množstvo hospodár-
skych regulácií. Neexistuje nijaký 
dôvod  pre dlhodobé oslabenie RMB, 
ktorý zostane  stabilný, na rozumnej 
a vyváženej úrovni. Úpravy a reformy 
čínskej menovej politiky berú plne do 
úvahy záujmy všetkých strán. Čína 
sa môže iba prostredníctvom trhovo 
orientovaných reforiem prispôso-
biť novým ekonomickým normám 
a zachovať finančnú stabilitu. Posil-
niť dovoz a zahraničné investície 
a prispieť k rastu svetovej ekonomiky 
cez kvantitatívne uvoľňovanie v ešte 
väčšej miere.  Čína je výrobná kra-
jina, nie finančná, a RMB nie je sve-
tová rezervná mena. Vedľajšie efekty 
zmien kurzu RMB sú s americkým 
dolárom neporovnateľné. 

● Čína dosiahla veľké úspechy 
v budovaní stavieb infraštruktúry. 
Ako postupuje projekt železnič-
ného spojenia Európy s Pekingom 
cez územie Ruska?

Projekt vysokorýchlostnej želez-
nice Peking – Rusko (Moskva) pred-
stavuje míľnik strategickej iniciatívy 
„Jedno pásmo, jedna cesta“.  Obe 
strany mu prikladajú veľký význam. 
Pokračuje veľmi dobre a očakáva 
sa, že bude dokončený pred rokom 
2018. Železnica sa po dokončení 
stane hlavnou linkou pre vysokorých-
lostnú dopravu cestujúcich z Číny, 
Ruska a celej Eurázie. Západná časť 
železnice vedie na európsky konti-
nent cez vysokorýchlostné železnice 
Moskva – Petrohrad a Petrohrad 
– Helsinki. V rámci strategickej ini-
ciatívy „Jedno pásmo,  jedna cesta“ 
Čína  oficiálne otvorila osem stre-
doeurópskych železničných spojov 
pre priamy prístup do Európy cez 
východné, stredné a západné medzi-
národné kanály. Slovensko sa tiež 
nachádza na európskej križovatke 
pozdĺž Hodvábnej cesty. Existuje 
veľký potenciál pre spoluprácu medzi 
Čínou a Slovenskom v rámci iniciatívy 
„Jedno pásmo, jedna cesta“. Veríme, 
že príslušné orgány oboch strán budú 

Čína si pripomína sedemdesiate výročie víťazstva nad japonskou agresiou

Číňania  takmer dvetisíc rokov stavali svoj múr,  aby ich ochránil pred vpádmi Hunov. Dnes ho pozná 
každý školák. Čína je jedným z najväčších štátov sveta a s 1,3 miliardy obyvateľov predstavuje naj -
ľudnatejší štát na zemi.  Krajina zo dňa na deň  mení tvár. Jej mestá vynikajú modernou architektúrou, 
skvelou infraštruktúrou.  Razantne vstupuje medzi najväčšie ekonomiky sveta. Ako Slovensko spo-
lupracuje s touto svetovou veľmocou, sa zhovárame s veľvyslancom Čínskej ľudovej republiky v SR 
Panom WEIFANGOM. 

Súdržnosť a vitalita v dobrom aj v zlom

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Rudolf ZELENAY

● Oslavy sedemdesiateho 
výročia víťazstva Číny nad japon-
skou agresiou a víťazstva nad 
fašizmom sa v Pekingu niesli vo 
veľkom štýle. Pri tejto príležitosti 
Veľvyslanectvo ČĽR v SR pripra-
vilo rad podujatí, na ktorých pre-
zentovalo svoju históriu a kultúru. 
Aký bol o ne záujem?

Čína a Slovensko sú obeťami 
fašistickej agresie a zároveň víťazmi 
svetového boja proti fašizmu. Začiat-
kom mája a koncom augusta sa na 
celom Slovensku uskutočnil rad 
podujatí pri príležitosti sedemdesia-
teho výročia víťazstva nad fašizmom 
a sedemdesiateho prvého výročia 
Slovenského národného povstania. 
To je dôkazom toho, že  máme stále 
živé spomienky na katastrofy spôso-
bené  agresiou a  túžime po obrane 
plodov svetového víťazstva nad fašiz-
mom a ťažko dosiahnutým mierom. 
Preto koncom augusta a začiatkom 
septembra tohto roku usporiadalo 
naše veľvyslanectvo v rámci výročia 
víťazstva čínskeho národa nad japon-
skou agresiou a svetového víťazstva 
nad fašizmom veľkolepú výstavu 
a filmový týždeň, ktoré si získali pod-
poru nielen Ministerstva kultúry SR, 
ale aj pozornosť slovenských priate-
ľov a širokej verejnosti. Vyvolali súcit 
a empatiu a boli  pozitívne hodnotené.

● Čína je rozlohou jedným 
z najväčších štátov sveta. Žije 
v ňom vyše 1,3 miliardy oby-
vateľov rozličných národností. 
A predsa  navonok pôsobí ako 
homogénny, konsolidovaný štát. 
Prezraďte recept, ako sa dá dosiah-
nuť pokojné spolunažívanie takého 
množstva ľudí? Čo ich spája?

Čína je hodnotová  multietnická 
krajina. Okrem najväčšej etnickej sku-
piny Han (deväťdesiatštyri percent)  
ju tvorí ďalších päťdesiatpäť  menšín, 
vrátane Mongolov, Huiov (čínskych 
moslimov), Ujgurov (čínskych mosli-
mov) a Tibeťanov. Z  historického hľa-
diska sú všetky etnické skupiny žijúce 
na čínskej pôde vzájomne závislé 
a komunikačne prepojené.  Postupne 
sa  vyvinuli do pluralitného čínskeho 
národa so spoločnou históriou, s osu-
dom a s kultúrnymi hodnotami. Euró-
pania si často pri pohľade zvonku 
myslia, že čínska kultúra je jednotná. 
No ona je veľmi diverzifikovaná 
a pestrá. V skutočnosti sa koncept 
moderného národného štátu dostal 
z Európy do Ázie a Číny iba koncom 

19. storočia. Lenže dávno pred-
tým pod vládou jednotnej centrálnej 
dynastie mali všetky etnické skupiny 
za sebou vyše dvetisíc rokov spoloč-
nej histórie, integrácie, komunikácie 
a spolužitia. Pýtali ste sa na  recept  
dosiahnutia pokojného spolunažíva-
nia 1,3 miliardy obyvateľov Číny. Mys-
lím si, že  spočíva najmä v  jedinečnej 
kultúre a histórii spolužitia a sym-
bióze čínskeho národa  pozostávajú-
ceho z hanskej, tibetskej, ujgurskej 
a ďalších etnických skupín. A že  
všetky čínske etniká spájajú vlastný 
osud s osudom celého čínskeho 
národa a krajiny. Tým  vytvárajú 
pevnú komunitu národného osudu. 
Keď 1,3 miliardy ľudí spoločne dýcha 
a zdieľa dobré aj zlé časy, tak zdieľa 
aj silnú súdržnosť a vitalitu.

● Napriek svojej veľkosti bola 
Čína v minulosti objektom dobyva-
teľov. Ktoré obdobie  považujete 
za najsmutnejšie v jej histórii?

História čínskeho národa je pest-
rá a veľkolepá, ale aj plná nešťas-
tia. V minulosti bola Čína dlhodobo 
jednou z najsilnejších krajín sveta 
s mierumilovným ľudom. Ctil 
myšlienky „mier je nadovšetko“, 
„súdržnosť so susednými krajinami“, 
„harmónia a mier vo svete“ a neza-
nechal nijaké záznamy o kolonializme 
voči inej krajine. Ale ako ste povedali, 
v minulosti bola Čína veľakrát obe-
ťou zahraničnej agresie, okupácie 
a to najmä od roku 1840 do roku 1945. 
V tom čase  Čínu napadlo osem 
imperialistických mocností, zdecimo-
vali ju a uvrhli do poroby a bezprece-
dentnej krízy. Invazívna vojna japon-
ských fašistov v Číne od septembra 
1931 do septembra 1945 spôsobila 
najväčšiu katastrofu čínskeho ľudu. 
Japonsko okupovalo takmer 1,6 
milióna kilometrov štvorcových úze-
mia nášho štátu. Priamo a nepriamo 
bolo do vojny zapojených vyše šty-
risto miliónov obyvateľov, pričom 
priama ekonomická strata predsta-
vovala  viac než  sto miliárd americ-
kých dolárov a nepriama  vyše päť-
sto miliárd. Vyžiadala si tridsaťpäť 
miliónov vojenských i civilných obetí.  
Po obsadení  mesta Nanjing  japon-
ská armáda za štyridsať dní zmasak-
rovala vyše tristotisíc neozbrojených  
nevinných ľudí. Toto je najväčšia tra-
gédia, aká sa udiala čínskemu ľudu 
v modernej histórii a je zároveň naj-
temnejšou stránkou modernej vojen-
skej histórie ľudstva. 
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v týchto oblastiach  spolupracovať 
a aktívne sa podporovať.

● Vaša krajina úzko spolupra-
cuje s krajinami strednej a východ-
nej Európy (SVE). Je ich šest-
násť, vrátane Slovenska. Existujú 
dohody so Slovenskom na konkrét-
nych projektoch?

V roku 2012 vytvorila Čína 
so šestnástimi krajinami strednej 
a východnej Európy, vrátane Sloven-
ska, novú platformu pre multilaterálnu 
a bilaterálnu spoluprácu.  Nazýva sa 
Spolupráca medzi Čínou a krajinami 
strednej a východnej Európy a je tiež 
označovaná ako „Spolupráca 16+1“. 
Toto vnieslo nový impulz do  rozvoja 
spolupráce vo všetkých oblastiach 
medzi Čínou a SVE. Od 21. do 23. 
septembra sa na Slovensku usku-
točnilo II. sympózium CN+SVE na 
podporu inovácií, technologickej spo-
lupráce a medzinárodného transferu 
technológií v SR, čo je prvé poduja-
tie organizované Slovenskom v rámci 
„Spolupráce 16+1“. Slovensko je 
dlhodobo štvrtým najväčším obchod-
ným partnerom Číny v SVE a podľa 
čínskych štatistík je jedinou kraji-
nou spomedzi krajín SVE, ktorá má 
kladnú obchodnú bilanciu s Čínou. 
V rámci podpory spolupráce „16+1“ 
Čína a Slovensko dosiahli rýchly roz-
voj v oblasti obchodu, investícií, ener-
getiky a infraštruktúry. V roku 2014 
vstúpili čínske spoločnosti China 
South Locomotive Group (CSR Cor-
poration) a China Aerospace Science 
and Industry Haiying Group (CASC 
Hiwing Aviation General Equipment) 
do výroby autodielov na Slovensku 
s celkovou investíciou stodesať milió-
nov eur a vytvorili tisíc pracovných 
miest. Čínska spoločnosť Huaxin 
Energy Group (CEFC) získala desať 
percent akcií spoločnosti J&T for-
mou zvyšovania kapitálu a očakáva 
sa, že v budúcnosti sa podiel akcií 
zvýši na tridsať percent. To bude 
dôležité pre finančnú a akciovú 
investičnú spoluprácu medzi našimi 
štátmi.  Súkromná čínska spoločnosť 
FLAMEshoes momentálne inves-
tovala okolo desať miliónov eur do 
otvorenia továrne na výrobu obuvi 
na východnom Slovensku, kde 
je vysoká nezamestnanosť. Tým  
vytvorila vyše sto pracovných miest 
a  v budúcnosti ich môže zvýšiť až na 
dvesto. Čínsky výrobca LED displejov 
LEYARD EUROPE tiež plánuje inves-
tovať do továrne na východe Sloven-
ska a vytvoriť sto pracovných miest. 
Veríme, že  v rámci ustavičného  pre-
hlbovania spolupráce medzi Čínou 
a krajinami SVE bude  investičná spo-
lupráca medzi Čínou a Slovenskom 
ešte úspešnejšia. 

● Vlani sme si na Sloven-
sku pripomenuli šesťdesiate 
piate výročie nadviazania diplo-
matických stykov s ČĽR. Aké sú 
v súčasnosti naše vzájomné vzťahy?

Medzi Čínou a Slovenskom je 
tradičné priateľstvo a šesťdesiate 
piate výročie nadviazania diploma-
tických vzťahov poskytlo významnú 
príležitosť na prehĺbenie spolupráce 
vo všetkých oblastiach medzi oboma 
krajinami. V tomto roku navštívili Čínu 
podpredseda vlády a minister zahra-
ničných vecí a európskych záležitostí 
SR  Miroslav Lajčák, predseda par-
lamentu SR  Peter Pellegrini a pod-
predseda vlády a minister f inancií 
SR Peter Kažimír.  V novembri tohto 
roka je na návštevu Číny a na štvrtý 
samit predsedov vlád formátu CN+-
SVE pozvaný  premiér Robert Fico.  
Výmena na najvyššej úrovni medzi 
oboma krajinami má veľký význam 
pre posilnenie vzájomnej politickej 
dôvery a na podporu bilaterálnych 
vzťahov. Okrem častej výmeny na 
najvyššej úrovni dosiahla tohtoročná 
spolupráca medzi oboma krajina 
v oblasti obchodu, investícií, vzde-
lávania, vedy a techniky tiež mnoho 
plodných výsledkov. Verím, že 
v budúcnosti sa vzťahy medzi Čínou 
a Slovenskom na základe tradičného 
priateľstva dostanú do novej etapy 
komplexného a rýchleho rozvoja. 
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Verše v hmote vo Zvolenskej Slatine

ste dôverčivo uverili kritike Kulichovho 
verejného pôsobenia. Pri soche kráľa 
Svätopluka na nádvorí Bratislavského 
hradu konali tak nástojčivo, až vzbudili 
podozrenie, že najväčším prehrešením 
bol jeho vytrvalý príklon k výsostne 
národným témam. 

Posledná komplexnejšia prezen-
tácia diela Jána Kulicha v Bratislave 
(po mnohých „pôstnych“ rokoch) bola 
pred piatimi rokmi na západnej terase 
Bratislavského hradu a bola to nepo-
pierateľne kultúrna udalosť. Verme, že 
prvý výstavný celok vo Zvolenskej Sla-
tine, nazvaný Piliere a klenby národ-
nej kultúry Slovenska v sochárskom 
a medailérskom diele Jána Kulicha, sa 
stal nadčasovým pozvaním pre všet-
kých, ktorí si chcú vytvoriť na tvorbu 
umelca vlastný názor. 

■ GALÉRIA V RODISKU
Ako nás informovala riaditeľka 

galérie Mária Molčanová – umel-

Keď  som z as t a l  p red nedávno o t vorenou Ga l é r iou Jána Kul icha vo Zvo l enske j  S la t ine ,  spome -
nu l  som s i  na  rod ičovsk ý dom sochára  V lad imí ra  Kompánka v  Ra jc i ,  na  v i l ku  ma l ia ra  Er nest a 
Zmet áka nad Bra t i s lavou neďa l eko S lav ína ,  na  rad sused iac ich oby t ných a te l i é rov Ga landovcov 
na b ra t i s lavske j  Dro tá rske j  ces te .  T í to  a  ďa lš í  umelc i  na  iných mies t ach z anecha l i  v  n ich d ie la , 
p ros t redn íc t vom k tor ých sa  mohl i  s t ať  t r va lými  ob jek t mi  sp r ís tupňu júc imi  odka z y na  i ch  ž ivo t 
a  t vor bu vere jnost i . 

Príkladný odkaz sochára Jána Kulicha ponad našskú súčasnosť

Dušan MIKOLAJ – Foto: autor

A cez neho upozornenie na našu prí-
tomnosť, keď sa ľudské hodnoty až 
morbídne prekrývajú novodobou ideo-
lógiou, navyše podstatne rafinovanej-
šie, ako bola tá predchádzajúca. 

● POHĽAD NA EXPONÁTY
Kým sami vojdete do Galérie 

Jána Kulicha vo Zvolenskej Slatine, 
ktorá býva otvorená s výnimkou pon-
delkov celé popoludnia, ostanem 
na jej nádvorí. Na okraji galerijného 
priestoru (ale bytostne rovno zo srdca 
autora) je súsošie jeho otca a matky. 
Pravda, aj tento motív sa dá mediálne 
spochybniť, rodina v súdobých globa-
lizačných stratégiách sa dostáva na 
vedľajšiu koľaj. Ale stačí si vybaviť 
chlapskú postavu sochára sediaceho 
v charakteristickom klobúku na lavici 
pred pódiom detvianskeho amfiteátra 
a usilovne skicujúceho dynamické 
výjavy zo života ľudí v Podpoľaní 
a iných častiach Slovenska. Vyjavia 
sa nám všeľudské hodnoty, podpo-
rované životaschopnou silou mužov 
a žien, a sebavedomie ich súčasných 
potomkov. Teraz je výsostne na nich, 
či sa budú aktívne starať o pretrváva-
nie toho, čo sa dlhodobo označuje ako 
tradícia, alebo ľahostajne zveria svoju 
budúcnosť virtuálnym prísľubom kry-
tým (nateraz) povrchnými konzumnými 
ponukami. 

O cenen ie  Dosk y,  k to ré 
od roku 19 9 6 ude ľuje  Aso -
c iác ia  súčasného d ivad la , 
sa  počas svo je j  ex is tenc ie 
p ro f i lova lo  ako na j v ý znam -
ne jš ie  d ivade lné ocenen ie 
sezóny ude ľované za  na j -
l ep š iu  inscenác iu ,  réž iu , 
žensk ý a  muž sk ý he re ck ý 
v ýkon ,  scénogra f iu ,  ko s -
t ýmy,  scén ickú hudbu,  ob jav 
sezóny,  ku  k to r ým v  tomto 
roku p r ibud la  ka tegór ia  Na j -
le p š ie  bra t is lavské d ivad lo . 

D o s k y  sú  o c enen ie  p r ác e 
m n ožs t va  p r o f es i o ná l ov,  k to r í 
p r áve  v  ňom v i d i a  r e f l ex i u 
svo je j  p r o fes i o na l i t y  a j  k va l i t y 
v y ko nane j  p r ác e .  O  to  v i ac 
za r á ža ,  že  z  r a d ov  d i va d e l -
ne j  obc e  p r es i aka  na  pov r c h 
k r i t i ka  o c enen í .  Pouka -
zu je  na  n i eko ľ ko  s ku to č -
n o s t í ,  k to r é   s tava jú  v ýs l ed k y 
h o d n o ten i a  D o s k y  2 015  d o 
n ezáv i d e n i a h o d n é h o  sve t l a . 
K r i t i ka  s a  sús t r eďu j e  na j mä 
na  k va l i f i kova n o s ť  p o r o tc ov. 
I c h  nes kús eno s ť  a  f y z i c ká 
absenc ia  na  p r eds taven iac h 
p o s u dzova nýc h  i ns c e ná c i í 
n i e  s ú  n i j a k ý m ta j o ms t vo m . 
V iac e r í  z  n i c h  s a  a n i  ne ta j i l i , 
že  p o su dzova l i  čo s i  a  ko ho s i , 
čo  a  ko ho  a n i   nev i d e l i  na 
s c éne .  A  a k  á n o ,  b o l o  t o  i ba 
v  n i ek to r o m z  b r a t i s l avs k ýc h 
d i va d i e l .  V  t om to  ko n tex te 
a j  mu l t i o c enen ie  t vo r c ov 
i ns c ená c i e  S N D M o j mí r  I I . 
a l eb o  S ú m r a k  r í š e  z ís kava 
z v l á š tnu  b r a t i s l avskú  ma lo -
mes tskú  p r í c hu ť  –   r ovna ko 
a j  c e l é  d i va d e l né  D o s k y.  Tú to 
tend enc iu  p o dč i a r k l o  n ové 
o c enen ie  p r e  N a j l ep š i e  b r a -
t i s l avs ké  d i va d l o ,  k to r é  t oh to 
r oku  z ís ka l o  D i va d l o  A r éna . 
K r i v ka júc i  r e g i ona l i zmus  o c e -
n e n í  D o s k y  n e o s p r ave d l n i l o 
a n i  u d e len i e  c eny  za  na j l ep š í 
mužsk ý  v ý ko n  p r e  Ta mása 
Gá la  v  i nsc enác i i  maďa r-
s kého  ko š i c kého  d i va d la 
T ha l i a  S p i a to č ka .  Veď  väč -
š i nu  b o d ov  he r c ov i  u d e l i l i  
„ d i va d e l n í  k r i t i c i “ ,  k to r í ,  ž i a ľ , 
maďa r s k y  ne r ozu me jú  a  p r av -
d ep o d ob ne  he r c a  v  p o s tave 
Z s o l d a  V i d r u  a n i  n ev i d e l i . 
I c h  ho d n o ten ie  t a k  evoku je 
p o če tné  o tázk y  a  naznaču j e 
i né  a ko  č i s to  o d b o r né  z r e te l e 
p r i  ude ľovan í  o c enen í .  

J e  s mu tné ,  že  d i va d e l né 
D o s k y  za  d evä ť  r okov  svo -
j e j  ex i s tenc ie  buď  nedoz r e l i , 
a l eb o  s p r ác hn i ve l i .  A by  s m e 
s a  v  bu dúc n o s t i  v y h l i  p r ob -
l ém o m s  ob jek t í vno s ťou  ho d -
n o ten í ,  b o l o  b y  v h o d n é  s p o -
j i ť  o c e n e n i e  D o s k y  t r e b á r s 
s  r e p r e z e n t a t í v n y m  s l o v e n -
s k ý m  d i v a d e l n ý m  f e s t i v a l o m 
n a  ú r o v n i  m a r t i n s k ý c h  D o t y -
k o v  a  s p o j e n í .  O  p o c t á c h  b y 
m a l i  r o z h o d n ú ť  s t a r o s t l i v o 
v y b r a t í  p o r o t c o v i a ,  k t o r ý m 
v e k ,  o d b o r n o s ť  a  f r e k v e n c i a 
n á v š t e v  d i v a d i e l  p o  c e l o m 
S l o v e n s k u  d á  p r á v o  p o s ú -
d i ť  k v a l i t u  p r e z e n t o v a n ý c h 
d i e l  a  n e z a u j a t o  r o z h o d -
n ú ť  o  c e n á c h .   A  t o  n i e l e n 
o  c e n á c h  p r e  č i n o h e r n é ,  a l e 
a j  o p e r n é  a  b a l e t n é  d i v a d l o , 
k t o r é  d o t e r a z  ( n e p r á v o m ) 
z o s t á v a l i  n a  p e r i f é r i i  h o d -
n o t e n i a  a  o c e n e n í .  I n a k 
z  d i v a d e l n ý c h  j a v í s k  n a 
c e l o m  S l o v e n s k u  b u d e m e 
a j  b u d ú c i  r o k  p o č u ť  z n á m u 
v e t u :  Č o s i  j e  z h n i t é  v  n a š o m 
š t á t e  d á n s k o m .  A  ž i a ľ ,  n i e -
l e n  v  ň o m .

Rudol f   H U DEC

Dosky 
malomeštiacke

G L O S A

prostriedky na propagáciu mliečnych 
výrobkov. 

■ MATEMATIKA NEPUSTÍ
Ak podľa správy Agrárnych trhových 

informácií Slovenska v júli dostali výrobco-
via za kilogram surového kravského mlieka 
v priemere 26 centov, v januári tento rok 
to bolo ešte 30 centov. Výrobné náklady 
sú však 40 centov, takže poľnohospodári 
prerobia na každom kilograme mlieka 14 
centov. Pritom medziročne je výkupná 
cena mlieka nižšia až o dvadsať percent.

„Ekonómovia farmárom radia, aby 
znížili produkciu a aby odstránili prevahu 
ponuky nad dopytom, a tak dosiahnu zvý-
šenie cien. To by bolo v poriadku naprí-
klad pri kukurici, ktorú by mohli podržať 
aj mesiace v skladoch. Kravy však treba 
podojiť denne ráno a večer, inak ochorejú 
a stratíme ich. To je špecifikum výroby 
mlieka. Tu treba použiť spektrum inštru-
mentov na organizovanie trhu. Okrem 
postupného znižovania kvót na dodávané 
množstvá mlieka (postupne len čiastočne 
a pomaly pôsobiaci nástroj) je k dispo-
zícii uskladnenie v spracovanej podobe 
(sušené mlieko, maslo a pod.), nové trhy, 
cenové nástroje a iné trhové opatrenia. 
Minimálne ceny, stále ceny, pevné ceny 
a podobne možno v kritickej situácii, aká 
dnes je, použiť, “  tvrdí jeden z bývalých 
ministrov sektoru pôdohospodárstva 
Peter Baco. Povzbudzuje farmárov  pri 
presadzovaní minimálnej ceny za mlieko. 
Pre súčasnú vládu má tento odkaz: 
„Naša vláda sa má brániť proti neokolo-
niálnym tendenciám, ktoré sa v takýchto 
krízových fázach objavujú. Znamená to, 
že ekonomicky silnejšie štáty si presa-
dzujú pomocou ekonomickej sily svoje 
záujmy voči ekonomicky slabším. SR je 
ekonomicky slabšia. Naši farmári znížili 
produkciu na polovicu a tiež znížili stavy 
kráv. Naopak, ekonomicky silné štáty 
chovajú v prepočte na hektár násobkami 
viac kráv ako Slovensko. Dodávajú oveľa 
viac mlieka, ako mali kvóty. Predávajú 
mlieko aj o pätnásť percent drahšie ako 
naši farmári. Treba jasne veci pomeno-
vať, spracovať a presadzovať vlastné 
návrhy pre orgány EÚ. Musíme si nájsť 
spojencov, ktorí  nás podporia, pridajú 
sa k našej iniciatíve. Nemôžeme pasívne 
zostať v polohe komentátorov toho, ako 
EÚ nekoná,“  vyzýva Peter Baco.

Tic ho po mliekarskej búrke neveští nič dobré pre konzumentov

Horúci farmársky september v Bruseli toho veľa na r iešenie prebytku mlieka na trhoch v Európe nepri -
niesol. Hektoli tre sa l iali po uliciach hlavného mesta Únie, farmári sú stále nespokojní – oprávnene, 
a spotrebitelia dávajú za l i ter mlieka úplne iné sumy, ako zaň  z ískajú prvovýrobcovia a spracovatelia. 
Situácia je chorá, no chýba lekár.

Situácia je chorá, no lekára niet

Ivan BROŽÍK – Foto: internet

Máme rekordné úrody, ale  nemáme 
potravinovú sebestačnosť, iba ak na 
úrovni päťdesiatich percent spotreby. 
Máme dostatok poľnohospodárskej pro-
dukcie, ale pre nízke výkupné ceny ju 
nevedia poľnohospodári efektívne pre-
dať. Brusel produkuje rezolúcie, o kto-
rých minister pôdohospodárstva Ľubomír 
Jahnátek celkom otvorene hovorí: „Kto 
má odvahu vyjsť medzi protestujúcich 
farmárov a prečítať túto predstavu o rie-
šeniach?“ Balík „riešení“ s načrtnutými 
opatreniami podľa neho nerieši akútne 
problémy prvovýrobcov a spracovateľov 
mlieka, a to ani na Slovensku.

■ NEŠŤASTNÉ OKOLNOSTI
Podľa odborníkov je práve teraz 

ten najhorší čas na riešenia, aký kedy 
mohol nastať. Ruské embargo a slab-
núci dopyt z Číny, ako aj aprílové ukon-
čenie kvotačnej politiky Únie vyvolávajú 
prebytky mlieka na trhu a výrazné zní-
ženie výkupných cien. Pod tlakom sú aj 
prvovýrobcovia mlieka, aj jeho slovenskí 
spracovatelia. V júli 2015 dosiahla prie-
merná cena surového kravského mlieka 
26 centov za kilogram, čo predstavuje 
päťročné minimum. Priemerná cena 
v Únii je na úrovni približne 29 centov 
za kilogram. Na vyrovnanie tejto nerov-
nosti nestačí to, čo Únia nateraz iba pri-

sľúbila. Balík v objeme päťsto miliónov 
eur, ktorý Európska komisia predstavila 
na podporu farmárov, je totiž z pohľadu 
Slovenska málo ambiciózny. Sloven-
sko požiadalo, aby Európska komisia 
medzitým spresnila kľúč, podľa ktorého 
bude tých päťsto miliónov rozdelených 
medzi jednotlivé krajiny. Zároveň poža-
duje spresniť aj možné spôsoby využi-
tia národnej obálky. Podľa predbežných 
informácií pôjde napríklad o skoršie 
zálohové priame platby, nové schémy 
súkromného skladovania či dodatočné 

Galéria v podpolianskom kraji je 
na Slovensku prvým príkladom toho, 
ako na to myslel sám umelec už za 
svojho života a povezme, že viedol 
aj svojich potomkov k tomu, aby sa 
stali starostliví opatrovatelia tohto 
dedičstva. Tým, čo poznajú tvorbu 
Jána Kulicha, netreba zdôrazňovať jej 
národné posolstvo a umeleckú kvalitu 
presahujúcu ponad priestor Slovenska, 
v ktorom vznikali. Nemá preto zmysel 
laicky obraňovať umelca pred tými, čo 
ho už štvrťstoročie mediálne odpisujú 
ako nomenklatúrny káder totalitného 
režimu. 

■ PILIERE A KLENBY
Cez tieto umelo a zaujato 

upchaté kanály sa nedočítate nič 
o tom, že absolvoval pražskú Aka-
démiu výtvarných umení u Otakara 
Španiela, sochára európskeho význa-
mu, ani hodnotenie jeho tvorivého 
vývinu. Priam vyžadujú od vás, aby 

cova dcéra – galéria vznikla v jeho 
rodisku prirodzeným vývojom uda-
lostí. Uprostred Zvolenskej Slatiny sa 
naskytla príležitosť odkúpiť pozemok 
medzi školou a evanjelickým kostolom. 
Galériu sa podarilo postaviť s význam-
nou pomocou Podbrezovských žele-
ziarní. Za pozornosť stojí už archi-
tektúra a koncept samotnej budovy, 
ale podstata je vo vnútri. Súčasťou 
výstavy sú krátke digitálne prezentácie 
súborov diel v komponovaných celkoch 
dotvorených hudbou: krátke svedectvo 
o vzniku súťaže výrobcov ľudových 
nástrojov Instrumentum Excellens 
a vklad Jána Kulicha do vzniku a prie-
behu tejto súťaže, Svadbenie, prezen-
tácia vyše tridsiatich reliéfov v súzvuku 
s hudbou Svetozára Stračinu a Zrod 
sochy, časozberný fotodokument 
o vzniku jazdeckej sochy Svätopluka 
s hudbou Vladimíra Godára. Pre deti 
pripravili zábavnú vedomostnú hru 
Detektív v galérii a čoskoro pribudnú 
ďalšie aktivity.

■ STROFY SOCHY
Ak by som z bohatej tvorby mal 

vybrať jediné výrazné dielo, bola by 
to socha Milana Rúfusa. Mám na zre-
teli monumentálnu plastiku na nádvorí 
galérie, lebo v interiéri je ešte komorná 
plastika sediaceho básnika i jeho 
busta. Veľkosťou možno k Rúfusovej 
prirovnať Hviezdoslavovu sochu na 
bratislavskom rovnomennom námestí, 
ale rozmery sôch sú iba informatívnym 
elementom. Kulich je majstrom detailu, 
veršovníkom hmoty – tvorca ideových 
monumentov bol aj trpezlivý miniatu-
rista. Ak sa podujal stvárniť postavu 
svojho vrstovníka v nadživotnej veľ-
kosti (a sochársky citlivej robustnej 
hmotnosti), vnímam to ako úctivé 
(a zároveň podporné) pripomenutie 
významného národovca súčasnosti. 
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Arabi chodia do Piešťan už od 
osemdesiatych rokov, keď sa počas 
iracko-iránskej vojny v miestnom letec-
kom závode opravovali pokazené bojové 
lietadlá a v kúpeľoch si opravovali poka-
zené telá i duše arabskí piloti. 

■ ARABELY ZARÁBALI
Tým sa páčila starostlivosť nášho 

socialistického zdravotníctva aj starostli-
vosť miestnych sociálnych pracovníčok, 
teda prostitútok zvaných „Arabely“. To 
bol začiatok prílevu arabských hostí. 
Chýry o krásach Piešťan sa dostali aj 
k bohatším arabským mužom naprí-
klad z Kuvajtu, a tí k nám začali chodiť 
radi a socialistickému režimu prinášali 
potrebné valutové zisky.

Po prevrate a čudnej privatizá-
cii kúpeľov na chvíľu príliv islamistov 
ustal, prevažovať začali hostia z býva-
lého Sovietskeho zväzu. Tí tiež nemali 
prázdne peňaženky a tiež sa im páčili 
aj naše žienky. Na prelome tisícročí sa 
tak mesto, ktoré bolo považované za 
kozmopolitné už od založenia kúpeľov 
Alexandrom Winterom, zmenilo na akýsi 
moderný slovenský Babylon, kde na ulici 
hlučne komunikovali Arabi, Rusi, Bal-

kánci. To, že taký hluk do príjemného 
prostredia nepatrí, vedia najmä domáci 
Piešťanci.

„Arogancia bohatých cudzincov je 
vyjadrená najmä ich hlučnosťou a veľko-
panskými spôsobmi. Správajú sa tu, ako 
by im to všetko patrilo. My sme sa dostali 
do polohy ich služobníkov. Našinci pra-
cujú za smiešne peniaze a oni ich majú 
nadbytok. Lenže nie je pravda, že dávajú 
zarobiť aj nám. Sami si tu založili svoje 
fi rmy a prevádzky, nastavali, či poskupo-
vali domy a pozemky a vytvárajú zisky 
len pre seba. Niečo z toho dostane 
v podobe daní aj mesto, ale zarába na 
tom najmä štát, ktorý berie dane z herní 
a kasín, kde Arabi nechávajú obrovské 
peniaze. Vraj sem prišli investovať, ale to 
znamená, že celé okolie plazivo koloni-
zujú,“ hovorí taxikár Dušan.

V Piešťanoch vlastnia Arabi nie-
koľko podnikov aj cestovnú agentúru, 
ktorá zabezpečuje služby pre arabských 
hostí. Na piešťanskom korze vlastnia 
aj arabskú reštauráciu. Zvláštne je, že 
v reštaurácii  je aj alkohol, ktorý islam 
prísne zakazuje. Alah sa možno nepo-
zerá, ako sa správajú v záujme vytvo-
renia zisku jeho vyznávači práve v Pieš-

V ten májový týždeň mali v Británii 
parlamentné voľby. Znovuzvolený brit-
ský premiér David Cameron v médiách 
bránil svoju politiku obmedzenia prisťa-
hovalectva a vyhlásil, že ilegálni migranti 
sa pokúšajú „vlámať“ do krajiny. 

■ ROJ DO BRITÁNIE
Stovky migrantov vo Francúzsku 

sa denne pokúšali dostať sa cez oplo-
tenie a ďalšie bezpečnostné opatrenia 
do tunela, aby dosiahli vytúžený cieľ 
– Veľkú Britániu, kde si chcú naplniť 
svoje predstavy o blahobytnom živote 
za štátne peniaze bez práce. Líder kon-
zervatívcov povedal: „Nesmieme urobiť 
jedno – umožniť tým ľuďom, aby sa vlá-
mali do našej krajiny.“ 

Premiér David Cameron napokon 
označil prúd migrantov usilujúcich sa 
vniknúť na britskú pôdu za „roj“.

■ ZÁSADOVÉ MAĎARSKO
O štyri mesiace neskôr na inej diaľ-

nici, tisíc kilometrov východnejšie, som 
na ceste po Maďarsku zažil, ako poli-
cajti odkláňali pri meste Mosonymagy-
aróvár všetky dopravné prostriedky na 
záchytné parkoviská, pretože hranice 
medzi Rakúskom a Maďarskom dočasne 
zavreli. Mimochodom, maďarské hra-
nice prekročilo len v prvej polovici tohto 
roku ilegálne až 287 383 ľudí, väčšina 
na pohraničnom úseku so Srbskom. 
Výrazný pokles migrantov prichádza-
júcich do Maďarska nastal až po tom, 
keď maďarská vláda premiéra Viktora 
Orbána rázne uzavrela hlavné hraničné 
priechody využívané migrantmi a paše-
rákmi ľudí na vstup do štátov Európskej 
únie. V Maďarsku vstúpili do platnosti aj 
prísnejšie pravidlá pre osoby ilegálne 
prekračujúce jeho štátne hranice a zvý-
šili sa tresty odňatia slobody pre paše-
rákov ľudí, keď maďarský parlament 
začiatkom septembra schválil súbor 

zákonov zameraných na obmedzenie 
prílevu ilegálnych migrantov do krajiny. 

■ CHORVÁTSKE SOS
Potom migranti začali prúdiť 

do Chorvátska, lebo Maďarsko jed-
nostranne uzavrelo južnú časť svojich 
hraníc, kadiaľ sa dovtedy utečenci hro-
madne cez Srbsko presúvali na západ. 
Chorvátska polícia v stredu 16. sep-
tembra oznámila, že do krajiny vstúpilo 

takmer deväťsto migrantov, ktorí sa usi-
lujú nájsť novú trasu do Európskej únie. 

Bol som práve na križovatke 
chorvátskych diaľnic z pobrežia a zo 
Slavónska. Pri Záhrebe na diaľničnom 
uzle Lučko riadili policajti prechod auto-
busov s migrantmi, ktorých prevážali 
od srbských hraníc z tábora pri meste 
Tovarnik do tábora vo Velikej Gorici. 

„Chorvátsko sa dokáže postarať 
o niekoľko tisíc migrantov, ale nie 
o desaťtisíce,“ upozornila v ten večer 
ministerka zahraničných vecí Vesna 
Pusičová.  

Pusičová povedala, že kým budú 
spracované ich žiadosti a rozhodne 
sa o ich štatúte, môžu sa slobodne 
pohybovať. 

Dobre vedia žienky, kto má plné peňaženky

Afrika sa už vlámala do Európy

Kúpeľné Piešťany sú už dávno plné arogantných moslimských prišelcov

Mozaika obrazov dlhých ciest, po ktorých sa valí migračná vlna

Zvyšok Slovenska si to akosi nevšíma, aj keď o tom vie už dlhé roky. Obyvatelia mesta Piešťany, kde sú 
aj naše kedysi najslávnejšie kúpele, vedia však o veci svoje. Návštevníkov kúpeľné mesto potrebuje, ide 
však o to, ako sa v meste prejavujú. Nie dosť, že kúpele patria maďarskej spoločnosti Danubius Hotels 
Company, v meste to podľa domácich najmä v lete vyzerá ako v Bagdade. Aspoň podľa počtu žien zahale-
ných v čiernych burkách a podľa arabských výrastkov, ktorí pri jazde na bicykloch púšťajú do ulíc hlasnú 
arabskú hudbu.  

Videl som to v máji tohto roku na diaľnici pri francúzskom prístavnom meste Calais, keď som sa vracal z Londýna 
cez kanál La Manche. Utečenecký šiatrový tábor vedľa diaľnice podľa najhorších možných predstáv, po vozovke 
v protismere pochodovali davy černochov a palicami mávali a hrozili na kamióny, autá i autobusy, ktoré smerovali 
do prístavu, aby sa vylodili v anglickom Doveri. Približne v tých miestach v máji pred trištvrte storočím pochodo-
vali Hitlerovi vojaci, aby obsadili francúzske Calais a odtiaľ spustili inváziu do Veľkej Británie. 

mili, že sa rozhodli usadiť práve v tejto 
lukratívnej lokalite a vybudovať rekre-
ačné zóny. V septembri minulého roku 
rozvírila pokojné vody rieky Váh správa, 
že pri obci Prašník nebadane vyrástla 
nová satelitná kolónia pre Arabov. 
Rodinné domy už stoja a sú pripravené 
na nasťahovanie. Spolu by mohlo obsa-
diť tento pekný kút Slovenska takmer 
sto rodín z Kuvajtu. Podobná kolónia 
vyrástla aj v českých Tepliciach. Tamojší 
obyvatelia však s Arabmi nemajú príliš 
vrelé vzťahy. Tento rok správy z Tep-
líc veru neboli pozitívne. Tepličania sa 
búria, Arabi piknikujú v miestnom parku, 
robia neporiadok a napádajú domácich, 
ktorí sa prechádzajú so svojimi psíkmi. 
Arabi každého psa považujú za nečisté 
zviera, ktorému sa treba vyhýbať. 

Investičné aktivity ohlásil aj v obci 
Moravany nad Váhom neďaleko Pieš-
ťan istý Abdullatif Rumaih z Kuvajtu, 
ktorý plánuje pri jazere Striebornica 
vybudovať komplex rodinných domov 
s názvom Silver Resort. Domáci oby-
vatelia zorganizovali úspešnú petíciu 
a vyjadrili svoj nesúhlas s plánom 
zastavať takmer päťdesiat tisíc štvor-
cových metrov v obľúbenej rekreačnej 
lokalite.

Arabi v Piešťanoch majú nielen 
svoje rezidencie a reštaurácie, ale aj 
zvyky. Domáci s tým spočiatku prob-
lémy nemali, naopak, voči cudzincom 
sa správali tolerantne, lebo si mysleli, 
že s Arabmi  prídu aj peniaze. Nálada 
domácich sa však zmenila, lebo najmä 
v posledných rokoch sa ukazuje, že 
arabskí návštevníci, z ktorých sa 
postupne často stávajú usadlíci, sa 
vôbec neprispôsobujú miestnym zvy-
kom. Naopak, presadzujú na verejnosti 
svoje zvyky a spôsoby správania, ktoré 
sú celkom odlišné od tých našich...

chen do Gabčíkova na juhu Slovenska. 
Dohoda má platiť na dva roky. 

Do Gabčíkova malo podľa Migrač-
ného úradu SR prísť dvestopäťdesiat 
ľudí v auguste, ďalších dvestopäťdesiat 
v septembri. To sa však nestalo, prísun 
bol spomalený. 

■ EŠTE O REFERENDE
Lenže obyvatelia Gabčíkova sa už 

dávnejšie dozvedeli o presune päťsto 
utečencov z Rakúska do svojej obce 
a vôbec s tým nesúhlasili. Dokázalo 
to miestne referendum z 2. augusta, 
v ktorom migrantov a zriadenie dočas-
ného utečeneckého tábora odmietli. 
Proti táboru v obci bolo 96,67 percenta 
občanov, teda 2 501 obyvateľov, ktorí 
plebiscit podporili. V referende obča-
nia oprávnení hlasovať odpovedali na 
otázku: „Ste proti zriadeniu dočasného 
utečeneckého tábora v budove STU 
v obci Gabčíkovo?“  Na otázku odpove-
dalo NIE iba 3,32 percenta zo zúčast-
nených voličov. Ministerstvo vnútra 
výsledku referenda rozumelo ako pre-
javom obáv z migrantov, ktoré má celé 
Slovensko. Pripomenulo však, že mig-
ranti, ktorých majú umiestniť v Gabčí-
kove, tam strávia iba nevyhnutný čas. 

So starostom Gabčíkova Ivanom 
Fenesom sa pre potrebné opatrenia stre-
tol policajný prezident Tibor Gašpar, ktorý 
povedal: „Treba si uvedomiť, že ľudia, 
ktorí tu budú ubytovaní, sú žiadateľmi 
o azyl v Rakúsku, už sú registrovaní v cie-
ľovej krajine, kde chcú získať azyl. Preto 
akékoľvek výtržnosti alebo porušovanie 
zákona by v konečnom dôsledku pre 
nich znamenalo, že tento azyl nezískajú 
a budú z Rakúska vyhostení. Okrem 
našich opatrení si rakúska strana privezie 
vlastnú bezpečnostnú službu.“

Vybral som sa do Gabčíkova, ktoré 
dobre poznám od svojho detstva. Pred 
ubytovňou azylantov sedelo zopár chla-
pov a všetci sa pozerali do obrazoviek 
svojich mobilov, ako keby tam bola ich 
spása. Miestni zamestnanci, ktorí počas 
prestávky pri kosení trávy fajčili, sa zhodli: 
„Sú neškodní. Ale aj nešťastní, nemajú 
čo robiť, len fajčia a posedávajú.“ Oslo-
vil som troch mladých chlapov: „Sme zo 
Sýrie, utekáme pred vojnou a ostaneme 
v Rakúsku. Už nás tu aj učia po nemecky. 
Ideme teraz do obchodu kúpiť si karty do 
mobilov,“ povedal Ahmed, ktorý jediný 
z trojice vedel po anglicky. V čase mojej 
návštevy bolo v Gabčíkove presne stod-
vadsaťštyri migrantov.

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ –  Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ –  Foto: autor

ťanoch... Arabi už majú v meste a okolí 
všetko, čo potrebujú na trvalé osídlenie 
priestoru, zatiaľ s výnimkou mešity.

■ SATELITNÁ KOLÓNIA
Na viacerých miestnych úradoch 

okolo Piešťan už arabskí investori ozná-

Mnohí migranti potom dúfali, že 
sa cez Chorvátsko dostanú do Slovin-
ska, ktoré je súčasťou schengenského 
priestoru, a odtiaľ budú pokračovať 
do Rakúska a Nemecka. Chorvátsky 
minister vnútra Ranko Ostojič vyhlá-
sil, že Záhreb má pripravený „núdzový 
plán pre prípad prílevu tisícov utečen-
cov“, podrobnosti však neprezradil. Asi 
bol aj dosť prekvapený, keď Slovinsko 
odmietlo povoliť presun tisícov osôb cez 

svoje územie. Napokon slovinská vláda 
povolila prechod tranzitných vlakov cez 
svoje územie, nesmeli však v Slovinsku 
zastaviť. Slovinsko si poradilo. 

■ A ČO SLOVENSKO?
Bolo to ešte pred nadiktovaním 

kvót počtov azylantov pre jednotlivé 
štáty EÚ. Naša vláda spolupracovala so 
susednými štátmi a chystala kapacity. 
Napokon však Slovensko s nadiktova-
nými kvótami nesúhlasilo a vec je stále 
otvorená. Minister vnútra Robert Kaliňák 
podpísal koncom júla s rakúskou kole-
gyňou Johannou Miklovou-Leitnerovou 
dohodu o dočasnom ubytovaní päťsto 
žiadateľov o azyl v Rakúsku, ktorí sa 
presunú z rakúskeho tábora Traiskir-

PrvPrvPrvííí í oí oí obyvbbyvatetelialia ututečeečennnnecnecn kéhkého to táboáábora ra  v Gv Gv Gabča íkove.ve.

Podpredseda vlády 
a minister zahraničných 
vecí a európskych záleži -
tostí Miroslav Lajčák uvie -
dol v minulých dňoch do 
funkcie nového predsedu 
Úradu pre Slovákov ži jú-
cich v zahranič í  Jána Varša. 
Ten vo vedení úradu 
1. októbra vystr ieda doteraj -
šieho predsedu Igora Furdíka. 
Informoval o tom tlačový 
odbor Ministerstva zahranič -
ných vecí a európskych zále -
žitostí Slovenskej republiky.

 „ Rád  by  som oc en i l  p r ácu 
Igo r a  Fu r d íka ,  k to r ý  ten to 
ú r ad  s tab i l i zova l  a  sp r o fes io -
na l i zova l ,“  poveda l  na  ad r esu 
odchádza júceho  p r edsedu 
ú r adu  M i r os lav  L a jčák .  O k r em 
i ného  v y zdv iho l  j eho  p r ínos 
p r i  zavedení  nov ýc h  p r og r a -
mov  na  p r ezen tác iu  k r a janov 
na  S lovensku ,  j eho  sys tema -
t i c kú  pod por u  p r e  k r a janské 
ak t i v i t y  v  k ra j i nách  pôsoben ia 
zah r an ičnýc h  S lovákov  a  spo -
lup r ácu  na  medz iná r odnýc h 
v ýmennýc h  p r og r amoc h .

„O d nového  p r edsedu  oča -
kávam ja ,  a le  a j  naš a  k r a jan -
ská  komun i ta  p ok r ačova n i e 
v  nas to l enom t r ende  v z ťa hu 
s  k r a j a n m i  s  v ys ok ý m s tu p -
ňom dôve r y  a  p r o f es i ona l i t y,“ 
u v i e d o l  M .  L a jčá k ,  p o d ľa  k to -
r ého  p r ed  nov ý m p r edsedom 
ú r a d u  s to j í  ná r o čná  ú l o ha 
d o ko nč i ť  ko nc ep c iu  š tá tne j 
p o l i t i k y  vo  v z ťa hu  k  za h r a n i č -
ný m S l ová ko m na  r ok y  2 016 
a ž  2 0 2 0  a  p r íp r ava  n ove l i zá -
c i e  zá ko na  o  S l ová ko c h  ž i j ú -
c i c h  v  za h r a n i č í .

N ov ý  p r eds eda  Ú r a d u 
p r e  S l ová kov  ž i j ú c i c h 
v  za h r a n ič í  J á n  Va r š o  j e 
d l h o r o čný  ka r i é r ny  d i p l o ma t , 
k to r ý  p ô s ob i l  v  B r us e l i ,  N ew 
Yo r ku ,  N i kóz i i  a  na p o s ledy 
v  B e leh r a d e  a  v  r á mc i  svo j e j 
d i p l o ma t i c ke j  č i n n o s t i  p r i -
c há dza l  d o  s t y ku  a j  s  k r a j a n -
s k ý m i  ko mu n i ta m i  v  m i es te 
v ys l a n i a .

( t as r )

A K T U Á L N E

Furdíka 
strieda Varšo

Jednou z  akc i í  v  r ámc i 
Roku  Ľudoví ta  Š tú ra  bo lo  a j 
o t vo ren ie  obnovene j  Pamät -
ne j  i zby  J ozefa  M i los lava 
Hur bana v  H lbokom 27.  sep -
tembra  2015 ,  o  čo sa  p r ič i n i l 
Tr navsk ý  samosprávny  k ra j 
a  jeho  ku l tú re  i nš t i túc ie ,  obec 
H lboké  a  evan je l i cká  c i r kev. 
S lávnos t i  sa  zača l i  evan je l i c -
k ými  s lužbami  B ožím i  v  p r i a -
mom te lev íznom prenose 
z  kos to la ,  v  k to rom kedys i 
buráca l  Hur ban .  V  p r í tomnos t i 
m ies tneho s ta ros tu  M i l oša 
Čobrdu ,  t r navského župana 
T ibo ra  M ikuša ,  pos lancov 
Národne j  rady,  p redsedu 
Ma t i ce  s lovenske j  Mar iána 
Tkáča a  mnohých i ných ,  i ch 
v iedo l  generá lny  b i skup  M i loš 
K lá t i k  spo lu  s  ďa lš ím i  p red -
s tav i te ľmi  evan je l i cke j  c i r k v i 
augsburského  v y znan ia .  D lhý 
sp r ievod  účas tníkov  s lávnos t í 
sa  po tom poho l  na  m ies tny 
c in to r ín ,  kde  po lož i l i  vence 
k  pamätníku  J ozefa  M i los lava 
Hur bana .  Vy v rcho lením os láv 
bo lo  o t vo ren ie  obnovene j 
Pamätne j  i zby  J ozefa  M i lo -
s lava  Hur bana v  bý va le j  evan -
je l i cke j  š ko le . 

(mt )

Slávnosti 
v Hlbokom
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Budmerický kaštieľ znovu ožije

Zrušenie Domova spisovateľov 
v Budmericiach sa udialo v máji 2011, 
keď bol ministrom kultúry Daniel 
Krajcer. Lenže prvý pokus o predaj 
kaštieľa sa odohral ešte v roku 2006 
počas vlády Mikuláša Dzurindu. Bol 
to priamočiary ťah na bránku bez 
akýchkoľvek škrupúľ, pričom hlav-
ným dôvodom bola „prebytočnosť“ 
kaštieľa v majetku MK SR. Spisovate-
lia sa zomkli a návrh zmietli zo stola, 
takže vtedajší minister kultúry Rudolf 
Chmel bol takpovediac „primu-
sený“ predĺžiť Slovenskému literár-
nemu fondu (SLF) nájomnú zmluvu 
o päť rokov. No počas ministrovania 
Daniela Krajcera išli zainteresovaní 
na vec sofistikovanejšie. Najprv sa 
prijal predpis o trhovom nájomnom 
pre nehnuteľnosti v správe MK SR 
a vzápätí bol SLF postavený pred 
hotovú vec. Buď neúnosné nájomné, 
alebo odchod. Občianske združe-
nie Dilema, ktoré napokon súťaž 
vyhralo, sa vzápätí vytratilo zo scény 
a prázdny kaštieľ bol ponechaný 
svojmu osudu a vrtochom počasia. 
Zdalo sa, že sa zopakuje scenár, 
keď sa patrične schátraná historická 
pamiatka napokon odpredá aj s nie-
koľkohektárovým pozemkom za viac-
-menej symbolickú sumu. 

Kaštieľ v Budmericiach nechal 
postaviť v rokoch 1888 až 1889 gróf 
Ján Pálfi v romantizujúcom slohu 
inšpirovanom zámkami vo Francúz-
sku. Súčasťou kaštieľa bol aj ori-
ginálne poňatý park s množstvom 
vzácnych drevín, a samozrejme hos-
podárske zázemie. 

■  ZNÁRODNENÝ PÁLFI
Keď gróf Pálfi utiekol v roku 

1944 pred postupujúcim frontom, 
tak povojnové orgány štátnej správy 
kaštieľ znárodnili a čochvíľa ho úrad-
ným výnosom pridelili Zväzu sloven-
ských spisovateľov. Prvým správcom 
Domova spisovateľov sa stal v roku 
1946 prozaik a básnik Ľudo Ondrejov 
a kaštieľ začal žiť svojím neopako-
vateľným literárnym životom. Samo-
zrejme, že v šesťdesiatych a sedem-
desiatych rokoch v ňom prebývali 
v hojnej miere aj takzvaní proreži-
moví spisovatelia. Nebol zriedkavý 
aj ročný tvorivý pobyt a časť oby-
vateľov si z Domova spisovateľov 
urobila takmer skutočný „domov“ 
a do Bratislavy za rodinou odchádzala 
sporadicky. To skôr prichádzala raz 
začas rodina za nimi, aby si užila ne-
opakovateľné prostredie, park, lesy 
a rybníky. 

Kauzu Domov spisovateľov v Budmerickom kaštieli sme v Slovenských národných novinách sledovali 
podrobne a z viacerých hľadísk. Od mája 2011, keď sa rozhodnutím Ministerstva kultúry SR skonč i la 
zmluva s dovtedajším prenajímateľom Slovenským literárnym fondom, cez prísľuby dvoch ministrov 
kultúry až po dnešný stav, pretieklo budmerickým potokom Gidra veľa vody. Zdá sa však, že kaštieľ 
začne už čo nevidieť zasa slúžiť ako inšpiratívne miesto pre slovenských, ale aj zahraničných umelcov. 

Peripetie okolo Domova spisovateľov v Budmericiach sa zrejme už skončia

Dokedy bude naša história tabu?
Roman Michelko: Slovenská republika v rokoch 1939 – 1945, Matica slovenská, 2014

Pustiť sa do skúmania rokov prvej  Slovenskej republiky je 
pre každého historika na Slovensku rizikom. Najmä ak opustí 
schému vytvoreného obrazu o jej charaktere. A to aj vtedy, keď 
sa pustí cestou analýzy dobových dokumentov, ako to v ostat-
nom čase urobil historik a politológ Roman MICHELKO. Spraco-
val  citlivú otázku pomenovania štátneho útvaru v rokoch 1939 
– 1945 na  území dnešného Slovenska, ústavné pomery v štáte 
a činnosť Úradu propagandy. 

V ofi ciálnych kruhoch dodnes pretrváva používanie názvu štátu 
s ideologickým podfarbením. Slovensko  po druhej svetovej vojne 
dostalo od Prahy príučku, kam až môže ísť vo svojich ambíciách. 
Vytvorenie samostatného štátu bolo pre pražských centralistov nepri-
jateľné. Na to slúžilo aj hanlivé pomenovanie, ktoré ešte aj dnes nie-
ktorí autori používajú. Michelko  bez rešpektu argumentuje na pro-
spech vedecky podloženého názvu, bez ideologických prívlastkov, 
čím nesporne dráždi historikov, ktorí si svoju kariéru vybudovali počas 
komunistického režimu. 

Podľa historika A. Hrnka  cenným prínosom autora  sú state 
o ústavných pomeroch a úrade propagandy. Jeho novátorstvo spočíva 
v tom, že nehodnotí jednotlivé ústavné články a na ich základe vytvo-
rené inštitúcie čisto právnicky, ale viac-menej politologicky, čím rozši-
ruje poznanie problematiky. Úrad propagandy zohral významnú úlohu 
pri ovplyvňovaní spoločenského vedomia, no dosiaľ nebol systema-
ticky skúmaný. Michelko mu venuje značnú časť štúdie. Poznávanie 
tohto obdobia je vyplnením bieleho miesta. 

Michelko sa zmocnil témy s nadhľadom, bez emócií či iných zby-
točností, aké na Slovensku sprevádzajú toto obdobie. Tým sa zaradil 
k  ostrakizovaným autorom s dôsledkami na spoločenskú prestíž a kariéru. 

Eva ZELENAYOVÁ

Maroš M. BANČEJ – Foto: autor

a náhle sa na svoju tvorbu v Domove 
spisovateľov nevedeli rozpomenúť. 

Celkovo stáli rekonštrukčné práce 
na Budmerickom kaštieli MK SR pri-
bližne 2,5 milióna eura s DPH. 

■  ČO S KAŠTIEĽOM
Obnovený kaštieľ sa stane úče-

lovým zariadením ministerstva kul-
túry, v ktorom sa budú konať rôzne 
kultúrne podujatia. Ako ešte vlani na 
jeseň informovalo ministerstvo kul-
túry, plánujú ho využívať na organizo-
vanie kultúrnych podujatí, festivalov, 
výstav, workshopov, aukcií či plenérov 
pre všetky sféry umenia v spolupráci 
s Literárnym fondom, Hudobným 
fondom, Fondom výtvarných umení, 
Audiovizuálnym fondom, prípadne 
s umeleckými a profesijnými zosku-
peniami, napríklad so Spolkom slo-
venských spisovateľov, Slovenskou 
výtvarnou úniou. Konať by sa tu mohli 
aj vzdelávacie aktivity ministerstva, 
organizácií v jeho zriaďovateľskej 
pôsobnosti, ako aj ostatných orgánov 
štátnej správy. 

Koniec obnovy kaštieľa v Budme-
riciach sa teda blíži. Práce by mali byť 
ukončené do dvoch mesiacov a ich prie-
beh bol  nedávno skontrolovať minister 
kultúry Marek Maďarič. Na ministerstve 
sa už pracuje na spôsobe jeho budú-
ceho fungovania ako účelového zaria-
denia ministerstva. „Rokujeme s mož-
nými partnermi a rozhodujeme sa, či to 
bude samostatná organizácia, alebo či 
kaštieľ pričleníme k nejakej existujúcej 
organizácii,“ informoval nás hovorca MK 
SR Jozef Bednár.  Minister po prezretí 
si priestorov vyjadril spokojnosť s ich 
vynovením. 

„Ako som prechádzal jednotlivými 
miestnosťami a dozvedal sa, v ktorej aký 
spisovateľ písal svoj román, tak som mal 
chuť sem prísť na tvorivý pobyt,“ pozna-
menal. Kaštieľ bude tak ako v minu-
losti slúžiť na tvorivé pobyty najmä pre 
píšucich autorov. Ministerstvo kultúry  
už rokuje s predstaviteľmi Literárneho 
fondu, ktorí s nimi majú dlhoročné skú-
senosti. Časť priestorov by podľa minis-
tra mohla slúžiť aj ako múzeum sloven-
skej literatúry.

■ KLEBETY A FAKTY
Už v osemdesiatych rokoch sa 

časy nomenklatúrnych spisovateľov 
skončili. Aj napriek tomu, že boli vo 
výraznej menšine voči skutočne tvori-
vým návštevníkom kaštieľa, nebránilo 
to začiatkom deväťdesiatych rokov 
poslancovi Františkovi Mikloškovi 
servilne zahlásiť pri návšteve vtedaj-
šieho federálneho prezidenta Václava 
Havla, že „v Budmericiach žiadne kva-
litné literárne dielo nikdy nevzniklo...“. 
Šmahom ruky tak dehonestoval tvori-
vosť autorov od Kostru, Horova, cez 
Bendovú, Mihálika, Mináča, Hečka, 
Šikulu až po Mitanu. Mimochodom, 
mediálny humbug, ktorý rozpútali 
v druhej polovici deväťdesiatych rokov 
Hvorecký, Piusi a ďalší, nebol ničím 
iným, iba medializovaným stretom 
medzi liberálnym krídlom v spojení 
s mimovládnymi majiteľmi pravdy 
a so skutočnými autormi so vzťahom 
k slovenskej literatúre a kultúre. Reči 
o „elitárskych spisovateľoch“,  autor-
ských režimových skamenelinách 
a bujarých pitkách v Budmericiach 
boli jednoducho účelové až smiešne. 
Je zaujímavé, že mnohí autori práve 
z liberálneho a „paneurópskeho“ 
tábora, ktorí do kaštieľa čulo chodili 
na tvorivé pobyty, alibisticky stratili reč 

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

jej plné noviny a poniektorí intere-
santní ľudia z rôznych čudesných 
organizácií sa predháňajú v tom, 
ako nás kultúrne obohatia rôzni 
pajtáši, ktorí sa sem hrnú až hen 

z Afriky. Zatiaľ k nám do Dreváku 
nijaký imigrant nezablúdil, aj keď 
sme urobili uvítací výbor na čele 
so slepým Ľubošom, ktorý navrhol 
namiesto chleba a soli slaninku, 
feferónku a poldeci slivovice. No 
nič, my si počkáme... 

Náš hlad po kultúrnom obo-
hatení napokon ukojil Peter, zvaný 
Kokoš. Voľakedy pred rokmi bol 
na niekoľkoročnom študijnom 

pobyte v Leopoldove, a tak nám 
povedal:  – Chlapi, prečo si neza-
hráme poker... Uznali sme, že je 
to kultúrne obohatenie až hen 
z vyspelej Ameriky a dali sme sa 

do toho. Už sa nebudeme hádať 
nad obyčajným šnapserom, ale 
pekne sa pri pokri budeme kul-
túrne obohacovať. Celkom sa nám 
to aj rozbehlo, ale hneď po prvom 
pokrovom turnaji nám celý nápad 
zrušila manželka Honzu (imig-
rant z Moravy), ktorý prehral za 
dve hodiny peniaze na sobotňajší 
nákup. Odvtedy sa poker hrá len 
o tekvicové semienka a šnapseri 

zasa vedú. Ale aspoň malý krôčik 
ku kultúrnemu obohateniu sme 
urobili. 

Nezadlho potom nás postihlo 
ďalšie nešťastie. Náš Róm a občas 

aj Cigán Kačányi, zaslúžilý garážo-
vec, prišiel o svoju garáž. Aby som 
to vysvetlil, tak bezdomovec je bez 
domu, bezbytovec je bez bytu, no 
a Kačányi už pár rokov okupoval 
opustenú garáž, ktorú mu potvory 
developeri zbúrali, aby tam posta-
vili ďalšie čudo, v ktorom budú 
drahé a prázdne byty. Náš rómsky 
spoluštamgast bol z toho úplne na 
dne. Aj na dne fľaše, ktorú si každý 

deň doprial, a tak prestal chodiť 
na pravidelnú hygienickú očistu 
do Domu Matky Terezy. Najprv len 
posmrdkával, potom smrdel. Janko 
Nenene sa vyjadril, že musíme brať 
jeho spôsob života do úvahy, že 
nás to kultúrne obohatí. Niekoľko 
vdovcov v dôchodkovom veku 
sa pridalo a zakrátko sa v krčme 
nedalo dýchať. Smrad prerazil aj 
cigaretový dym, čo v našom prí-
pade je už čo povedať. Nakoniec sa 
vzbúril krčmár a nekompromisne 
vyhlásil, že tchorov v krčme tole-
rovať nebude a smraďochov vyra-
zil, aby sa osprchovali.  Xenofób 
jeden... A tak nádejne to už s kul-
túrnym obohacovaním u nás v Dre-
váku vyzeralo.

Marek DANKO

Ako sme sa dočista kultúrne obohatili

H U M O R E S K A

Krčmy všade po svete sú 
fenomén, a ani tá naša slovenská, 
nie je výnimkou. Ba v poslednom 
čase si myslím, že naša rodná 
krčma Drevák, je prinajmenšom 
na úrovni OSN a niekedy sa mi 
zdá aj akcieschopnejšia. Pokiaľ 
si niekto myslí, že naše osa-
denstvo navštevuje krčmu len 
za účelom konzumácie rôznych 
energetických nápojov obsahujú-
cich vitamíny P, V, a R (teda pivo, 
vodku, rum, a tí roduvernejší aj 
borovičku), je na omyle. My sa 
vášnivo zaujímame nielen o fut-
bal, hokej a Sagana, ale aj o vnút-
ropolitickú a zahraničnú politickú 
scénu. Tak sme minule načali 
tému „kultúrne obohatenie“. Sú 

Výnimočná osobnosť  s lovenského 
i  českého baletného umenia Mar i lena 
HAL ÁSZOVÁ oslavuje osemdesiate 
narodeniny.  Bale t  Štátneho divadla 
Košice je j  k  jubi leu venoval  25 .  septembra 
predstavenie Bajadéra .  Do Košíc pr i  te j to 
pr í lež i tost i  pr iš l i  také hviezdy tanečného 
genia ako tanečník a herec V last imi l 
Harapes,  z  VŠMU žiačka oslávenk yne 
Dagmar Hubová,  r iadi te ľ  ba letu SND 
Brat is lava Jozef  Dol insk ý,  bale tná 
majsterka z  Pražského komorného bale tu 
Kate ř ina Dedková a mnohí  in í .

M. Ha lászová sa tancu venova la od svo j ich p ia t ich rokov a ba let 
š tudova la  v  Mosk ve po boku svetoznámych ba le tných ma js t rov. 
S i lným impu lzom v je j  láske k  tancu bo la je j  pr vá pedagog ička 
Flor ia  Capsa l i ,  k torá  bo la  ž iačkou pres láveného ta l ianskeho 
ba le tného ma js t ra  Enr ica Cecchet t iho.  Po š túd iách sa s ta la 
choreogra fkou v  SND a v  rokoch 1969 až 1981 formova la ba le tný 
súbor  Š tá tneho d ivad la v  Koš ic iach.  V roku 1974 bo la spo lu so 
svo j ím manželom Andre jom Ha lászom in ic iá torkou,  zak ladate ľkou 
a vedúcou tanečného oddelen ia  na Š tátnom konzer va tór iu 
v  Koš ic iach.  Popr i  in tenzívnom choreograf ickom,  pedagogického 
i  r iad iacom pôsobení  v  dvoch na jväčších ba le tných súboroch – 
bra t is lavskom a koš ickom – bo la docentka M.  Ha lászová vedúcou 
Tanečnej  ka tedr y VŠMU v Bra t is lave,  pôsob i la  ako pedagóg 
na AMU v Prahe a bo la t iež ba le tnou ma js terkou Pražského 
komorného ba letu Pav la  Šmoka.  

(se)

Na špičkách až celkom k hviezdam

M E D A I L Ó N
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Nezávislosť si cenil viac ako život

Ľudo Zúbek v životopisnom 
románe o maliarovi fabuluje: „V roku 
1666-om vybrala sa na ďalekú púť 
hŕstka emigrantov z Mladej Boleslavi. 
Smerovala do Pezinka. Boli to zväčša 
remeselníci, hlavne tkáči, súkenníci 
a pekári. Najmä tkáčske remeslo 
kvitlo v tom čase v Pezinku. I tešil 
sa preto tkáč Adam Kupecký, že sa 
v novom prostredí nestratí. Práce sa 
nebál, veď ešte tovarišil a pracoval 
tak, že ľahko predstihol aj samotného 
majstra...“  

Všetky hodnoverné správy 
o živote Jána Kupeckého sa zhodujú 
na roku 1666 alebo 1667  ako naj-
pravdepodobnejšom čase narodenia. 
Podkladom neskoršieho životopisu 
a štúdií je slávne dielo Švajčiara 
Johanna Kaspara Füessliho (1706 – 
1782),  ktorý bol Kupeckého žiakom 
a na konci jeho života s ním dokonca 
býval v jednom dome.

■  PEZINSKÝ TKÁČ
Ján Kupecký žil na Slovensku do 

svojich pätnástich rokov. Ako miesto 
narodenia sa vo všetkých jeho biogra-
fiách uvádza Pezinok, kde sa Kupec-
kého rodina usadila a rýchle splynula 
s novým prostredím. Jánov otec, 
tkáčsky majster (Adam?), chcel, aby 
chlapec pokračoval v tomto remesle, 
ale tvrdohlavý syn mal iné predstavy 
o svojej budúcnosti. Sotva šestnásť-
ročný odišiel z domu, od tkáčskeho 
stavu uteká do sveta, aby potom pre-
žil život na cestách od jedného pan-
ského sídla k druhému, od panovníc-
keho dvora k dvoru. Aj keď si ho na 
nejednom mieste chcú ponechať ako 
dvorného maliara – musí cestovať. 
Hľadá v tom často záchranu a únik, 
lebo nezávislosť mu je vzácnejšia ako 
sám život.

– Musel žobrať, ale zostal vo 
svojom rozhodnutí neochvejný, až 
prišiel na zámok grófa Czobora. Na 
rekonštrukcii holíčskeho zámku práve 
pracoval maliar Benedikt Claus zo 
švajčiarskeho Luzernu. Maliara aj 
grófa mládenec prekvapil, keď „chy-
til do ruky uhlík  začal maľovať nád-
herné ornamenty. Gróf sa ho opýtal, 
kto je jeho majstrom a mladý Kupecký 
odpovedal: Ja som to. To stačilo na 
odhalenie prirodzeného maliarskeho 
talentu...“.

To bolo v roku 1682. Neskôr štu-
duje vo Viedni, potom v Benátkach 
a v Ríme a v roku 1709 si otvára 
ateliér vo Viedni, kde portrétuje 
významné osobnosti vtedajšieho spo-
ločenského a politického života.

Kupecký sa neskôr oženil s dcé-
rou svojho maliarskeho učiteľa Zuza-
nou Clausovou. Po dlhom pobyte 
v Taliansku čakal od manželstva zaiste 
viac, ako v ňom dostal. Aj keď –  ako 
zaznamenali súčasníci  – „nemal príliš 
vábne vystupovanie“ a nebol „krásny 
duchom“. Pre opakovanú neveru jeho 
ženy, nebolo manželstvo od začiatku 
šťastné. V tomto zväzku sa narodili 
dve deti – dcéra, po ktorej v dejinách 
neostala stopa, a syn Krištof, ktorý po 
otcovi zdedil maliarsky talent. Ďalším 
bolestným úderom pre umelca bolo, 
keď mu nadaný syn predčasne umrel 
ako sedemnásťročný...

 ■  PESTRÉ DEFILÉ 
– Začal počítať od deväťadvad-

siatich nahor. Dvadsaťdeväť, tridsať, 
tridsaťjeden... a ďalej, vyššie a vyššie. 
Keď bol pri päťdesiatke, zastal a zro-
nene zašepkal: „Nevládzem ďalej... 
Nemôžem to spočítať.“ Bolo ich vyše 
tisíc... dobre vyše tisíc. A tí, čo sledo-

Vo v iedenskej  Liechtenste inskej  ga lér i i  v is í  obraz ,  k tor ý d lhý čas považoval i  za d ie lo svetoznámeho 
Velázqueza .  Kto tak dokonale ovládal  š te tec ,  že s i  ho odborníc i  sp l ie t l i  so s lávnym Španie lom? 
Komu pat r í  meno Johann Kupeck y,  Kupezki ,  Kupeczk y,  Kupet zk y,  a le a j  Kopetschki  a  Copezki? 
Pod ľa niek tor ých prameňov kol ískou rodu bol  mladoboleslavsk ý kra j  v  Čechách.  V mat r ikách 17. 
s toroč ia  sa pr iezvisko Kupeck ý tu skutočne často v ysk y tu je .  Vždy ho sprevádzalo a j  protestan -
st vo,  čo v t ých dobách znamenalo iba dve cest y:  prestup na kato l ícku v ieru a lebo odchod z kra j iny. 
Rodič ia  Kupeckého,  k tor ých krstné mená nepoznáme, zvol i l i  okolo roku 1660 druhú možnosť. . .

Obrazy Jána KUPECKÉHO zdobia a  zatraktívňujú najväčšie európske galérie

Pavol M. KUBIŠ – Reprofoto: archív E. S.

Antoniho biskupovi Lotarovi Františ-
kovi zo Schönbornu : – Pred niekoľ-
kými dňami prišiel Kupecký do Prahy, 
aby ma navštívil. Rád by som ho 
prehovoril, aby cestoval do Mohuča 
a Vašu Milosť maľoval; ak si to Vaša 
Milosť želá, urobím, čo bude možné, 
aby som ho tam priviedol...

Začiatkom dvadsiatych rokov 
opäť pracuje pre dvor – na portrétoch 
cisárovnej Alžbety.

■ SLOVENSKÉ STOPY
Niekoľko obrazov so sloven-

skou tematikou zvádza k predpo-
kladu, že majster Kupecký navštívil 
aj kraj svojej mladosti. Aj keď o tom 
niet písomných dokladov, je isté, že 
skutočne v tom čase prichádzal i na 
Slovensko. Podľa všetkého vyko-
nal niekoľko ciest z Viedne do Pe-
zinka a do Bratislavy, kde portrétoval 
slávneho učenca a vedeckú autoritu 
Mateja Bela. Po dvadsiatich štyroch 
rokoch sa vracia späť aj do rodného 
mestečka hnaný „silnou túžbou vidieť 
opäť svojho starnúceho otca, ktorý ho 
považoval za strateného“. 

Kontakt s rodinou v Pezinku  pre-
zrádza tiež viacero diel, žiaľ, nateraz 
nezvestných: Slovenský chlapec, 
Slovenskí pastieri, Muž s klarine-
tom aj Podobizeň Kupeckého matky 
v slovenskom ľudovom odeve a i. 
Napokon o majstrovom pobyte na 
Slovensku v zrelom veku hovorí 
aj jeho dôverné poznanie historic-
kých dejov, ktorých nielen svedkom, 
ale aj kolískou bola práve sloven-
ská krajina. Ide o protihabsburské 
kurucké povstania, ktoré Kupecký 
tak výrečne a súhlasne zosobnil 
v obraze Kurucký bojovník.

■ POSLEDNÉ ROKY 
Kupeckého dielo z jeho vieden-

skej éry sa vyznačovalo hladkou, 
elegantnou barokovou dekoratívnos-
ťou, opretou v mnohých prípadoch 

vali jeho posledný zápas, pochopili, 
že sa pokúša spočítať svoje obrazy... 
(Ľ. Zúbek, Ján Kupecký).

Nečudo, že Ján Kupecký nedo-
kázal zrátať svoje obrazy. Dlho by 
mu museli defilovať pred očami veľ-
komožné, ba i korunované hlavy, 
ale aj tváre prostých ľudí, slúžok, 
hudobníkov, ba i tulákov a žobrá-
kov. Knieža z Lichtensteinu, princ 
Alexander Sobieski, gróf Jan Petr 
Straka z Nedabylic, polyhistor Matej 
Bel, cisár Jozef I., cisár Karol VI., cár 
Peter Veľký...

Do ich tvárí vpísal nielen svoje 
nadanie, ale celý svoj život. Celú 
trpkú cestu z macošskej vlasti, ale 
aj slnečné dni pohody a vnútorného 
šťastia.

V týchto strohých riadkoch sa 
celkom stratí život človeka i hľada-
nie umelca. Chvíle trápenia, bolestí 
a smútkov miznú spolu s momentmi 
nadšenia, radosti i opojenia životom 
a prácou. 

                       
■ CESTY A POBYTY
Z Viedne, kde žil jeho svokor 

a kde sa aj on usadil, podniká potom 
v súvislosti s objednávkami cesty 
do rozličných končín, medziiným aj 
do Čiech, Vo Viedni bol však Ján 
Kupecký už na vrchole slávy, doko-
nalý umelec, majster veľkého a sláv-
neho mena. Stal sa vyhľadávaným 
portrétistom šľachtických rodín 
a napokon aj cisárskeho dvora. Po 
smrti Jozefa I. pracoval pre Karola 
VI., ktorý si ho veľmi obľúbil a za 
maľby ho aj vyznamenal.

Ján Kupecký neúnavne portré-
tuje a jeho popularita ustavične 
rastie. Asi okolo roku 1716 ho povo-
láva saský a poľský kráľ August III. do 
Drážďan. Pri tejto ceste sa zastavil aj 
v Prahe. 

Predpoklady o raste umelcovho 
renomé a slávy  potvrdzuje list praž-
ského obchodníka Jana Kristiána 

o dvojtón modrej a červenkastej. 
Jeho maľovanie v poslednom tvori-
vom období charakterizovala živšia 
štetcová modelácia i zvučnejší kolorit 
temnejšej farebnej škály.

Majster Kupecký, ktorý sympa-
tizoval s protihabsburgským hnutím 
a pridŕžal sa prenasledovanej česko-
bratskej viery svojich otcov, sa v reka-
tolizačnej habsburskej  Viedni necítil 
bezpečne. Preto odtiaľ ušiel i s rodi-
nou v roku 1724 do Norimbergu, kde 
založil uznávanú ryteckú školu, z kto-
rej pochádza aj kolekcia 126 grafic-
kých listov zhotovených podľa jeho 
olejomalieb, ktoré sú v Galérii mesta 
Bratislavy. V meštianskom prostredí 
tohto slobodného mesta sa naplno 
oddal svojmu umeniu. Tu sa naprí-
klad stal jeho žiakom banskobystric-
ký rodák Samuel Hanrits. I naďalej 
maľuje priateľov maliarov, grafikov, 
hudobníkov, učencov a odmieta licho-
tivé ponuky anglického kráľa i dán-
skej kráľovnej.  Tu zatrpknutý zomiera  
pred 275 rokmi – 16. júla 1740.

Protestantská cirkev, na ktorú sa 
pozostalí obrátili, aby ho pochovala, 
to odmietla. Preto ho pochovali verní 
priatelia v tichosti, bez obradov vedľa 
syna...Tak ako nepoznáme presný 
dátum jeho narodenia, podobne 
nevieme, kde ho v Norimbergu 
pochovali.

■ RODNÝ DOM 
Obrazy Jána Kupeckého, pokiaľ 

sa nachádzajú v našich múzeách 
a galériách, chránime ako vzácne 
umelecké pamiatky, podobne ako jeho 
rodný dom na Kupeckého ulici (bývalá 
Kozia ulica) číslo 39 v Pezinku...

Za pezinskými mestskými 
hradbami v blízkosti starého zeleni-
nárskeho trhu dodnes stojí nízky prí-
zemný dom s troma oknami do ulice 
a bočnou bránkou do domu, v kto-
rom sa maliar narodil. Okoloidúcim 
to hlása bronzový portrét a tabuľa 
upevnená na priečelí domu, osadená 
na základe iniciatívy Františka Meis-
sela, pezinského lekárnika, č lena 
mestského zastupiteľstva a zbe-
rateľa historických a pamätných 
predmetov. Za fasádou stavby, v jej 
vnútri, je malé Kupeckého múzeum, 
patriace pod správu pezinského 
Malokarpatského múzea. Návštevník 
po vstupe do domu nájde ohnisko 
s otvoreným komínom, nad ktorým 
sa hompáľa medený kotlík na reťazi 
a vidno tu aj iné kuchynské nádoby 
a zariadenie. V izbe okrem starého 
nábytku stoja veľké drevené krosná 
a tkáčske náradie, tak ako to bývalo 
za Kupeckého mladosti...

V priestoroch domu sa nachá-
dzajú výstavné priestory, kde sa prí-
ležitostne konajú výstavy výtvarných 
umelcov.

A ako opísal tento dom spisova-
teľ Ľudo Zúbek?

„V meštianskych domoch nebola 
pôvodne dlážka z dreva, ale z ubitej 
hliny, ktorá sa každú sobotu posý-
pala čerstvým žltučkým pieskom 
a poskytovala tak Kupeckému 
náhradu za maliarske plátno. Ako 
malý chlapec kreslil doň prútikom 
alebo prstom rôzne kresby...“

■ AJ JÁN KOLLÁR...
Autora životopisných romá-

nov, spisovateľa Ľuda Zúbka (1907 
– 1969) neuvádzame v tejto stati 
náhodou. Veď debutoval úspeš-
nou rozhlasovou hrou Ján Kupecký, 
ktorú neskôr prepísal  do rozsiah-
leho epického diela, románu, ktorý 
v dvoch častiach vyšiel v roku 1938. 
Nové dielo o tomto umelcovi európ-
skeho mena a významu pod názvom 
Farebný sen napísal a vydal Ľudo 
Zúbek presne pred polstoročím – 
v roku 1965.

Lenže už básnik Ján Kollár, 
autor nezabudnuteľnej skladby Slávy 
dcera, pokladal Jána Kupeckého za 
najväčšieho slovenského umelca 
a venoval mu vo svojej zbierke slová 
úcty a obdivu, v ktorých poukázal na 
jeho veľkosť.

Preto sa Slováci právom hlá-
sia k jeho dielam a k jeho veľkému 
odkazu ako umelca i človeka...

 Napriek tomu, že vyštu-
doval právo, celý svoj nedlhý 
život venoval l i terárnej práci. 
Bol nielen novinárom, scená-
ristom, dramatikom a spisova-
teľom, ale aj dobrým špor tov-
com. Svedč í  o tom najmä jeho 
f i lm Tatranský pohár z päťde-
siatych rokov minulého sto-
roč ia, ale, žiaľ,  aj  skon. Jeho 
predčasná smrť  bola zrejme 
nepriamo zavinená úrazom pri 
lyžovaní koncom roku 1974. 

Nedávno sme si pr ipamätal i 
š tyr idsiate výroč ie smr ti  umelca, 
k torý mal v s lovenskej l i teratúre 
aspoň  tr i  prívlastky: nevšedný, 
plodný, všestranný. Ivan 
Bukovčan sa narodi l 15. sep-
tembra 1921 v Banskej Bystr i -
c i a umrel nečakane vo veku 
päťdesiatštyr i rokov – 25. mája 
1975 – v Bratis lave.

Divadelný kr i t ik Ján Sl ivko 
po premiére Bukovčanovej par t i -
zánskej drámy Sneh nad l imbou 
napísal: „Si la myšl ienky nebýva 
vždy adekvátne vyjadrená 
množstvom postáv, ale predo-
všetkým pravdivos ťou charak-
terov, logickou motiváciou ich 
konania na základe tr iedneho 
zaradenia i vystihnutia povaho-
vých čŕ t .  A v tomto smere má 
Ivan Bukovčan bohaté životné 
skúsenosti i  dostatok umeleckej 
invencie...“

Ako publ ic ista zanechal dve 
knihy repor táží zo zahraničných 
poby tov Rozpač i tý mier a Kuba 
bez brady. Patr i l  k prvým slo -
venským f i lmovým scenár istom, 
k torí povzniesl i  tento žáner na 
profesionálnu úroveň  (Čer tova 
stena,1948; Rodná zem 1954; 
Posledná bosorka, 1958, Pieseň 
o sivom holubovi, 1965, Medená 
veža a Or l ie pierko, 1972 a ďal-
ších devä ť  f i lmov).

V minulých  rokoch chýbal 
nielen slovenskému f i lmu, ale 
najmä slovenskému divadlu. 
Ono sa mu stalo svätostánkom, 
do k torého vnášal svoje životné 
skúsenosti a k torému prepoži -
čal i  svoje umelecké nadšenie. 
Ako dramatik do stredu svojho 
záujmu postavi l  obyčajného 
č loveka. Len si spomeňme  na 
jeho Surovô drevo (touto ľudo-
vou veselohrou debutuje 8 . 
mája 1954 na javisku v Prešove) 
i  na inscenácie Pštrosí več ie -
rok, Kým kohút nezaspieva, Lui -
giho srdce, Slučka pre dvoch, 
Prvý deň  karnevalu...

      V odkaze Ivana Bukov-
čana zostalo nieko ľko nereal i -
zovaných scenárov, ku k torým 
sa, žia ľ,  už nik to nevráti .  Až 
s odstupom času zis ťujeme, aká 
to bola pre slovenskú kul túru 
škoda. Teši ť  nás trochu môže 
aspoň  ten  fak t, že na televíznej 
obrazovke sa objavujú Bukovča-
nove f i lmy a v divadle sem- tam 
inscenujú niek torú z jeho múd-
rych a nadčasových hier.    

Pavol M. KUBIŠ
Kresba: autor

Umelec 
podobenstiev

Č R T A
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Ivan BUKOVČAN
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Stará Neografi a už slúži študentom

Poďakovanie Ľudovítovi Štúrovi v Levoči

Z ás ady  s c hvá l e n é  v ý b o r o m 
M at i c e  s l ovenske j  3 0 .  5 .  2015 
up r av u júc e  t vo r bu  a  p o už i t i e 
f i nančnýc h  p r o s t r i e d kov  z  f o n d u 
Po m ôž m e s i  s am i  na  p o dp o r u 
m ies t n e j  a  r eg i oná lne j  ku l t ú r y 
m i e s t nyc h  o db o r ov  M a t i c e  s l o -
ve n s ke j .  Fo n d  zd r u ž u j e  d o b -
r ovo ľné  p r í spevk y  posk y t nu té 
p r i a z n i vc am i  a k t i v í t  m a t ičn é h o 
hnu t i a  na  S l ovensku .

Č l á n o k  I
Z ák l adn é  us t an ove n i a

Fo n d  Po m ôž m e s i  s am i  (ďa le j 
ako  f o n d )  j e  z r i adený  na  z ák-
l a d e  d o b r ovo ľného  rozho dnu t i a 
v ý b o r u  M a t i c e  s l ovenske j  na 
p o dp o r u  m i e s t n e j  a  r e g i o ná l -
ne j  ku l t ú r y  m i e s t nyc h  o db o r ov 
M a t i c e  s l ovenske j  v  S l ovenske j 
r epub l i ke .

Z ás ady  up r av u jú  t vo r bu  p r o -
s t r i e dkov  f o n du  a  p o dmi e nk y 
na  p o sk y tovan ie  do t ác i í  z  p ro -
s t r i e dkov  f o n du .

Fo n d  zd r u ž u j e  d o b r ovo ľn é 
p r í sp ev k y  p o s k y t n u t é  p r i a z-
n i vc am i  ma t ičného  hnu t i a  na 
S l ove nsku .

F inančn é  p r o s t r i e d k y  f o n d u 
sú  ve dené  na  samos t a t nom ban -
kovo m úč t e  č í s l o  (v  t va r e  I B A N): 
S K6 075 0 0 0 0 0 0 0 0 4 0 21175 676 .

F inančné  p ros t r i edk y  sú 
úč t ované  v  r ám c i  úč t ov n íc t va 
M a t i c e  s l ovenske j  (ďa le j  M S) 
na  s am o s t a t nýc h  ana l y t i c k ýc h 
úč t o c h .

Č l á n o k  I I
Úče l  f o n d u

Pr o s t r i e dk y  sú  u rčené  na 
f i nančnú  p o dp o r u  m ies t n e j 
a  r e g i o ná lne j  ku l t ú r y  m i e s t nyc h 
o db o r ov  M S (M O M S)  v  S l oven -
ske j  r epub l i ke .

Č lánok I I I .
Cie ľ

Prehlbovanie  mat ičného ž ivota 
na úseku ku l túr y,  v ýchov y,  vzde -
lávan ia ,  národnej  ident i t y,  národ -
ného dedičst va so zameraním na 
školskú a študujúcu mládež.

Č lánok IV.
Podávanie ž iadostí  o dotác ie

Žiadost i  o posky tnut ie dotác ií 
z fondu zasie lajú MO MS v zmysle 
č l .  V.,  bod 3, 

a) v termíne do 30. 9.  v pr í -
s lušnom kalendárnom roku na 
ak t iv i t y,  k toré sa budú konať  v 1. 
š t vr ťroku nasledujúceho kalen-
dárneho roku,

b) v termíne do 31. 12. v pr í -
s lušnom kalendárnom roku na 
ak t iv i t y,  k toré sa budú konať  v 2.  
š t vr ťroku nasledujúceho  pr ís luš -
ného kalendárneho roku,

c) v termíne do 31. 3.  v pr ís -
lušnom kalendárnom roku na 
ak t iv i t y,  k toré sa budú konať  v 3. 
š t vr ťroku pr ís lušného kalendár-
neho roku, 

d) v termíne do 30. 6.  v pr í -
s lušnom kalendárnom roku na 
ak t iv i t y,  k toré sa budú konať  v 4.  
š t vr ťroku pr ís lušného kalendár-
neho roku.

Č lánok V.
Posky tovanie dotác ií  z pros-

t r iedkov fondu

Prost r iedky fondu môžu by ť 
posky tnuté len MO MS v Sloven-
skej  republ ike v súlade s pod-
mienkami stanovenými v tomto 
č lánku.

Prost r iedky fondu možno po -
užiť  v súlade s c ie ľom uvedeným 
v č l .  I I I .

Prost r iedky fondu sa posky-

Myšl ienka v ybudovať  ško lu ,  k to rá  by  na  M emorandovom námest í  v  M ar t ine  posk y tova la  k va l i t né 
v zd e lávan i e  a  fo r mova la  ž iakov ku k resťansk ým hodnot ám,  sa  nap ĺňa .  V iac  ako šesťsto  ž iakov 
Evan je l i cke j  spo jene j  ško ly  (ESŠ)  ma lo  z ač i a t kom septembra o  dôvod v iac ,  aby sa  radova l i  zo 
z ač i a t ku  ško lského roku .  N i e l en p re to ,  že  ško la  host i l a  amer ickú d e l egác iu  z  Nap er v i l lu  (Ch i -
c ago,  USA),  kd e podporova l i  myš l i enku v z n iku evan je l i cke j  ško ly  v  M ar t ine  od j e j  z ač i a t ku ,  a le 
a j  p re to ,  že  o t vor i l i  p r vé  v yučovac i e  p r i es to r y  v  budove s t a re j  Neogra f i e .

Levočská M at ic a  s lovenská spo lu  s  mest skou kn i ž n icou  uspor iada l i  p rednedávnom  v  mest skom 
d ivad l e  spomi enkové ku l tú r ne podu ja t i e   p re  z ák ladné a  s t redné ško ly.  Levoča ako š túrovské 
mesto t ýmto v y jadr i l a  svo j  v z ťah k  jub i lu júc e j  osobnost i  na š ich d e j ín  –  Ľudov í tov i  Š túrov i . 
Refe r u júc e p red sedníčk y mat ičných organ i z ác i í  v  Levoč i  a  v  Poprad e p red st av i l i  Ľ .  Š túra  na jmä 
ako kod i f iká to ra  sp isovne j  s lovenč iny,  nov inára ,  po l i t i ka ,  vedúcu osobnosť  š tú rovske j  mlád eže , 
vodcu s lovensk ých dobrovo ľní kov v  revo lúc i i  18 4 8 –  18 4 9.

Zásady tvorby a použitia 
fi nančných prostriedkov z fondu Pomôžme si sami

 Hedviga TKÁČOVÁ, Turč ianske noviny

Ľudmila HREHORČÁKOVÁ

v š iest ich budovách ESŠ je kom-
pl ikovaná a z dlhodobého h ľa-
diska aj  neudržate ľná a neumož-
ňuje ani  ďalší  rozvoj  školy.  A j 
preto sa vedenie ESŠ rozhodlo 
kúpiť  h istor ickú budovu  Neogra -
f ie   a  prebudova ť  ju  na ško lu.

Rekonšt rukc ia  nove j  budov y 
sa nap lno rozbeh la v  jú l i  tohto 
roku.  Nové pr ies tor y  umožni l i 
zdvo jnásob i ť  ve ľkos ť  evanje -
l icke j  škô lky.  Pr vákom gymna-
z is tom zase zmeny pr in ies l i  t r i 
nové t r iedy.  V b l ízke j  budúcnost i 
budú v  budove bý va le j  Neograf ie 
k  d ispozíc i i  a j  p r iestor y  pre ce lý 
druhý s tupeň  zák ladnej  ško ly.  Už 
dnes t ie to  k roky umožni l i  vzde -

de j inné  uda los t i  –  pán  Fe lber, 
pan i  Ondre jčáková ,  č l enov ia 
Mat i c e  s lovenske j  a j  SNS.

Dobre  p r ip ravené  podu ja -
t i e  obohat i l  vedomostný  k v íz 
k  spomenut ým témam,  a j 
s  odmenami  p re  úspešných  ž ia -
kov.  Ce lý  p rogram sp revádza l i 
hymn ické  národné  p iesne,  k to ré 
navod i l i  dobovú  a tmos fé r u .

  
■  V Ý ZNAMNÁ NÁVŠTE VA
Dr uhý  deň  p r ipomenu t ia 

v ý znamného   š tú rovského  v ý ro -
č i a  sa  zapísa l  do  de j ín  mes t a 
návš tevou  t roch  na jv yš ších 
p reds t av i te ľov  Mat i c e  s loven -
ske j  –  p redsedu  MS Ing .  Mar iá -
na  Tkáča ,  vedeckého  t a jomníka 
M gr.  Pet ra  Cabada ja  a  doc ent a 
PaedDr.  Pav la  Paren ičku,  k to r í 
zaví t a l i  do  Gymnáz ia  Janka 
Franc isc iho  v  Levoč i ,  kde  p red -
seda MS p rezentova l  svo ju  novú 
kn ihu  Franc isc i .  P r i  te j to  p r í l e -
ž i tos t i  doc ent  Paren ička  p red -
n ieso l  p rednášku  o  pôsobení 
š tú rovc ov  v  Levoč i .  Na  p rezen -

lávanie pre s topätnás ť  nov ých 
š tudentov.

„Doterajš ia ex istenc ia a úspe-
chy mar t inskej  Evanjel ickej  spo -
jenej  školy sú dôkazom toho, že 
investíc ie do kval i tného vzdeláva-
nia,  založeného na kresťanských 
hodnotách, sú t r valými investí -
c iami.  Tento edukačný model sa 
ukazuje ako udržate ľný a dlho -
dobo úspešný,“   myslí  s i  r iadi te ľ 
školy J.  Sopol iga. Doplni l  záro -
veň ,  že najdôlež i te jším c ie ľom 
školy je teraz úspešne dokonč iť 
všetky rekonštrukčné práce, aby 
mohlo vzdelávanie, ukotvené 
v kresťanských hodnotách, pokra-
čovať  bez problémov.
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„Pred sedemnást imi rokmi 
som pr iš ie l  na Memorandové 
námest ie v Mar t ine a v idel  som r ia -
di te ľa školy Jozefa Sopol igu a pr-
vé det i  školy v spr ievode dvoch 

uč i te ľov. Dnes som pred vami ako 
svedok zázraku! “  pozdravi l  peda-
gogický zbor,  ž iakov a študentov 
d lhoročný par tner a podporovate ľ 
Gene Ryan, č ím vy jadr i l  uznanie 

Mar t inčanom v nap ĺňaní ich pred-
savzat ia vybudovať  v meste sys-
tém škôl s výchovou a so vzdelá-
vaním, k toré uplatňujú kresťanské 
hodnoty.  Doterajš ia prevádzka 

Vo  s v o j i c h  v y s t ú p e n i a c h 
z d ô r a z n i l i  a j  exo d u s  p r e š p o r-
s k ý c h  š t u d e n t ov  a  i c h  m a n i -
f e s t a čný  p r í c h o d  d o  L ev o č e 
v   m a r c i  18 4 4  a  s  n í m  s ú v i -
s i a c i  v z n i k  s l ove n s ke j  hy m ny  
a  d e j e  J e d n o t y  s l ove n s ke j 
m l á d e ž e  p o d  ve d e n í m  J a n k a 
Fr a n c i s c i h o - R i m av s ké h o .

N e z a m e n i t e ľný m  m i e s t o m 
s t r e t áv a n i a  b o l  p a m ä t ný  Ko h l -
w a l d  –  U h l i s k á ,  v z d i a l e ný  t r i 
k i l o m e t r e  o d  L ev o č e ,  m i e s t o 
s t á r o čný c h  l í p ,  kd e  s a  z r o d i l i 
n a j k r a j š i e  d i e l a  s l ove n s ké h o 

r o m a n t i z m u ,  a j  B o t t ov a  S m r ť 
J á n o š í kov a .

 
■  ŠTÚROVSK Á TR ADÍCI A
Z au j ímavé a  v z r ušu júc e 

de je  š tú rovske j  m ládeže  pod 
vedením p ro feso ra  M icha la  H la -
váčka  a  Franc isc iho  sa  na t r-
va lo  zapísa l i  do  h is tó r i e  Levoče 
v  19.  s to roč í .  P re to  t am s to j í  od 
roku  19 49 a j  Š tú rov  pomník  od 
sochára  Fraňa G iba lu  na  počes ť 
s lovensk ých  dobrovo ľníkov 
v  mer uôsmych rokoch.

Dô lež i tou  sku točnos ťou je 

uchovávan ie  š tú rovske j  t r adíc ie 
v  mes te.  M ládež  ma la  možnos ť 
pozdrav i ť  a  s  nadšením p r i v í t a ť 
pan i  uč i t e ľku  Marg i tu  A nt ašovú, 
k to rá  c e lé  desa ť roč i a  vod ieva la 
svo j i ch  z verenc ov  na  Koh lwa ld 
a  vš tepova la  im lásku   k  rodne j 
reč i  a  v las t i .  Vý razom p rež i -
tého  a  p rec í teného   je  pub l i ká -
c ia ,  Koh lwa ld  a  š tú rovc i ,  k to rá 
v ychádza už  v  reedíc i i  s  pod -
po rou  mest a  Levoče.  V  ne j  sa 
doz vedáme o  v las teneck y  zmýš -
ľa júc ich  Levočanoch,  k to r í  s i 
uchova l i  v  s rdc i  a  pamät i  t i e to 

t ác i i  bo l i  p r í tomní  a j  p reds t a -
v i te l ia  mes t a  –  p r imáto r  M i lan 
Ma je r sk ý,  j eho  zás tupc a  Jozef 
C vo l i ga  a  p rednos t a  ok resného 
ú radu  Ivan  Dunčko.  S lávnos tné 
okamihy  v rcho l i l i  p r i  pomníku 
Ľ .  Š tú ra ,  k to r ý  vďaka  vede -
n iu  mes t a  sa  te raz  v ynovený 
k rásne  v yníma upros t red  k v i t -
núc ich  záhonov.  Účas tníc i  spo -
m ienk y  sa  po tom odobra l i  na 
v ŕ šok  S t rompeš nad  Levočou, 
kde  č l enov ia  SNS pod vedením 
M i ros lava  B r incka  a  za  účas t i 
S t an is lava  K mec a ,  generá l -
neho  mana žéra  SNS,   k ra jsk ých 
a  ok resných  p reds t av i te ľov  SNS 
v z t ýč i l i  s lovensk ý  dvo jk r íž , 
k to r ý  posvät i l  p ravos lávny  kňaz 
Kor ne l  Fur in .  K  posvätne j  chví l i 
p r i spe l  a j  speváck y  zbo r  Juven -
tus   SPŠ v  Levoč i  a  ka ždý  jeden 
z  účas tníkov  –   s lovensk ých 
v las tenc ov.

Pr i  te j to  p r í l ež i tos t i  zazne lo 
v r úcne  že lan ie  ka ždého  z  nás: 
„ Bože,  ochraňu j  našu  s lovenskú 
v las ť ! “

tu jú na zák lade ž iadost i  o dotá-
c iu,  k torá t vor í  pr í lohu č .  1 t ýchto 
zásad, zaslanej na adresu:

Fond Pomôžme s i  sami
Mat ica s lovenská
Grössl ingová 23
812 51 Brat is lava
alebo mai lom na: s imonovic.

jozef@gmai l .com.
Dotác iu schva ľuje komisia 

fondu jednomyse ľne, t zn. súhla-
som všetkých je j  č lenov.

Komisia pracuje na pr incípe 
dobrovo ľnost i  a pozostáva zo šty-
roch č lenov, vymenovaných výbo -
rom Mat ice s lovenskej.

Komisia zasadá štyr ikrát 
ročne. Výsledky rokovania zverej -
ňuje na webovej st ránke Mat ice 
s lovenskej.

MO MS, k torému bola dotá-
c ia z fondu schválená, vyhodnotí 
real izác iu projek tu predložením 
formuláru vyúč tovania,  k torá t vorí 
pr í lohu č .  2 t ýchto zásad.

Strava, občerstvenie,  nák lady 
na mzdy a odmeny pre orga-
nizátorov nie je možné hradiť 
z dotác ie.

Príspevok bude poukázaný na 
účet ž iadate ľa do t r idsiat ich dní 
od doručenia vyúč tovania.

Č lánok VI .
Záverečné ustanovenie

Dotác ie z fondu sú nenároko -
vate ľné. Na posky tnuté f inančné 
prostr iedky sa h ľadí ako na 
pomoc v dobrej  vô l i .

Zásady bol i  schválené výborom 
Mat ice s lovenskej  30. 5.  2015.

Zásady nadobúdajú úč innosť 
1.  6.  2015.

Prí loha č .  1:  Ž iadosť  o dotác iu
Prí loha č .  2:  Vyúč tovanie 

pro jek tu
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V súvislosti s mojou účas-
ťou na televíznej večere u Hav-
rana prichádzajú aj názory, že 
lepšie bolo nejsť. Naozaj? Veď 
v tom prípade by reláciu nahrali 
absolútne jednostranne a Matica 
(a s ňou aj náš národ) by prehrali 
kontumačne 0:3. A šírili by sa 
reči: veď je to asi tak. Veď scho-
vávajú hlavu do piesku. Boja 
sa? Iste majú maslo na hlave. 
A okrem toho, a navyše: neod-
kryla by sa „Havran-paráda“ 
v úplnej nahote. Nebojíme sa 
a nemáme maslo na hlave. Matica 
bola, je a bude a páni Kováč 
a Blaščák sa zaradili na čiernu 
listinu našich dejín. Podobne 
ako Grünwald či Pecháni.

Dostal som niekoľko listov. 
Zväčša nechápajúcich, kam sa 
to až naša verejnoprávna dvoj-
bodka dostala, ale aj povzbu-
divých a ďakovných. Aj na 
stretnutiach s ľuďmi, a stretnutí 
je v Roku Ľudovíta Štúra, ktorý 
skutočne prebieha – napokon 
svedčia o tom i matičné videá, 
len veľké televízie to ignorujú – 
veľmi veľa, počúvam v podstate 
to isté. A možno sympatie voči 
Matici o čosi vzrástli. Ukázali 
sme, že sme tu a nebojíme sa. Že 
tento národ nás potrebuje. Napo-
kon – obhajovať dobré meno 
Matice je jednou z mojich základ-
ných povinností.

Dve akcie, na ktoré som 
„išiel“ minulý týždeň, sú, samo-
zrejme, úplne inde ako Havran. 
Konali sa v Trnavskom kraji, 
v Hlbokom a v Trnave. Zorgani-
zoval ich Trnavský samosprávny 
kraj v spolupráci s evanjelic-
kou i rímskokatolíckou cirkvou, 
s trnavskými univerzitami 
i s Maticou. Tú prvú, v „Hurba-
novom“ Hlbokom, predovšetkým 
s agilným starostom Hlbokého 
Milošom Čobrdom. On i „jeho 
muži“ potešili oko dobovým 
oblečením. Preniesli nás v nich 
do hurbanovských a štúrovských 
čias.

Trnavský kraj vôbec patrí 
medzi najvlasteneckejšie sloven-
ské župy vďaka svojej podstate, 
veď Trnava bola slovenskou 
mekkou už v 17. a 18. storočí. 
Ale aj vďaka ľuďom, ktorí stoja 
na jeho čele. Myslím najmä na 
predsedu, člena výboru Matice 
slovenskej a zakladajúceho člena 
Matice slovenskej Tibora Mikuša. 
Po skončení štúrovskej konfe-
rencie, konanej v Divadle Jána 
Palárika, ocenil župan pamätnou 
štúrovskou medailou desiatky 
mužov a žien, medzi nimi aj via-
cerých matičiarov. A všetkým 
oceneným odovzdal medaily 
spolu s podpredsedom kraja Józ-
sefom Berényim.

Pravdaže, hýbu sa aj ostatné 
kraje. Niekde si už Štúra pripo-
menuli, inde pripomenú.

P R I P O M Í N A M E  S I

V ú i ll

Marián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Nejsť?

10. októbra
– v Námestove pred deväť-

desiatimi piatimi rokmi pri výtrž-
nostiach proti zhromaždeniu 
Slovenskej ľudovej strany (1920) 
zahynuli dvaja účastníci mítingu

11. októbra
– pred dvesto dvadsiatimi 

piatimi rokmi popravili v Brezne 
vodcu zbojníckej skupiny Jakuba 
Surovca (1715 – 1740); v ľudovej 
slovesnosti sa spomína aj ako 
Surovčík z  Jánošíkovej družiny, 
v jánošíkovských časoch však 
ešte ani nežil

– dvadsať rokov od smrti 
publicistu, literárneho kritika a  
šéfredaktora Kultúrneho života 
Juraja Špitzera (1919 – 1995)

12. októbra
– dvestoštyridsať rokov, 

čo panovníčka Mária Terézia 
vydala dekrét o bezdomovcoch 
a tulákoch (1775); zdravých 
mali úrady  prevychovať  prácou 
a postarať sa im o ubytovanie, 
starých a chorých umiestniť do 
starobincov

– pred pätnástimi rokmi 
zomrel maliar Alojz Klimo (1922 
– 2000); pre svoje moderné mys-
lenie mal väčší úspech vonku ako 
v socialistickej vlasti (Biennale 
v Benátkach 1958, 1960, Bianco 
e nero Lugano 1960)

– okrúhle narodeniny má  
populárna moderátorka Adela 
Banášová 

13. októbra
 – stodesať rokov, čo sa naro-

dila jedna z najvýznamnejších 
postáv našej umenovedy a kun-
sthistórie prof. Alžbeta Guente-
rová-Mayerová (1905 – 1973)

– štyridsaťpäť rokov má 
herec Dušan Cinkota

– tridsiatku oslávi hokejový 
reprezentant Andrej Mészároš

14. októbra
– sedemstošesťdesiat rokov, 

čo kráľ Belo IV. udelil  právo hľa-
dať a dobývať zlato, striebro a iné 
kovy na území  Zvolenskej stolice 
(1255)

15. októbra
– osemdesiat rokov by 

mal  nezabudnuteľný Miškin 
v Dostojevského Idiote, Radúz 
v Radúzovi a Mahuliene, par t-
ner Jany Brejchovej vo Vyššom 
princípe a Štefana Kvietika č i 
Milky Vášáryovej v Orlom pierku 
a Medenej veži, výrazný charak-
terový herec i lyrický hrdina Ivan 
Mistrík (1935 – 1982)

– pred štvr ťstoročím zomrel 
sochár Alexander Trizuljak (1921 
– 1990), autor  monumentálnych 
sôch v exteriéroch našich miest 
(Víťazný vojak na pylóne Slavína, 
kovové plastiky v parku fakultnej 
nemocnice v Košiciach, vodohos-
podárska stanica v Štúrove a i.)

16. októbra
– uplynulo štyristo rokov, čo 

zomrel nitr iansky biskup Fran-
tišek Forgáč (1560 – 1615); od 
roku 1607 ostrihomský arcibis-
kup a kardinál, ktorý bol zároveň 
uhorským miestodržiteľom, zalo-
žil  jezuitské kolégium v Trnave 
a základinu, z ktorej sa financo-
valo vzdelávanie kňazov z chu-
dobných slovenských rodín, uč iteľ 
Petra Pázmaňa 

– stosedemdesiatpäť rokov, 
čo sa narodil spisovateľ Ľudo-
vít Kubáni (1830 – 1869), autor 
humorných príbehov z č ias štú-
rovcov i historického  románu 
Valgatha 

– pred sto dvadsiatimi rokmi 
cisár František Jozef osobitným 
dekrétom zrovnoprávnil židov-
ské náboženstvo s ostatnými 
v monarchii (1895)

( jč)

Folklorfest v  Rimavskej Sobote

Gajdošská tradícia nezanikne
Na Matičných slávnostiach vo Veľkom Záluží dominovali gajdoši

O t vor i l i  d vere  k  c e nt r u

Majstrov remeselníkov aj folkloristov pozvali priamo do školy

Hlavná časť  podujat ia bola 
venovaná ukážkam t radičných 
gemerských ľudových reme-
sie l  pod doh ľadom ľudových 
majst rov.  Ž iac i  sa oboznámil i 
s výrobou bačovského r iadu, 
s rezbárstvom, výrobou píš ťa-
l iek,  gájd a fu jár z rozprávania 
a názorných ukážok majst rov 
Mi lana St ieranku a Mi lana Kat-
reniaka. Majster  Jaroslav Zvara 
spolu so skupinou detí  p l ieto l 
košíky, zat ia ľ  čo majsterky Eva 
Dol inajová, Soňa Hrončeková, 
Karolína Kr išková, Ľubica Adle -
rová a Gabr ie la Medveďová pr i -
b líž i l i  deťom v t vor ivých die lňach 
svet ľudových výš iv iek,  pal ičko -
vanej č ipky,  háčkovania, ľudo-
vých krojov, výrobkov z kukur ič -
ného šúpol ia a s lamienkarstva. 
O včelárstve na Gemer i  ochotne 
porozprával  Mi lan Krokavec 
a o hrnč iarstve s prak t ickými 
ukážkami zas majster Ján 
Národa. Medzi  pozvanými lek tor-

kami bola aj  pani Mi lana Jutková, 
k torá det i  ľahučko preniesla do 
sveta s lovenských ľudových roz-
právok. Pani Jarka Lajgútová 
ich b l ižš ie oboznámila so s lo -
venskými zvykmi na dedinách 
v regióne spolu s názornými 
ukážkami prekrásnych ľudových 
krojov.  Výstavu detských kníh 
z Vydavate ľstva Mat ice s loven-
skej  pr ipravi la pani  Ibolya Balo -
gová. No a v neposlednom rade 
do sveta ľudového tanca, spevov 
a hudby všetkých uviedl i  č leno -
v ia Folk lórneho súboru Rimavan 
pod vedením Vladimíra Petr inca 
a det i  Detského fo lk lórneho 
súboru Č ižíček z T isovca pod 
vedením Ľubice Sabovej. 

Podnetom na uskutočne-
nie tohto podujat ia bola a je pre 
Mat icu s lovenskú skutočnosť,  že 
najmladšia generác ia ve ľmi málo 
pozná zvyky a t radíc ie našich 
predkov. Treba dúfať,  že ž iac i 
s i  z tohto dňa niečo zapamätal i 

Centrum vo ľného času 
v Rožňave a Dom Mat ice sloven-
skej v Rožňave spolu neustále 
ve ľmi dobre spolupracujú, a tak 
nás pr izval i  na doplnenie pre -
zentácie o Mat ic i  s lovenskej 
a o jej  č innost i  a o Slovensku ako 
celku.  Samotné prezentácie sa 
začal i  o 8.30 h príchodom zák-
ladných škôl z Rožňavy. Pre det i 
tu boli  pr ipravené rôzne akt ivity 
týkajúce sa krúžkov a špor to -
vých akt ivít , k toré s nimi súvisel i 
– mini futbal, f lorbal, basketbal, 
kreslenie na tvár, gymnast ika 
a mnohé iné zaujímavé č innost i. 

Žiaci a pedagógovia Základnej školy Štefana Marka Daxnera v Rimavskej Sobote privítali nedávno vo svojich 
priestoroch lektorov, zručných majstrov remeselníkov, tanečníkov a hudobníkov z folklórnych súborov Rima-
van a Čižíček z Tisovca, ktorí v rámci výchovnovzdelávacieho procesu priblížili slovenské ľudové tradície 
a remeslá. Organizátorom podujatia bol Dom Matice slovenskej v Rimavskej Sobote v spolupráci s vedením 
základnej školy. Riaditeľ školy Mgr. Peter Černý na ňom privítal primátora mesta Jozefa Šimka, zástupcov Ban-
skobystrického samosprávneho kraja a zástupcov kultúrnych inštitúcií v Rimavskej Sobote. 

a vzal i  za svoje.  Podujat iami 
takéhoto charak teru sa v Rimav-
skej  Sobote darí  uč iť  a v iesť 
det i  k samostatnost i ,  dávať  im 
pr iestor na sebareal izác iu,  pod-
porovať  ich sebavedomie a nado -
búdať  kompetenc ie,  ako prezen-
tovať  naše kul túrne dedičstvo 
nie len u nás doma. A j  preto t reba 
poďakovať  všetkým, čo sa pr ič i -
n i l i  o jeho zorganizovanie.

Miestny odbor Matice slovenskej Veľké Zálužie pripravil v minulých dňoch 
ôsmy ročník Matičných slávností. Podujatie fi nančne podporili Matica sloven-
ská a Nitrianska komunitná nadácia, vďaka čomu mohla predsedníčka MO 
MS Veľké Zálužie G. Pavelová nakúpiť pre svoju folklórnu skupinu Drienok 
troje nových gájd. Mladí folkloristi v priebehu veľmi krátkeho času  nacvičili 
so svojimi  rovesníkmi niekoľko skladieb do programu podujatia. Za Maticu 
slovenskú sa jeho účastníkom prihovorila Veronika Bilicová, riaditeľka Domu 
Matice slovenskej v Nitre, a Juraj Gajdoš, predseda Okresnej rady Matice slo-
venskej v Nitre. 

Centrum voľného času v Rožňave zorganizovalo prezentáciu a prehliadku  svojich priestorov, ale 
najmä prezentáciu pohybových hier, tvorivých dielní a podstatu krúžkovej č innosti.  Tieto aktivity sa 
uskutočnili na nádvorí radnice a v priestoroch CVČ.   

Matičné slávnosti mali uvoľ-
nenú  atmosféru plnú radosti 
všetkých úč inkujúcich. Najmenšie 
deti predviedli hru na píšťalkách.  
Mamičky žiakov, ktorí absolvo-
vali kurz hry na gajdách, a č lenky 
FS Drienka zaspievali piesne 
z východného Slovenska – ujlacké 
piesne, a uviedli vtipné manžel-
ské scénky. V programe sa pred-
stavil aj známy gajdoš Drahoš 
Galoš. Najprv pripomenul rodáka 
obce Veľké Zálužie Jozefa Anta-
líka, ktorý sa významne prič inil 
o zachovanie gajdošskej tradície 
na Slovensku. Predstavila sa aj 
Folklórna skupina Briežok z Jedľo-
vých Kostoľan s vtipnými dievčen-
skými scénkami. Manželia Žilíkovci 
so svojím združením predviedli tzv. 
hudbu k jedlu. Na záver poduja-
tia zaznelo poďakovanie  paniam 
Pavelovej, Megovej, Ďuračkovej 
a Bédiovej, ktoré sú aj vo svo-
jom pokroč i lom veku ešte stále 
studnicami vedomostí o piesňach 
a zvykoch z tejto lokality. 

Ingrid ŠULKOVÁ,  r iaditeľka Domu MS Rimavská Sobota

Veronika BILICOVÁ, r iaditeľka Domu MS v Nitre

Našou úlohou bolo odprezentovať 
v skratke č innost Matice sloven-
skej v regióne, opísať  významné 
udalost i a osobnost i nášho 
regiónu a najmä zábavnou formou 
ozrejmiť  základné geograf ické 
body nášho regiónu, ale aj celého 
Slovenska. Žiaci I .  stupňa na pre-
kvapenie reagovali  na naše úlohy 
pozitívne a svoju domovinu v pod-
state poznali.   A j ostatné akt i -
vity zožali u detí úspech a pevne 
veríme, že táto inic iatíva bude pre 
ne prospešná a nájdu si tak cestu 
k vo ľnočasovým akt ivitám.

Matej LADA

PPPrPrPPP ivivvíítítítttanananieie cchlhlebebbbbbbomomooo aaaa ssooooľoľoľououuu.
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